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نمایش ثروت 
در خط ساحلی 
قیمت های عجیب ويلاهای 

شهرک های لوکس شمالی

1  این قاب، قاب زیبایی نیســت. قاب درستی نیست. 
برعکس آن تصویر از خوش و بش دکتر پزشکیان با مولوی 
عبدالحمید که دیروز بالای صفحه کار کردیم. یک ســری 
ایراداتش زیبایی شناختی است. آن پلاستیکی که روی میز 
کشیده شده، مناسب دیداری در سطح رئیس جمهور نیست. 
بیشتر به یک قاب از سلف دانشگاه می خورد ولی حالا از اینها 

گذشته یک سری ایرادات اساسی تر دارد. 

2  آقای دکتر پزشکیان و حجت الاسلام محامی، نماینده 
رهبری در سیستان و بلوچستان تنها کسانی هستند که در این 
قاب، نوشابه برنداشتند. این نکته خوبی است برای آقای دکتر 
پزشکیان. دست کم به توصیه های پزشکی گوش داده است. 
ما را یاد آن حرکت رونالدو می اندازد که نوشابه را کنار گذاشت 

و گفت نوشابه نمی خورد و آب را تبلیغ کرد، نکته خوبی بود.

3  ولی نکته منفی ماجرا اینكه؛ برندی که بالاخره ســر 
این میز که رئیس جمهور کنار آن نشســته؛ کوکاکولاست. 
شرکتی که معروف است به حمایت از اسرائیل. حالا کاری 
نداریم که می گویند این نوشــابه در ایران تولید می شود و 
پولی از آن به جیب اسرائیل نمی رود ولی گزارش شده، دکتر 
پزشکیان در این جلســه در مورد جنایات اسرائیل صحبت 

کرده و خب آن نوشابه به این حرف ها نمی آید. 

4  بدی دیگر کوکاکولا البته این است که در میانه تنش 
بسیار زیاد با آمریکا بر ســر موضوعات مختلف، از ماجرای 
هســته ای گرفته تا مســئله مقاومت در منطقه، چرا باید 
برندی که نماد فرهنگ و اقتصاد آمریکایی است روی میز 

رئیس جمهور ایران باشد؟

5  از سوی دیگر چرا میز اینچنین چیده شده ؟ چرا شبیه 
مذاکره های دیپلماتیک است؟ آقای عبدالحمید که فردي 
خارجی نیست. یک امام جمعه در بخشی از این کشور است. 
چرا باید چنین چینش میزی صورت بگیرد؟ رئیس جمهور 
یک طرف و او نیز یک طرف. حالا البته حواس ها جمع بوده 
و علمای اهل ســنت یک طرف و علمای شیعه یک طرف 
ننشسته اند ولی حتی همین قاب با هدف اصلی جلسه که 
وحدت بوده منافــات دارد. زبان بــدن حاج آقا محامی هم 
البته نشــان می دهد که هنوز از رفتارها و سخنان مولوی 
عبدالحمید در جریان اعتراضات سال ۱۴۰۱ ناراضی است و 

خودآگاه یا ناخودآگاه گارد خود را بسته است. 

6  از طرف دیگر آن لوستر چه می گوید؟ خود لوستر را 
منظورمان نیست. آن طرف عکس معلوم است که روز است 
و می شود از نور روز بهره برد. در این شرایط چرا باید از برق 
استفاده کرد؟ البته شاید بگویند به دلایل امنیتی کمااینکه 

رئیس جمهور گفته بود به دلایل امنیتی ســفرش را هم به 
سیستان  و بلوچستان در حداقل زمان انجام داده است ولی 
خب در شرایطی که می گویند حتی در هیئت دولت، نصف 
چراغ ها خاموش است؛ در این سفر هم باید این موضوعات 

مورد توجه قرار بگیرد. 

7  آنچه گفتیم شاید در نظر نوعی مته به خشخاش زدن 
بیاید. نوعی گیر دادن الکی ولی واقعا این طور نیست. تصویر 
رئیس جمهور مهم است و این تصویر برعکس آنچه دوستان 
دیگر معتقدند خیلی به اینکه کت و شلوار بپوشید یا کاپشن 
مهم نیست. دوســتانی که مدیریت تصویر رئیس جمهور 
را به عهده دارند؛ از معاون سیاســی دفتر رئیس جمهور تا 
مسئول تشریفات و مسئول ارتباطات دفتر ریاست جمهوری 
دارند پول می گیرند برای اینکه حواسشــان به این چیزها 
باشد. حتی به اینکه آن دستمال های کاغذی آن قدر بی نظم 
و ترتیب روی میــز قرار نگیرد. آن هم یک برند دســتمال 
کاغذی ایرانی که اسمش را گذاشته »فول تایم«. دوستان 
مستحضر هستند که این کار از نظر قانونی ایراد دارد دیگر؟ 
شرکت ایرانی نمی تواند اسم خارجی روی برند خود بگذارد. 
جزئیات مهم است دوستان. انگلیسی ها می گویند شیطان 
در جزئیات است و جدیدا می گویند حکومت کردن هم در 

جزئیات است. جزئیات خیلی مهم است دوستان. 

توطئه آمریکایی علیه جک و چری 
پیشنهاد خصمانه برای جلوگیری از صادرات خودروهای چینی به ايران صفحه 03 را بخوانید

درگیری  مرگبار  در قیطریه  
به  دلیل   متلک گفتن

چهار جوان در جريان درگیری يک نفر را به قتل 
رسانده و  از صحنه جنايت متواری شدند  صفحه 13

ضربه ناموزون طبیعت 
به  زندگی فریدون

قصه های گمشده / پاورقی روزهای فرد  صفحه 04

افسانه راننده های قانونمند 
سوئیس  و  دانمارک

يک حاشیه نويسی درباره طرحی که قرار است 
در اتوبان همت اجرا شود  صفحه 04 را بخوانید

در بلک فرایدی   چی بخریم؟
 اين روزها حواستان به کالاهايی که

 تاريخ مصرف دارند باشد   صفحه 06 را بخوانید

هر دو باری که به تفلیس سفر کرده ام، با پدیده  استالین روبه رو 
شدم. دفعه  اول موزه  زیرزمینی رفتم که مقر مخفی استالین 
بود زمانی که در دوران تزار روزنامه منتشر می کردند و هنوز 
ماشین چاپ  و بقیه  دم و دستگاه مربوط به روزنامه شان دیده 
می شــد. پیرمرد متولی موزه  اســتالین خودش عضو حزب 
کمونیست گرجستان بود و یک کلمه انگلیسی نمی دانست. 
اما مواجهه با کسی که هنوز به کمونیسم معتقد بود، آن هم 
در کنار وسایل مردی که یکی از بزرگترین دیکتاتورهای تاریخ 
است، حال عجیبی داشت. در سفر اخیرم با یک گروه معماری 
به خانه   کودکی های استالین ســر زدم. شبیه خانه هایی بود 
که در شمال کشور می بینید. شبیه مثلا خانه  میرزا کوچک 
خان. تازه خانه  میرزا مجلل تر و دو طبقه است. این خانه  محقر 
با در چوبی و زیرزمین و ستون های چوبی شاهد قد کشیدن 
کودکی بوده که بعدتــر خصم هنرمندان و روشــنفکران و 
مردم عادی نه فقط در اتحاد جماهیر شوروی شده که حتی 
ایده هایش تا دل اروپا، در رومانی و مجارستان و چکسلواکی 
و آلمان شرقی پیش رفته است. وسط یک حیاط خوش آب و 
هوا، این خانه بود و واگن سبز خوشرنگی که واگن اختصاصی 
ژوزف استالین بوده و با آن سفر می رفته. بعد کنارش یک موزه 
زده بودند. از نامه هایی که اســتالین دریافت کرده بود و یک 
اتاق هم به شکل ســلول های کاگ ب ساخته بودند. با سقف 
بتونی شــیب دار کوتاه که زندانی نمی توانسته در آن صاف 
بایستد. ســنگینی آن حضور را حس می کردم. شاید چون 
یاد کتاب »روشــنفکران و عالیجنابان خاکستری« ویتالی 
شنتالینسکی افتاده بودم که حکایت پرونده های نویسنده ها 
و شاعران در دوران استالین اســت. یا یاد جملاتی که اخیرا 
در کتاب »چگونه شوســتاکوویچ نظر مرا تغییر داد؟« از آنا 
آخماتووا خوانده بودم: »هر که آن هوا را نفس کشید هلاک 
شــد، حتی اگر تصادفا جان به در برده باشد. مرده ها مردند 
اما همه جلادان، ایدئولوگ ها، کارچاق کن ها، ستایشــگران، 
آن هایی که چشــمان خود را می بستند و دســتان خود را 
می شســتند و حتی آن هایی که تمام شب دندان هایشان را 
به هم می ساییدند، همگی قربانی وحشت بودند«. این خانه 
شاهد بزرگ شدن کودکی بود که تبدیل به کابوس بشریت 
شد. تماشای خانه اش متقارن شد با خواندن کتاب »سرزمین 
مامورهای مخفی« که داســتان ماموران اشتازی در آلمان 
شرقی قبل از فروپاشی دیوار برلین است. در بخشی از کتاب 
ساختمان هایی را توصیف کرده که من در سفر به تفلیس و 
باکو دیده ام. انگار همه شان را از روی یک الگو ساخته باشند. 
»اینجا هم طبق قاعده  معماری یــک  اندازه  واحد برای تمام 
ســاختمان ها در هر جای دیگری طراحی شده است... مثل 
زندان ها و بیمارستان ها و مدرسه ها و ساختمان های اداری 
در تمام این کشور )آلمان شرقی(...این هدیه کمونیستی به 
صنعت ساختمان بوده است، لینولئوم و سیمان خاکستری، 
آزبست و بتن پیش ساخته و همیشــه راهروهای طولانی با 

اتاق های چند منظوره«. 
خانه  کودکی های استالین و واگن قطار خوشرنگش هیچ ربطی 
به این توصیف ها ندارند. تنها چیزی که در این موزه شــبیه 
معماری هدیه  کمونیست هاست، آن ســلول ترسناک بود. 
خاکستری و بتنی و سخت. همسفرها دستم می انداختند که 
چرا تماشای این خانه و موزه برایم تا این حد مهم است. گمانم 
چون دنبال سرنخی بودم که چطور آدمیزاد می تواند تبدیل 
به هیولا شود. آیا از کودکی سرنوشتش مشخص است؟ البته 

که جواب سوالم را نگرفتم. 

خانه  عالیجناب خاکستری

ستونیکشنبه
صوفیا نصرالهی

آبان ؛   جنجال ها   و حاشیه ها
يک گزارش درباره مجموعه اتفاقاتی که 
هشتمین ماه سال 1403 برای تلويزيون و 

شبکه نمايش خانگی  رخ داد صفحه 09

 قيمت 10000 تومان

فاطمه رجبی| ماجرایی که چند ســال پیش 
درباره یکی از شــهرک های لوکس لواســان راه 
افتاد خاطرتان هست؟ شــهرکی در بلوار باستی 
لواسان که از شــدت لوکس بودن با بورلی هیلز 
مقایسه شده و اســمش را گذاشته بودند باستی 
هیلز، اگرچه در آن ماجرا پای امام جمعه لواسان 
به ماجرا باز شده و اهالی درخواست کرده بودند 
درهای شهرک به روی عموم مردم باز شود اما در 
نهایت اتفاق خاصی برای شهرکی که اسمش در 
صفحات لوکس بازهای اینســتاگرام سر زبان ها 
افتاده بود نیفتاد. حالا اتفاق مشــابهی در حال 
رخ دادن برای چند شهرک لوکس در مازندران 
است، شــهرک هایی که هرکســی نمی تواند به 
آنها وارد شود و خرید ملک در آنها علاوه بر پول 
ویژگی های دیگری هم لازم دارد. ماجرا به طور 
خاص از یک آگهی در ســایت دیوار شروع شد. 
آگهی که می گفت یک ویلای نوساز در شهرک 
امیردشــت مازندران متری ۳۳۳ میلیون تومان 
قیمت گذاشته شده که با توجه به متراژ ۱۵۰۰ 
متری ملک، قیمت نهایی آن بــه ۹۰۰میلیارد 
تومان می رســید. خیلی از کاربران شبکه های 
اجتماعــی در مواجهه با این آگهــی گفتند که 
این هم یکــی از آگهی های فیکی اســت که در 
سایت های خرید و فروش ملک نمونه های مشابه 
زیادی دارد. چند نفر از کارشناسان حوزه ملک 
هم تاکید کردند کــه این آگهی ها بــرای بازار 
گرمی بنگاه های معاملات ملکی اســت تا اســم 
خودشــان و شــهرک های لوکس را بیشتر سر 
زبان ها بیندازند و اساســا ملک هایی مانند آنچه 
آگهی شده بود اصلا در پلتفرم های خرید و فروش 
معامله نمی شوند اما گذشته از اصل یا فیک بودن 
آن آگهی برای خیلی ها سوال شــد که آیا واقعا 
قیمت ویلا در شهرک های لوکس همینقدر زیاد 
است؟ با جست و جو بین کسانی که در کار معامله 
این ویلاها هستند می بینیم که جواب این سوال 
مثبت است اما امیردشــت لوکس ترین شهرک 

شمالی ایران نیست.

  امیردشت معروف
می گویند که امیردشــت گران ترین شــهرک 
مازندران است شهرکی که قبلا اسمش کلارآباد 
بوده است. منطقه ای در فاصله ۱۶۰ کیلومتری 
از تهران که نزدیک متل قو قــرار دارد. عمر این 
شهرک هم به قبل از انقلاب اسلامی و سال ۱۳۵۱ 
بر می گردد. نکته جالب در مورد این شــهر این 
است که پلاک زیر ۱۰۰۰ متر در آن وجود ندارد 
و همه ویلاها بین ۱۰۰۰ تا ۲۶۰۰ متر مساحت 
دارند و قیمت هر متر هم چیزی بین ۲۵۰ تا ۳۵۰ 
میلیون تومان است. البته بعضی ها می گویند که 
در سال های اخیر بعضی از ویلاها داخل خودشان 
تفکیک کرده اند و به قطعات کوچکتر تقســیم 
شــده اند اما تعداد این ویلاها زیاد نیســت و در 
حاشیه شهرک قرار دارند. اسم این شهرک برای 
کسانی که پول سر زدن به آن را هم ندارند وقتی 
شنیده شد که عکس معروف ترین ویلای آن در 
شــبکه های اجتماعی دســت به دست می شد، 
ویلایی کاخ مانند با معماری ســبک گوتیک که 
در برابر آن هم چندین ماشین بسیار گران قیمت 

پارک شده بودند. ادامه در صفحه 03

هفت نکته از يک میز مهم سیاسی
مسئله   کوکاکولا 

  عکس یک

    دیدار تیم های »پیکان« و » سایپا « در هفته اول رقابت های لیگ برتر والیبال زنان، عصر شنبه )3 آذر ۱۴03( در سالن فدراسیون والیبال برگزار و با برتری 3 بر ۱ »سایپا« به پایان رسید. 
عکس از مرضیه سلیمانی، ایرنا 

طوفان     سوئدی  در  خیابان های بالاشهر
معرفی »ولوو EX30« مدل 2025 که با قیمت پايه 36 هزار دلاری حريف می طلبد  صفحه 05
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رئیس جمهور روز شنبه در جمع مسئولان 
وزارت ورزش و جوانان توصیه های مهمی 
در زمینه های تدوین نقشــه جامع برای 
افق پیــش  روی ورزش و جوانان، تلاش 
برای تحقق عدالت ورزشی، بهره گیری 
از مشــارکت مردمــی و تقویت روابط 
بین بخشــی و لحاظ مســائل جوانان 
به عنوان یکی از ســرفصل های اصلی 
برنامه های وزارتخانه مطرح کرد. اینجا 

بخش هایی از صحبت های او را بخوانید:

   برای رسیدن به شرایط ایده آل در ورزش 
کشور، ابتدا باید بدانیم که چه می خواهیم، چه 
امکانات و ظرفیت هایی در اختیار داریم و قرار 
است به کجا برسیم تا بتوانیم براساس آن و در 
قالب تدوین نقشه ای جامع برای آینده پیش رو 

برنامه ریزی کنیم.
   ایجــاد و توزیع عادلانه فضاهای ورزشــی 
و همچنیــن امکانات، تجهیــزات و اعتبارات 

در سراســر کشــور به ویژه مناطق حاشیه ای 
و کم برخــوردار بایــد در صــدر اولویت های 
وزارت ورزش باشد و در این راستا ما حتما به 
اســتانداران، فرمانداران و شهرداران وظایفی 

محول خواهیم کرد.
   ازجمله راهکارهای دولــت برای افزایش 
ســرانه فضاهای ورزشی در شــرایط کمبود 
اعتبارات و منابع مالی انحصارزدایی از اماکن 
ورزشی دستگاه های اجرایی و وزارتخانه ها به 
منظور استفاده عموم مردم و افزایش بهره وری 
این اماکن اســت که وزارت ورزش و جوانان 
باید برای شــکل و نحوه اجرای این طرح نیز 

برنامه ریزی های لازم را انجام دهد.
   پزشــکیان در ادامه، پرداختن به مسائل 
جوانان به عنوان یکی از ســرفصل های اصلی 
برنامه هــای وزارت ورزش و جوانــان را مورد 
تأکید قرار داد: مســئولان این وزارتخانه باید 
مســائل مبتلابه جوانان در ازدواج، اشتغال و 
مسکن و همچنین چگونگی ورود آنها به عرصه 

جامعه را در قالب بســته ای جامع مورد توجه 
ویژه قرار دهند چرا که حضور با انگیزه جوانان 
در عرصه های مختلف ظرفیــت بزرگی برای 

دولت در حل مسائل کشور ایجاد خواهد کرد.
   خطاب به مدیران ورزشی و رؤسا و دبیران 
کمیته های ملی المپیک و پارالمپیک: دولت 
برای فراهم کردن زیرساخت های لازم، تأمین 
نیازها و تسهیل فعالیت شما تمام تلاش خود را 
به کار خواهد گرفت و وظیفه شما نیز استفاده 
از این موقعیت برای رقــم زدن بهترین نتایج 

است.
   تقویت و توســعه ورزش همگانی و ورزش 
محلات، اهتمام و توجه ویژه به ورزش بانوان، 
برنامه ریــزی بــرای بهره گیــری از ظرفیت 
هوش مصنوعی در ارتقای کیفی ورزش کشور 
و همچنین برنامه ریزی بــرای الزام کارمندان 
دولت به ورزش در راســتای ارتقای سلامت 
آنان از دیگر نکاتی بود که رئیس جمهور در این 

جلسه مورد تأکید قرار داد.

دستور مسعود پزشکیان به وزارت ورزش چه بود؟

توصیهرئیسجمهور
بهتوزیععادلانهفضاهایورزشی

    تیتر دو

ادامه ازصفحه   اول  

   رزومه بفرستید
چند نفــر از کســانی کــه در کار جوش 
دادن معامله در ویلاهای شمالی هستند 
می گویند که اگر حبــاب قیمتی که دور 
برند بعضــی شــهرک ها را گرفته در نظر 
نگیریــم لوکس ترین شــهرک مازندران 
شــهرک فردوس رویان اســت . اهل فن 
می گویند بخش بزرگــی از گران قیمت 
بودن ویلاهای این شهرک به خاطر اسم 
و رســم آن و افراد سرشناســی است که 
در آن رفــت و آمد دارند. هر ســال چند 
نفر به لیســت متقاضیان خریــد ویلا در 
این شــهرک اضافه می شــوند و در نوبت 
می مانند تا یک کیس مناســب برای آنها 
پیدا شود، انتظاری که بعضا چندین ماه تا 
چند سال ممکن است طول بکشد. از قرار 
معلوم برای خرید ملک در این شهرک که 
عمرش به ســال 1342 بر می گردد شما 
باید غیر از پول جایــگاه اجتماعی خوبی 
هم داشته باشید و پروتکل های مربوط به 
رضایت اهالی را رعایت کنید. این شهرک 
بــه دو بخش فردوس جنوبــی و فردوس 
شمالی تقسیم می شود. به این صورت که 
فردوس شمالی تقریبا 1۷ هکتار و فردوس 
جنوبی 3۷ هکتار است که در مجموع ۵4 
هکتار مساحت کل شهرک فردوس است. 
فردوس جنوبی با یک زیر گذر به فردوس 

شــمالی و دریا وصل می شــود. ویلاهای 
فردوس شمالی لوکس تر و گرانتر هستند.

این شهرک از 3۸0 پلاک ویلایی تشکیل 
شــده و همه ویلاها بیــن ۵00 تا 1۵00 
متر مساحت دارند. متخصصان معاملات 
ملکی می گویند که یکی دیگر از عواملی 
که قیمت متوسط ویلاها در این شهرک را 
به نزدیک 300 میلیون تومان برای هر متر 
می رســاند موقعیت جغرافیایی آن است 
چرا که فاصله تهران تا شــهرک فردوس 
1۸9 کیلومتر بیشتر نیست و چه از جاده 
چالوس و چه از ســمت جــاده هراز، این 

مسافت تقریبا یکسان است. 

   مدرن بازها این طرف
یکی دیگــر از لوکس ترین شــهرک های 
مازندران دریابیشه است، شهرکی که که 
مثل فردوس کلاسیک نیســت و یکی از 
اصلی ترین ویژگی های آن همین مدرن 
بودن آن است. جالب اینکه گفته می شود 
اهالی این شهرک به نسبت بقیه شهرک ها 
در مقابل ساخت و ساز و ورود افراد غریبه 
انعطاف بیشــتری دارند به همین خاطر 
در این شــهرک ویلاهای نوساز و مدرن 
با معماری های جالــب و عجیب کم دیده 
نمی شــود که اتفاقا دلیــل همین مدرن 
بودن هم قیمت هــای عجیبی دارند و در 
مواردی تــا متری 200 میلیــون تومان 

معامله می شــوند. با همــه آنچه در مورد 
مدرن بودن این شــهرک گفته می شود، 
دریابیشه در ســال 13۵1 توسط برادران 
برقعی که آن زمان معمارهای ویلاســاز 
معروفی بوده اند ساخته شده است اما حالا 
ملک بازها می گویند که این شــهرک در 
حال پوست انداختن است و اتفاقا کسانی 
که به دنبال رشــد ملکشان هستند سراغ 

آن می آیند.

   خیلی بالاتر از سطح دریا
تقریبا تمام ویلاهای لوکس شمال ساحلی 
هستند اما یکی از آنها اگرچه با دریا فاصله 
زیادی ندارد اما در ارتفاع بالایی قرار گرفته 
است و به همین دلیل هم اسمش شهرک 
منظر دریاست. شهرکی که اختلاف ارتفاع 
زیادی با دریا دارد و با یک شیب نسبتا زیاد 
به آن می رســد به همین دلیل هم وقتی 
در خیابان های شــهرک راه می روید یا از 
بالکن ویلاها نگاه می کنید، بخش وسیعی 
از دریا زیر نگاه شما قرار دارد. منظر دریا 
نسبتا جدید است و عمرش به سال 13۸2 
می رسد، شهرکی در 9 کیلومتری نوشهر 
که با تهران فقط 1۷0 کیلومتر فاصله دارد 
و قیمت ویلاهای آن به طور متوسط 200 
میلیون تومان برای هر متر است. ویلاهایی 
که همگی دوبلکس یا سه طبقه هستند و 

متراژشان کمتر از ۵00 متر نیست.

نمایش ثروت در خط ساحلی 
قیمت های عجیب ویلاهای شهرک های لوکس شمالی

 مردی که به کمک دیپلمات ها 
آمده است

مهسا مژدهی| سال ها بود که نام 
علی لاریجانی تا این اندازه در اخبار 

سیاسی ایران به چشم نمی آمد. 
درواقع پس از سال هایی که او 

ریاست  مجلس را برعهده داشت، نام 
او با برخی از بدبیاری های سیاسی 

همراه شد. عدم تائید صلاحیت 
علی لاریجانی برای انتخابات 

ریاست جمهوری یکی از مهم ترین 
این بدبیاری ها محسوب شد. اما حالا 

و در دولت مسعود پزشکیان، علی 
لاریجانی تبدیل به چهره ای محبوب 
برای رسانه ها شده است. البته ماجرا 
به همین جا ختم نمی شود. او اخیرا به 

عنوان نمایند ه ای از ایران که پیامی 
از سوی رهبرانقلاب با خود داشت به 

لبنان و سوریه سفري انجام داد که 
توجه زیادی را به خود جلب کرد. به 

ویژه اینکه در سفر به سوریه نقطه ای 
در نزدیکی محل دیدار او با مقامات 
سوری، از سوی اسرائیل هدف قرار 
گرفته بود. لاریجانی روز جمعه در 
مورد پیامی که با خود به سوریه و 

لبنان برد،  گفته بود در مورد مقدمات 
و بستر لازم برای سفر اخیر، اموری 

روشن است، چون به دو کشوری 
که من سفر کردم و پیام مقام معظم 

رهبری را رساندم، دو کشوری 
هستند که در صف مقدم این مناقشه  

مهم قرار دارند، هم سوریه و هم 
لبنان الان موردتجاوز اسرائیل واقع 

شده اند، بنابراین روشن است که نیاز 
بود با دوستان در این کشور صحبت 

کنیم و حمایت ایران را از دولت و 
ملت لبنان و سوریه اعلام كنیم. او در 
مورد واکنش نبیه بری و اسد گفت كه  
برخورد هردو بزرگوار نسبت به پیام 
رهبری خیلی محترمانه بود، خیلی 

تجلیل کردند و من از گذشته هم  نظر 
آنها را نسبت به مقام معظم رهبری 

مي دانستم که ایشان را یک فرد 
راهگشا در مسائل و بن بست های 

منطقه می دانند و به این جهت هردو 
نظرشان این بود که نکاتی که در این 

پیام ها آمده، همان مسائلی است 
که ما امروز به آن نیاز داریم و باید به 
آن توجه کنیم و  همه  را قبول داریم  

و پیگیر هم هستیم. تلقی شان این 
بود که پیام از جانب شخصیتی آمده 

که دلسوز منطقه است و آینده نگر 
نسبت به منطقه و توجه کافی به همه  
ابعاد و مسائل منطقه دارد و خواستار 
حل مسائل است. از این جهت خیلی 

استقبال کردند.

او اخیرا در گفت وگو با سایت 
رهبرانقلاب، از آمادگی برای مذاکره 

با دولت جدید امریکا حرف زد. 
البته او کمی بعد در توئیتر، درمورد 

سوءبرداشت ها از سوی برخی 
رسانه ها نوشت: 

1    در موضوع هسته ای، آمریکا 
توافق قبلی)برجام( را به هم زد و از 

آن خارج شد و از این طریق به ایران 
خسارت وارد کرد.

2    ایران غنی سازی خود را آغاز 
کرد و درجه  خلوص را به بالای ۶۰ 

درصد رساند.
3     دو طرف در موقعیت جدید   

قرار دارند، اگر مسئولان جدید 
آمریکا می گویند در موضوع 
هسته ای ایران صرفاً با سلاح 

هسته ای مخالف اند باید در ازای این 
امر شروط ایران را بپذیرند و امتیاز 

لازم من جمله جبران خسارات ایران 
و نظایر آن را قبول کنند تا توافق 
جدید به دست آید نه اینکه یک 

طرفه امریه صادر کنند نظیر تصمیم 
آنان در آژانس!
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 صبح روز جمعه، وقتی دو دانشجوی 
ایرانی دانشگاه فدرال کازان روسیه، 
بــرای تمدیــد ویزای دانشــجویی 
خود بــه مرکز تمدید ویــزا مراجعه 
کردند، مورد ضرب و شــتم پلیس 
قرار گرفتند و دســتگیر شــدند. در 
ویدیوهایی که از این لحظات منتشر 
شــده، حداقل 6 پلیس بر سر آن ها 
افتاده اند و با لگد و باتوم دو دانشجو 
را می زنند. هم دانشگاهی های ایرانی 
آن ها ماموران پلیس را دوره کرده و 
به زبان فارســی داد می زنند »ولش 
کنید!« پلیس هر دانشــجویی را که 
سعی می کند به آن ها نزدیک شود، به 
عقب پرت می کند و به ضرب و شتم 
دو دانشــجوی دیگر ادامه می دهد. 
بعد از رسانه ای شدن این موضوع و 
تجمع دانشجویان ایرانی در دانشگاه 
کازان، کنســولگری ایران ماجرا را 
پیگیری کرد و هر دو بدون هیچ گونه 

روند قضایی آزاد شدند و به خوابگاه 
خود بازگشــتند. تصویری هم که از 
بعد از آزادی آن ها منتشر شد نشان 
می داد چشــم یکی از آن ها آسیب 
دیده و کبود شده اســت. از آنجا که 
در بیانیه های منتشر شده علت این 
درگیری بــه طور دقیق مشــخص 
نشــده بود، هفت صبح سراغ دبیر و 
مسئول تشــکیلات انجمن اسلامی 
دانشجویان کازان رفته و دلیل ماجرا 

را پرس وجو کرده است. 
آنطور که در بیانیه سرکنســولگری 
ایــران آمــده، روز جمعــه، تعداد 
زیادی از دانشــجویان بین المللی از 
جمله چینــی، ایرانی، ازبکســتانی 
و ترکمنســتانی برای تمدید ویزای 
خود به مرکز تمدید رویداد می روند 
اما کمی بعد برخی از دانشــجویان 
با یکدیگر درگیر شــده و حراســت 
پلیس را خبر می کند. در این بیانیه 

گفته شده اصرار دانشجویان ایرانی و 
حضور پلیس منجر به ادامه مشاجره 
و ضرب و شــتم شــده، اما به اینکه 
دانشــجویان ایرانی روی چه چیزی 
اصرار می کردند، اشــاره ای نشــده 
اســت. به گفته محمد انصاری، دبیر 
و مسئول تشکیلات انجمن اسلامی 
دانشــجویان کازان، دانشــجویان 
خارجی هر چند مــدت یک بار باید 
برای تمدید ویزا یا رجیســتر کردن 
محل اقامت خود به ویزا سنتر مراجعه 
کنند. آنطور که انصــاری می گوید 
به دلیل تعداد بالای دانشــجویان و 
کمبود نیروی ویزا ســنتر، همیشه 
دانشجویان با مشــکلاتی مثل هرج 
و مرج رو بــه رو بوده اند اما روز جمعه 
این مشــکلات به اوج خود رسیده 
است. محمد انصاری در ادامه ماجرا 
را اینطــور برای هفت صبح شــرح 
می دهد: »طبــق صحبت هایی که با 

 گزارش روز

جمعه سیاه در کازان
دانشجوی ایرانی فقط می خواست مدارکش را از پلیس پس بگیرد

دوستان داشتم متوجه شدم که روز 
جمعه، وقتی تعداد دانشــجویان در 
ویزا سنتر خیلی زیاد شد، دانشجویان 
ملت های دیگر نوبت را رعایت نکردند 
و همین ماجرا باعث شــد تمام افراد 
را از ویزا ســنتر خارج کنند و برای 
دریافت نوبت پاسپورت ها را بگیرند. 
از طرفی به خاطــر هرج و مرجی که 
ایجاد شده بود، پلیس را خبر کردند تا 
به مرکز بیایند.« در برخی روایت هایی 
که در ایکس )توئیتر( منتشــر شده 
گفته می شــود دانشــجویان چینی 
نوبت را رعایت نکردند و باعث شدند 
همه را از ویزا سنتر خارج کنند. دبیر 
انجمن اسامی کازان ادامه داد: »یکی 
از دانشجویان ایرانی که موفق نشده 
بود پاسپورتش را برای دریافت نوبت 
تحویل بدهد، چندین بار مسئول ویزا 
سنتر را صدا می کند که مدارکش را 
تحویل بگیرد. بعد از اینکه مســئول 
ویزا سنتر مدارک او را گرفت، پلیس 
مدارک را از دســت مســئول پس 
می گیرد. اینجا بود که دانشــجوی 
ایرانی از پلیس می پرسد چرا مدارکم 
را گرفتی و دوستش برای آرام کردن 

او جلو می آید. وقتی دانشــجوی اول 
به دوســتش می گوید که »ولم کن، 
مدارکم دست آن هاست«، یک پلیس 
به اوحمله می کنــد و بقیه پلیس ها 
هم به ســمت او حمله ور می شوند. 
دوســت صمیمی او را هم که برای 
آرام کردن شــرایط جلــو آمده بود، 
گرفتند و زدند. فکــر می کنم هر دو 
دانشجوی دندانپزشکی هستند.« در 
شــبکه اجتماعی ایکس ویدیویی از 
شروع لحظه دعوا هم منتشر شده که 
دقیقا همین مسئله را نشان می دهد. 
دانشــجوی ایرانی به زبان روسی با 
پلیس بحث می کنــد و لحظه ای که 

دوستش را از عصبانیت کنار می زند، 
پلیسِ دیگر به او حمله می کند.«

همــان شــب دانشــجویان ایرانی 
آزادی  پیگیــر  بــرای  کازان 
همدانشگاهی هایشــان در دانشگاه 
تحصن کردند و رئیس دانشــجویان 
خارجی این دانشــگاه و سرکنسول 
ایــران توضیحاتی ارائــه دادند. روز 
گذشته دانشــجویان از اداره پلیس 
آزاد شــدند و امروز قرار است دادگاه 
رسیدگی به این موضوع برگزار شود. 
ایــن اطمینان خاطر داده شــده که 
مشکلی برای ویزای این دو دانشجو 

پیش نخواهد آمد.

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی
سخنان امام جمعه پردیسان که دیروز بازتاب زیادی پیدا کرد؛ راه 
آمدن با دشــمن و شفاف ســازی برنامه هســته ای به تداوم متهم بودن ما 
می انجامد. اگر بنا است تا دشــمنان ما ردیف کلاهک های هسته ای داشته 
باشند، ما هم از مقام معظم رهبری درخواســت عاجزانه داریم تا در باب آن 
فتوای هسته ای یک تجدید نظر داشته باشــند، زیرا موضوع آن تغییر یافته 
است. سلاح هسته ای دیگر سلاح کشتار جمعی برای ما نیست ضمن اینکه 
دشمنان ما با آن ما را تهدید می کنند و همین اندازه که داشته باشیم ایمنی 

می آورد. )انتخاب(

سانحه برای استاندار مرکزی؛ معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی 
استاندار مرکزی از وقوع سانحه رانندگی برای استاندار این استان خبر داد و 
گفت: حال عمومی مهدی زندیه وکیلی خوب است. بهنام نظری اظهار کرد: 
صبح شنبه در جریان بازدید استاندار مرکزی از مناطق حاشیه ای شهر اراک، 
در محدوده شهرک ولیعصر در کمربندی جنوبی این شهر یک خودرو از مسیر 
منحرف و به خودروی استانداری برخورد کرده است. وی افزود: در این حادثه 
زندیه وکیلی استاندار مرکزی مصدوم و به بیمارستان منتقل شده است. به 
گفته نظری خوشبختانه وضعیت عمومی استاندار خوب است و پزشکان در 

حال انجام آزمایشات و معاینات لازم روی ایشان هستند. )مهر(

توضیح لاریجانی درمورد برداشت نادرست از مصاحبه با سایت 
رهبر انقلاب؛ علی لاریجانی در توئیتر نوشت: 

برداشت درست:
1- در موضوع هسته ای، آمریکا توافق قبلی )برجام( را به هم زد و از آن خارج 

شد و از این طریق به ایران خسارت وارد کرد.
2- ایران غنی سازی خود را آغاز کرد و درجه  خلوص را به بالای 60٪ رساند.

3- دو طرف در موقعیت جدید قرار دارند، اگر مسئولان جدید آمریکا می گویند 
در موضوع هسته ای ایران صرفاً با سلاح هسته ای مخالف اند باید در ازای این امر 
شروط ایران را بپذیرند و امتیاز لازم من جمله جبران خسارات ایران و نظایر آن 
را قبول کنند تا توافق جدید به دست آید نه اینکه یک طرفه امریه صادر کنند 

نظیر تصمیم آنان در آژانس!

حج بین ۲۱۰ تا ۲۵۰ میلیون تومان درمی آید؛ معاون امور حج و زیارت 
سازمان حج و زیارت با بیان اینکه نرخ ارز در هفته جاری مشخص خواهد شد، 
ادامه داد: با توجه به اینکه متقاضیان واجد شرایط ثبت نام حج تمتع باید 1۵0 
میلیون تومان به صورت علی الحســاب بپردازند و این رقم حدود 60 تا ۷0 
درصد هزینه نهایی حج است، پیش بینی می شود که قیمت تمام شده حج 

برای زائران حدود 210 تا 2۵0 میلیون تومان باشد.  
ثبت نام در کاروان های حج 1404 از دوشــنبه، پنجم آذرماه آغاز می شود و 
ودیعه گذاران حج تا پایان مردادماه 13۸6 فراخوانده شده اند. همچنین قرار 
است از 12 آذرماه دارندگان قبوض حج تمتع از اول شهریورماه 13۸6 به بعد، 
به صورت روزشمار و برای تکمیل ظرفیت کاروان ها فراخوانده شوند. به گفته 
رضایی، هزینه سفر حج در سال گذشــته حدود 16۸ تا 1۸۸ میلیون تومان 

بود بنابراین امسال با افزایش نرخ ارز، افزایش هزینه سفر تا ارقام مذکور دور 
از ذهن نیست. )رسا(

آخرین اخبار از رزمایش سپاه در سیستان و بلوچستان؛ سردار 
احمد شفائی فرمانده سپاه سلمان استان سیستان و بلوچستان اظهار داشت: 
رزمایش عملیاتی »شــهدای امنیت« قرارگاه قدس نیروی زمینی ســپاه 
پاسداران انقلاب اســلامی از پنجم آبان ماه آغاز شــده و همچنان بر حسب 

ضرورتی که ایجاد شد ادامه دارد.
سخنگوی رزمایش عملیاتی »شهدای امنیت« نیروی زمینی سپاه افزود: در 
گام نخست در شهرستان های زاهدان، تفتان و بخشی از خاش حضور داشتیم و 
در ادامه بنا به وضعیت شهرستان های نیکشهر، قصرقند، راسک، سرباز و بخشی 
از مهرستان نیز اضافه شد و فعلًا در همین جغرافیا حضور داریم اما اگر ضرورت 
ایجاب کند گستره رزمایش به دیگر نقاط اســتان نیز تسری پیدا می کند تا 
پاکسازی ها را دنبال کنیم. فرمانده سپاه سلمان استان سیستان و بلوچستان 
تصریح کرد: برحسب اقتضائات ما عملیات های پاکسازی انجام می دهیم و این 
موضوع همچنان استمرار دارد که هدف اصلی ما از این روند استحکام امنیت 
است و به آمار تلفات و دستگیری و تســلیم شده ها مباهات نمی کنیم و این 
موضوع برای ما خیلی مهم نیست؛ مهم این است که هدف و منظور اصلی ما در 
رزمایش محقق شود اما چون رسانه ها به صورت مستمر در این زمینه مطالبه 
آمار دارند، باید اشاره کرد از ابتدای رزمایش تاکنون متاسفانه 26 نفر از اعضای 

تیم های تروریستی به هلاکت رسیده اند.

وی ادامه داد: اینکه اشاره کردم متاسفانه به این علت است که ما از کشته شدن 
این افرادی که برخی از آنها از هموطنان ما و برخی از اتباع هستند خوشحال 
نیستیم و علاقه مندیم افرادی که همچنان زنده هستند متوجه مسیر خطای 
خود بشوند و به آغوش مردم، نظام و انقلاب بازگردند و ما با شرایطی مواجه 

نشویم که به ناچار این افراد را به قول معروف از دم شمشیر بگذرانیم.
سردار شفائی اضافه کرد: همچنین تاکنون بیش از ۵0 نفر دستگیر و 12 نفر 
تسلیم شده اند؛ افراد دستگیر شده احساس کرده اند توسط ایادی دشمن فریب 
خورده اند که قطعاً نظام اسلامی نســبت به این افراد که متوجه اشتباه خود 

شده اند با رأفت برخورد خواهد کرد. )تسنیم(

حوزه: ما اصلا شمقدری نداریم؛ حجت الاسلام کاظم سپاسی آشتیانی، 
معاون امور صیانتــی حوزه های علمیه در گفتگو با خبرنگاران به شــایعات 
رسانه ای در مورد »پویش ایران همدل« واکنش نشان داد و گفت: در روز های 
اخیر، بعضی از رسانه ها و خبرگزاری های معاند و ضد انقلاب خبری را منتشر 
کردند که طلبه ای، مبالغی از کمک های مردم ایران به جبهه مقاومت را گرفته 
و از کشور فرار کرده است. وی ادامه داد: در مورد این طلبه ای که رسانه معاند و 
ضد انقلاب ها مطرح کردند، چنین نامی در کرج و استان البرز نداریم و نیست 
و چنین پایگاه جمع آوری مردمی که از ســوی رسانه های معاند مطرح شد، 
نداریم. طلبه ای با نام شمقدری مطرح کردند، چنین نامی در پویش دخالتی 
نداشته تا کمک را گرفته باشد و فرار کرده باشد. اساسا سیستم جمع آوری 
کمک ها به این صورت نیست که کسی جمع کند و ببرد.  معاون امور صیانت 

حوزه های علمیه کشــور گفت: پول ها بعد از جمع آوری حساب و محافظت 
می شود. مردم ایران مطمئن باشــند کمک های موثرشان به دقت حساب 
می شود و به دست مردم لبنان و جبهه مقاومت می رسد. مردم می توانند این 

نوع اتفاقات و رسیدن اموال و کمک های مالی را از رسانه ملی ببینند. )رسا(

انتقاد تسنیم به میزانسن دیدار عبدالحمید و پزشکیان:خبرگزاری 
نزدیک به یک نهاد نظامی نوشت: با این حال، یکی از نقدهای اساسی که به 
دیدار رئیس جمهور با عبدالحمید وارد می شــود  بازتاب رسانه ای آن است. 
تنظیم درست این روابط و ارائه پیام دقیق در تعاملات رسانه ای و سیاسی، برای 
جلوگیری از سوءبرداشت ها ضروری است. نشان دادن عبدالحمید به عنوان 
محور وفاق، با توجه به سابقه مواضع او، می تواند پیام های نادرستی به افکار 
عمومی ارسال کند. عبدالحمید در  گذشته متاسفانه خود را به بخشی از مشکل 
تبدیل کرده بود، و القای اینکه او همواره بخشی از راه حل بوده تصویر نادرستی 

از میزانس مسائل در کشور است.

گزیده گفت وگوی عباس عبدی با تابناک را بخوانید: سیاســت 
یک دست سازی مثل مار بزرگ و  گرسنه ای می ماند که دُم خود را تشخیص 
نمی دهد و برای رفع گرسنگی آن را می خورد و هر چه بیشتر می خورد زودتر 
به گردن خود می رسد. این سیاستی بود که در خلال تجربه 1400 تا 1403 
شکست فاحش آن اعلام شد.  یکی از آنانی که خواستند ببلعند لاریجانی بود 
که پس از شکست این سیاست طبیعی است که فعال شود و ظاهراً با چراغ سبز 

مقامات بالا هم هست. حضور او هم در سیاست رسمی هم می تواند قطعات 
پازل وفاق را تکمیل تر کند و خیلی هم خوب است.

همان روز که پزشکیان تایید شد نتیجه معلوم بود برای حذف تندروها است. 
چون فقط با حمایت و حضور مردم و اصلاح طلبان است که می توان بساط این 
گروه را جمع کرد. دلیلش گرسنگی بیش از حد این مار و ناکارآمدی آن بود. 
پیامد آن هم قطعا افزایش امید به آینده با فرض ثابت بودن سایر شرایط است.

فیلترینگ را عملا مردم حل کرده اند هر چند با زحمت و فرستادن لعنت های 
فراوان. آنچه مانده فیلترینگ نیســت بلکه باز بودن مغــازه دو نبش آقایان 

فیلترشکن فروش است که بعید است ساختار رسمی آنان را نشناسد.
به علاوه کوشش مستمر برای وجود وضعیتی است که به مردم بگویند؛ آهای 
حواستان باشد ما با شما دشمن هستیم؛ و نیز آلوده نگه داشتن فضای مجازی 
ایران است. خوشبختانه هم فیلترشکن ها پیشرفت می کنند و هم دسترسی 
به استارلینک مستقیم تر خواهد شد و متاسفانه پس از چندی شاهد تضعیف 
هر چه بیشتر  زیر ســاخت اینترنتی کشور و وابســتگی بیشتر آن به خارج 
خواهیم بود. من اگر بودم یک گزارش جامع از مجموعه معایب فیلترینگ در 
کنار محاسن نداشته اش تهیه می کردم و به مردم ارایه می کردم که این نظر 
من و دولت من است این افراد هم مانع هســتند.  از این بعد خود دانید. اگر 
فکر می کنید توانایی ندارم بفرمایید برگردیم بیمارستان، زیرا بیمار امروز من 
خودش را متخصص و همه فن حریف می داند. البته این رفتار حداقل تا این 
مرحله مغایر با سیاست وفاق است و آقای پزشکیان می کوشد که با تفاهم حل 

کند ولی اگر نشد اطمینان دارم که رفتار دیگری خواهد کرد.

دستگیری 50 تروریست در شرق کشور

مردی که دونالد ترامپ را به لبنان جنگ زده وصل می کند 

ســخنگوی رزمایش عملیاتی شهدای امنیت 
از دستگیری یا تسلیم 62 تروریست در شرق 

کشور خبر داد. 
سردار شفائی، ســخنگوی رزمایش عملیاتی 
شــهدای امنیت اعلام کرد: رزمایش عملیاتی 
شــهدای امنیت قرارگاه قدس نیروی زمینی 
ســپاه پاســداران از ۵ آبان که شــروع شد، 
همچنان ادامه دارد آن هم بر حسب ضرورتی 

که ایجاد مي كرد.
شفائی یادآور شد: معمولا در رزمایش ها هدف 
اصلی، ارتقاي ســطح آمادگی های یگان های 
عمل کننده یا سازمان رزمایش خیلی استمرار 

ندارد و معمولا محدود به یک دوره کوتاه یک 
هفته تا 10 روز می شــود. امــا تفاوتی که این 
رزمایش با رزمایش های گذشته دارد، در کنار 
هدف اساسی ارتقاي سطح آمادگی ها، موضوع 

پاکسازی هم درنظر گرفته شده است.
سخنگوی رزمایش شهدای امنیت یادآور شد: 
هدف ما اســتحکام امنیت اســت و ما به آمار 
تلفات و آمار دستگیر و تسلیم شده ها مباهات 
نمی کنیم و خیلی مهم نیســت؛  مهم تحقق 
هدف رزمایش است اما چون آمار را هم پیوسته 
رسانه ها مطالبه می کنند باید گفت از بامداد 6 
آبان تا امروز متاسفانه تعداد 26 نفر از اعضای 

تیم های تروریستی به هلاکت رسیدند که اگر 
گفتم متاسفانه به این دلیل است که متأسفیم؛ 
چون برخی از آنان هموطن ما هستند و برخی 
هم از اتباع هستند اما ما بابت کشته شدن آنان 

خوشحال نیستیم.
شفائی یادآور شــد: در این رزمایش بالای ۵0 
نفر را دستگیر کردیم و تعداد 12 نفر هم تسلیم 
شدند که احساس کردند فریب ایادی دشمن 
را خوردند که از این بابــت هم یک نقطه قوت 
است و قطعا نظام اسلامی نسبت به افرادی که 
متوجه اشتباه می شــوند، رأفت اسلامی را هم 

در نظر می گیرد.

مســعد بولوس، پدرشــوهر تیفانــی ترامپ، 
دختر رئیس جمهور منتخب با سیاستمداران 
خاورمیانه در ایالات متحده دیدار کرده است. 
بسیاری در لبنان امیدوارند که مسعد بولوس 
با توانایی های اقناعی خود بــه پایان دادن به 

درگیری در کشور زادگاهش کمک کند. 
رایا جلابــی، انــدرو انگلند و آنــو آدئویه در 

فایننشال تایمز نوشتند: 
مسعد بولوس تاجر لبنانی-آمریکایی و نماینده 
دونالد ترامــپ، در مصاحبه ای چند روز پیش 
از انتخابات فاش کرد کــه او در دولت جدید 
ترامپ به عنوان نماینده ویــژه آمریکا در امور 
لبنان فعالیت خواهد کرد و مسئولیت مذاکره 
با بیروت برای دســتیابی بــه آتش بس میان 

اسرائیل و حزب الله را بر عهده خواهد داشت.
   تاجر خودرو، مسعد بولوس به عنوان یکی از 
بستگان ترامپ  هیچ صدای لبنانی ای به اندازه 
او به رئیس جمهور منتخب نزدیک نیست یا به 

نظر نمی رسد که بتواند توجه او را جلب کند.
   بولوس که پسرش مایکل با کوچک ترین 
دختر ترامپ، تیفانی ازدواج کرده، بخش اعظم 
زمانش را در طول یک سال گذشته صرف جلب 
حمایت برای ترامــپ در میان آمریکایی های 
عرب تبار در ایالت مهم میشیگان کرده است. 
خشم محسوس نسبت به عملکرد دولت بایدن 
در خاورمیانه یکی از عواملی بــود که به نفع 

ترامپ در این ایالت تمام شد.
   اکنون بســیاری در لبنــان امیدوارند که 
بولوس توانایی های اقناعی خود را برای کمک 

به پایان دادن به درگیری که این کشور کوچک 
مدیترانه  را برای مدت 13 ماه گذشــته ویران 

کرده، به کار گیرد.
   یک مقام لبنانی به فایننشال تایمز گفت: 
قطعا اینکه او لبنانی است و ]به دنبال[ منافع 
بلندمدت کشورش است، می تواند مثبت باشد 

اما باید منتظر بمانیم و ببینیم.
   ترامپ اغلب اعضای خانواده و نزدیکانش 
را در جایگاه های کلیدی کارزار انتخاباتی خود 
و کاخ سفید قرار داده اســت. بولوس احتمالا 
جدیدترین چهره ای بود که در حلقه سیاسی 
نزدیکان ترامپ به جایگاه بالاتری دست پیدا 

می کند.
   در 10 روز گذشته، رسانه های لبنانی با شور 
و اشــتیاق گزارش داده اند که بولوس ممکن 
است به عنوان نماینده رســمی دولت ترامپ 
به لبنان اعزام شــود و در مذاکرات آتش بس 
شرکت کند. با این حال، بولوس این گزارش ها 
را رد کرده و بــه رویترز گفته کــه این اخبار 

»کاملا اشتباه« است.
   مقامات لبنانی می گویند بولوس تا به حال 
به صورت رسمی یا با ماموریتی از سوی ترامپ 
با دولت لبنان تماس نگرفته اســت. اما او در 
10 روز گذشته در واشــنگتن با امین سلام، 
وزیر اقتصاد لبنان و سامی جمیل، رهبر حزب 
مسیحی کتائب که به شدت مخالف حزب الله 

است، دیدار کرده است.
    بولوس و سلام درباره موضوعات مختلف 
لبنان از جملــه مذاکرات جــاری آتش بس 

گفت وگــو کرده اند. بولوس گفتــه که ترامپ 
به تعهد خــود در مورد آتش بــس در منطقه 
پایبند است و بر لزوم برقراری صلح پایدار... به 
همراه یک برنامــه اقتصادی و چارچوبی برای 
رسیدگی به مسئله فلسطین تأکید کرده است.
   یک دیپلمات عــرب در این باره گفت که 
بولوس در سپتامبر در حاشیه مجمع عمومی 
ســازمان ملل همچنین با محمــود عباس، 
رهبر تشــکیلات خودگردان فلسطین دیدار 
کرده تا کانال ارتباطی بین رئیس  تشــکیلات 

خودگردان و اردوگاه ترامپ باز کند.
   بولــوس از خانــواده ای مســیحی از کفر 
عــکا در منطقه کوره شــمالی لبنان اســت، 
امــا در نوجوانی به تگزاس نقــل مکان کرد تا 
در دانشگاه هیوســتون تحصیل کند، جایی 
که به گفتــه خودش به حــزب جمهور یخواه 
علاقه منــد شــد. پــس از فارغ التحصیلی از 
دانشگاه، به کسب وکار خانواده اش در صنعت 
خــودرو نیجریه پیوســت. خانــواده بولوس 
بخشــی از خانواده های مهم لبنانی فعال در 
کســب و کارهای مهــم در نیجریه هســتند. 
بسیاری از آنها سال ها در نیجریه زندگی کرده 
و به رهبران سیاسی ارشد این کشور دسترسی 
و نفوذ دارند. همسر او، ســارا فاضول بولوس 
دختر یک تاجر ثروتمند دیگر لبنانی-آفریقایی 
است که کسب وکارهایی در غرب و مرکز آفریقا 
و همچنین اروپــا و لبنــان دارد. او و بولوس 
چهار فرزند به نام هــای فارس، مایکل، اوریان 

و سوفی دارند.

خبر    

گزارش خارجی    

مهلا جوادپور

 گالری   

مهدی قایدی در تعطیلات 
برفی در سوئیس. او بعد از 

پایان فیفادی و در حالی که  
 بازیکنان فوتبال به

 تیم هایشان بازگشتند ترجیح 
داده فعلا به تعطیلاتش ادامه 

دهد و در روزهای آینده به 
امارات بازگردد

   

    
بابک 

جهانبخش 
خواننده پاپ 

با انتشار 
این عکس 
خانوادگی، 

صفحه 
اینستاگرام 

خود را به روز 
کرد.

     
هانیه توسلی بعد از مدت ها، 

برای اولین بار بعد از رفع 
ممنوع الکاری خود، در یک 

مراسم عمومی حضور یافت. او 
دیشب در مراسم سالگرد بیتا 

فرهی شرکت کرد.

     
تصاویر رضا اسدی از این 
روزهای کاخ موزه نیاوران

     تصویری از لوکاس ژوئو بعد از شکسته 
شدن طلسم گلزنی اش در جام حذفی

    یک تصویر خبری 
بدون شرح از مسابقات 

بیلیارد بانوان

نگین باقری  
هفتصبح

در دوران ریاســت جمهوری ترامپ ایران به 
خاطر افزایش فشار تحریم ها به یک هم پیمان 
دیگر رو آورد. چین هــم تبدیل به یار کمکی 
ایران برای دور زدن تحریم های آمریکا شــد 
و به صنعت خودروی کشور راه پیدا کرد. این 
متنی است که دیروز واشنگتن اگزمینر منتشر 
کرد. نویسنده این متن سعید قاسم نژاد، یک 
چهره اپوزیســیون اســت که توصیه ترامپ 
در اولیــن قدم خود ورود خــودروی چین به 
ایران را ممنوع کند. نویسنده بعد از استدلال 
آوردن درباره سهم بزرگ چین در بازار صنعت 
خودروی ایران نــام تولیدکننده های معروف 
چینی مثل چــری و جک را آورده و نوشــته 
این دو شــرکت بیشترین ســهم را دارند. در 
این متن آمده: »بازگشت سیاست های فشار 
حداکثری فرصتی بــرای وزارت خزانه داری 
ایالات متحده فراهم می آورد تا این شرکت ها 
را هدف قرار دهد. ایــالات متحده می تواند با 
تهدید تحریم های ثانویه، شرکت های چینی 
را تحت فشار قرار دهد تا روابط خود با ایران را 
قطع کنند. برای اجرای این استراتژی، دولت 
جدید باید شش تولیدکننده بزرگ خودرو در 
ایران را تحت تحریم قرار دهد و به شرکت های 
چینی هشدار دهد که باید همکاری های خود 
را ظرف ســه ماه قطع کنند یا با تحریم های 

مستقیم مواجه خواهند شد.«
اما خبرهیا مربــوط به آمریکا بــاز هم ادامه 
دارد : تقریبا همــه می دانند که با برگشــت 
ترامپ به کاخ ســفید احتمالا آمریکا دوباره 
سراغ اســتراتژی فشــار حداکثری می رود و 
مانند سال های قبل برخورد قضایی با برخی 
ایرانیان را در نیویورک، واشنگتن و شهرهای 
دیگر شــروع می کند. در ایــن هفته ماجرای 
برخورد آمریکا با دو ایرانی کــه متهم به دور 
زدن تحریم ها شــده اند خبری شد: اولی یک 
ســرمایه گذار آمریکایی که در ایران 19 هتل 
سوییت ساخته و دومی مدیر ارشد مالی توییتر 
که به خاطر دریافت حق الارث خود از ایران دو 

سال به زندان افتاده بود. 

   اتهام: هتل سازی
 آمریکا یک شهروند کشور خودش را به اتهام 
ساخت هتل در ایران بیشتر از یک میلیون دلار 
جریمه کرد. البته عنوان اتهام این سرمایه گذار 
چیز دیگری اســت اما بهانــه آن همین بوده 
که یک ســرمایه گذاری در ایران داشته که از 
سال های 2019 تا 2022 ۵61 هزار دلار خرج 
برداشته. حکم این فرد پنج روز پیش از سمت 
وزارت دارایی آمریکا منتشــر شد و اکنون در 

سایت این وزارتخانه در دسترس است.
ماجرا از اینجا شــروع می شــود که فردی با 
تابعیت آمریکا در ســال 2019 طرحی برای 
خرید، بازسازی و شروع به کار 19 هتل سوییت 
مجاور دریای خزر شروع می کند. درواقع این 
فرد املاک خودش در ایران را می فروشــد و 
عوایــد آن را دوباره به این شــکل در جریان 
می اندازد. در این فرایند پول هایی از آمریکا به 
ایران و حساب های او در بانک ملی و کشاورزی 

منتقل می شود.
آمریکا می گوید که او تلاش داشته تا تحریم ها 
را دور بزند. بــه خاطر همین یک مشــاور از 
شــرکت خدمات پولی کانادایی اســتخدام 
می کند تــا پول هــای خــود را از آن مبادی 
بگذراند و ارتباط خود را بــا ایران پنهان کند. 
آمریکا می گوید از ایــن پول ها برای پرداخت 
هزینه های هتــل مثل  مخــارج پرداخت به 
پیمانکاران و هزینه های دولت ایران استفاده 

شده است. 
اولین بار سال 2020 بود که یک موسسه در 
آمریکا متوجه این تراکنش ها می شود و حساب 
این فرد را مسدود می کند. ممکن است بپرسید 
چرا یک موسســه غیردولتی راپورت این فرد 
را می دهد؟ وزارت خزانه داری افشــاگران را 
تشــویق می کند تا نقض احتمالی تحریم ها 
را گزارش کنند. اگر انعام آنها به جریمه های 
بیش از یك میلیون دلار منجر شــود، ممکن 
اســت اطلاع دهندگان واجد شــرایط جوایز 
مالی بشوند.  این فرد هم کارهای بانکی خود 
را ابتدا بدون نگرانی از طریــق بانک دیگری 
ادامه مــی داد و به ادعای آمریــکا از نهادها و 
بیزنس ها و اشخاص دیگری برای پنهان کردن 
این تراکنش ها استفاده می کرد. بخشی از این 
اتهام به خاطر این به او زده شــده که برخی 
از املاک خود در ایران را بــه اقوامش منتقل 

می کند.
دفتر کنترل ســرمایه های خارجــی یا دفتر 
 The Office of( کنترل دارایی های خارجی
 )))Foreign Assets Control )OFAC
می گوید که مبادله این فــرد که احتمالا یک 
فرد ایرانی- آمریکایی بوده این قوانین را نقض 
کرده اند: ارائه خدمات به ایرانیان، ســرمایه 
گذاری در ایران، معامله اموال مسدود شده و 
دور زدن تحریم ها. این دفتر گفته می توانسته 
او را 2۷ میلیــون دلار جریمه کنه اما به دلیل 

همکاری های او، آن را کاهش داده است. 

   بخت برگشته محمودرضا
این آخر هفته نام یک مرد ایرانی دیگر هم آمد 
که پیش از این از ســمت آمریکا به دور زدن 
تحریم ها متهم شده بود. این بار اما خبری که 
درباره این شــخص به نام محمودرضا بانکی 
منتشر شده این اســت که ایلان ماسک او را 
به عنوان مدیر ارشــد مالی خود در توییتر یا 
همان ایکس سابق انتخاب کرده. بالا آمدن نام 
او باعث شــد که همه یک بار دیگر مرور کنند 
که از سال 2012 تا 2024 چه بر سر این مرد 
ایرانی-آمریکایی رفت و تا بخواهد اثبات کند 
تحریمی را دور نزده چــه اتفاق های عجیبی 
پشــت ســر گذرانده. قبل از همه چیز این را 
بدانید کــه به گفته عصر ایــران، محمودرضا 
بانکی برادرزاده محمدتقی بانکی است. محمد 
تقی بانکی کیســت؟ محمدتقی بانکی وزیر 
مشاور و سرپرست سازمان برنامه و بودجه در 
دولت موقت محمدرضــا مهدوی کنی و وزیر 
نیرو در کابینه دوم میرحسین موسوی که حالا 
در ویکیپدیای آقای پسر جزئیات بیشتری هم 
درباره او آمده. این محمودرضا بانکی که حالا 
شده مدیر ارشد ایکس به چه دلیل به 21 ماه 

زندان محکوم شد؟ 

برگردیم به زمانی که بوش پسر رییس جمهور 
آمریکا بود. در چنین روزهایی بود که او را در 
نیویورک بازداشــت کردند و چند ســال بعد 
به زندان انداختند. آن هــم به اتهام »گرفتن 
سهم الارث مادری و دور زدن  تحریم«. درواقع 
ســال 2000 بعد از جدایی پــدر و مادرش  
خانواده تصمیم می گیرند که بخشی از دارایی 
خود را به آمریکا بفرســتند. بین ســال های 
2006 تا 2009 خانــواده او چیزی حدود 3 
میلیون و 400 هزار دلار به شکل غیررسمی 
برای او از مسیرهای مختلف مالی می فرستند 
که البته آن زمان تنها راه ممکن انتقال پول از 
ایران بوده. محمودرضا هم با این پول یک خانه 
در مرکز شــهر منهتن می خرد. ولی سال بعد 
دادستان به او این اتهام را می زند که این فرد 
شهروند آمریکا بوده و کار او مصداق دور زدن 
تحریم هاست. سال 2010 اداره مهاجرت حکم 
بازرسی منزل می گیرد و وارد خانه او می شود 
و به دست هایش دســتبند می زند. حتی این 
احتمال وجود داشــت که خانه و بقیه اموال 
او هم ضبط شود.  بانکی حدود 11 تیم وکیل 
داشت که کاری از آنها بر نیامد و این مرد اصالتا 
ایرانی از سال 2010 وارد زندان فوق امنیتی 
منهتن و بعدا به مراکــز تربیتی و زندان های 
دیگری هم انتقال داده می شــود. او 66۵ روز 
در زندان بود و در نهایــت دادگاه تجدید نظر 
اتهامات اصلى را که بانکی که بر اساس آنها به 
زندان محکوم شده بود وارد ندانست. ابتدای 
نوامبر 2011 )آبان 1390( پس از ٢١ ماه از 
زندان آزاد شــد. او برای این آزادی به دلایل 
اداری ملزم بــه پرداخت ۷10 هــزار دلار به 
دادستانی شد. سال 2021 ترامپ پس از 11 
ســال بانکی را در روزهای پایانی دولت خود 

عفو کرد.
این آقای بانکی ویکیپدیای مفصلی هم دارد 
که به نظر می رســد مانند بقیه محتوایی که 
درباره  اش در اینترنت پیدا می شود استراتژی 
خودش برای پاک کردن بار اتهام ها از سابقه 
خود بوده. محمودرضا در ایران به دنیا آمده و 
دانشــگاه های کالیفرنیا، برکلی و پرینستون 
درس خوانده. ابتدا دانشــجوی مهندســی 
شیمی بوده، بعد مســیر تحصیلی خود را به 
سمت بیوتکنولوژی تغییر داده. او سال 1369 
تابعیت ایالت متحــده را می گیرد و بعد از پی 
اچ دی کار به عنوان مشــاور مدیریتی در یک 
کمپانی خیلی معروف به نــام مکنزی را آغاز 
می کند. همانطور که گفته شــد سال 2010 
بازداشت می شود و جالب اینکه بعد از آزادی 
یک مدرک ارشد مدیریت بازرگانی در دانشگاه 
برکلی دریافت می کند و از اینجا وارد کمپانی  
شبکه تلویزیونی معروف ان-بی-سی می شود. 
این ها بخشی از ســخنرانی او در تدتاک سال 
2014 است. ســال 201۵ یک مستند از این 
ماجرا ساخته می شود و بخش دیگری از این 
داستان را هم دو سال بعد از این در گفت و گو 
با یک پادکست روایت می کند. یک سخنرانی 
هم سال 2022 داشــته که باز روایت زندان 
ناعادلانه ای بوده که بر او گذشته. بعد از اینهمه 
پرزنتیشن و انتشــار آنها در اینترنت بالاخره 
درخواست عفو می دهد و این سابقه از کارنامه 

او هم پاک می شود. 

پیشنهاد خصمانه برای  جلوگیری از صادرات خودروهای چینی به ایران 

توطئهآمریکاییعلیهجکوچری
 بازی اینتر، تاریخ کنکور 

و صفحه رودری
کاربران فضای مجازی در گوگل، 

تلگرام، اینستاگرام، توییتر، 
ویکی پدیا، یوتیوب و ایتا به دنبال 

چه موضوعاتی بودند؟

گوگل – شامگاه جمعه دوم آذر تا 
شامگاه شنبه سوم آذر: بازی هلاس 

ورونا مقابل اینتر مهم ترین ترند 
گوگل بوده است بعد از آن ثبت نام 

فیدیلیتی در گروه بهمن و سپس 
بازی بایرن مقابل آگزبورگ. بعد از این 

سه ترند که دو مورد از آن مربوط به 
بازی های خارجی است؛ فیش حقوقی 

بازنشستگان، بازی الخلیج مقابل 
الهلال، بازی منچسترسیتی مقابل 
تاتنهام، شبکه ورزش، بازی میلان 

مقابل یوونتوس، بازی آرسنال مقابل 
ناتینگهام فارست، بازی لسترسیتی 

مقابل چلسی، پخش زنده کشتی، 
شیخ نعیم قاسم، پپ گواردیولا، 

فوتبال هفت نفره، همراه بانک ملت، 
مولوی عبدالحمید، تقویم آذر ۱۴۰۳، 

فیلترشکن، خرمشهر، مهیار عیار، 
بورسیا دورتموند مقابل فرایبورگ، 

وام ۳۰۰ میلیونی بانک ملی و کرکوک 
در گوگل مورد توجه قرار گرفته است. 

تلگرام – پربازدیدترین پست ها در 
روز ۲ آذر ۱۴۰۳: در این روز مشخص 

شدن تاریخ برگزاری کنکور که 
قرار است نوبت اول آن در روزهای 
۱۱ و ۱۲ اردیبهشت و نوبت دوم در 

روزهای ۵ و ۶ تیر برگزار شود، تصویب 
شدن قطعنامه علیه برنامه هسته ای 

ایران در شورای حکام آژانس، 
اعمال افزایش قیمت خودرو توسط 

خودروسازها، تبلیغ برای موسسه ای 
که مدارک جعلی صادر می کند، اسامی 
کشورهایی که به قطعنامه علیه ایران 

در شورای حکام رای دادند، مطلب 
دیگری در مورد صدور قطعنامه علیه 

ایران در شورای حکام و عبور بیت 
کوین از مرز ۹۹ هزار دلار هفت پست 

با بیشترین میزان بازدید در تلگرام 
بودند. 

اینستاگرام - شامگاه جمعه دوم آذر 
تا شامگاه شنبه سوم آذر: صفحات 
مورد توجه عبارتند از رودری، امیر 

تتلو، صدف بیوتی، سرنا امینی، ایلان 
ماسک، جنیفر لوپز، رونالدو، آتوسا 

لطیفی، قصه صوتی کودکانه مریم 
نشیبا پیج ۵، ایران اینترنشنال، پویان 

مختاری و گابریلا پتری. آهنگ های 
مورد توجه عبارتند از: »آهنگ 

غمگین لالالالا لالالالا«، »ریمیکس 
آهنگ میخوام که جونمو بدم«، 

»ریمیکس تتلو مانی پانی فول دلاری« 
و »ریمیکس آهنگ از آسمون ارمان 

ارمان ماه میتابه«.
توییتر – توییت های پربازدید در 

روز ۲ آذر: یک توییت که باز هم در 
ادامه شوخی هایی است که با سمنان 

می شود در صدر توییت های پربازدید 
قرار دارد. پس از آن فردی مدعی 

شده در یک رشته توییت می خواهد 
۱۰ فرد ثروتمند ایران را معرفی کند، 

پس از آن توییت مهدی فضائلی درباره 
نقل قول مجید انصاری از رهبر انقلاب 

پربازدید شده است، پس از آن نقد 
رفتار آلمانی ها و در ادامه یک توییت 

تبلیغاتی در مورد کمپین بلک فرایدی 
یا همان جمعه سیاه دیجی کالا.

ویکی پدیا – پربازدیدترین مقالات 
در روز ۲ آذر: سید محمد جهان آرا، 
سریال دختر امپراتور، جمعه سیاه 

)خرید( و کیمیا )مجموعه تلویزیونی(. 
شش مقاله هم با محتوای جنسی بوده 

است. 
یوتیوب – بیشترین میزان بازدید در 

بیست و چهار ساعت اخیر: موزیک 
ویدئوی روز و برونو مارس با ۸ میلیون 

و ۵۲۵ هزار بازدید. 
ایتا – پنج هشتگ پراستفاده در ۲۴ 

ساعت اخیر عبارتند از: فاطمیه، هفته 
بسیج، ایران همدل، وعده صادق و ایام 

فاطمیه. 
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 امام محمد باقر علیه السلام  
ل تُنالُ وِلیَتُنا الّ بِالعَمَلِ و الوَرَع 

کسی به ولیت ما نمی رسد مگر با عمل شایسته و خودداری از گناه.

 واگویه های انتظار
زبان بریده و مظلوم و سر به زیر شدم

دو هفته است که رفتی، دو قرن پیر شدم...

 دستور زبان عشق
من شاعرم! 

خوش می زنم، از عشق و از مستی رقم
صفات الشیعة ص 13حسین منزوی محمدرضا طاهریاما به چشمانت قسم، چشم تو خوش ترمی زند...

افسانه  راننده های  قانونمند   سوئیس   و   دانمارک
یک حاشیه نویسی درباره طرحی که قرار است در اتوبان همت اجرا شود

طرح اســتفاده از یک مســیر تندرو در اتوبان 
همت برای خودروهای بیش از یک سرنشــین 
طرح انقلابی جالبی است و مشــتاقم ببینم که 
کنترل این طرح )در صــورت تصویب( چگونه و 
با چه مکانیسمی انجام می شــود. می دانید که 
آن شــایعه احترام  به قانون مثــلا در آلمان و یا 
سوئیس ربط چندانی  به فرهنگ برتر و این طور 
چیزها ندارد و در عوض ارتباط مستقیم دارد به 
میزان کنترل و سختگیری در اجرای قوانین. این 
داستان اختصاص یک قســمت از بزرگراه ها به 
اتومبیل های دارای  بیشتر از یک یا دو سرنشین 
در کالیفرنیا اجرا شــده اســت و خــب تصاویر 
نشــان می دهند که مردم آن را رعایت می کنند 

و ماشین های تک سرنشــین  مجبورند حضور 
در ترافیک کشــنده را تحمل کنند در حالیکه 
نیم متر آن طرف تر ماشــین های چند سرنشین  
به راحتــی در حال عبور و مرور  هســتند و این 
خودروهای تک سرنشین حتی به ذهنشان هم 
خطور نمی کند که به آن لاین دست اندازی کنند 
چرا که جریمه های چند صد دلاری انتظارشان 
را می کشد. همان طور که مثلا در پل صدر تهران 
هم رانندگان به شکلی باورنکردنی حد و حدود 
ســرعت را رعایت می کنند و از سبقت از سمت 
راست و از حاشیه  طبقه دوم پل احتراز می کنند 
.چرا ؟  این ها همان راننده های بی قانون و عصبی 
بقیه نقاط تهرانند. تنها تفاوت ســختگیری در 

اجرای قانون اســت. در واقع مشکل این جاست 
که سختگیری و اشــراف در اجرای قانون برای  
قانون گذار  و مجری قانون، کار پر زحمتی است و 
در نتیجه ترجیح می دهند از بی فرهنگی راننده ها 
بنالنــد و از فرهنگ ترافیکی ســوئد و دانمارک 
و ایتالیا افســانه بگویند. نه عزیزان. مشــکل در 
اجرای دقیق و نظارت قانون است. چرا که قوانین  
راهنمایی و رانندگی در نفــس خود برای همه 
مردم پذیرفته و منطقی اســت)حتی اگر کمتر 
رعایتش کنند(  و برای همیــن اعمال قانون در 
مورد آن دردسر کمتری از برخی دیگر از قوانین 

مناقشه برانگیز اجتماعی دارد.
پس منتظر ماجرای اتوبان همت می مانیم.  

رفقا خوبین؟... من؟ افتضاحــم. چرا؟ برای 
این که تــو این مملکت ما آســایش نداریم. 
برای این که تو این کشــور ما آرامش نداریم. 
آخه این چــه وضعیه؟ چند وقته نتونســتم 
پلک رو هــم بذارم. چرا؟ بــرای این خبر که 
احتمال داره دو سه تا از اپلیکیشن ها رو رفع 
فیلتر کنن. آقایــان، دولتمــردان، عزیزان، 
بزرگواران، نکنین این کارو. تورو جان هر کی 
دوست دارین نکنین این کارو. والا فقط یکی از 
درست ترین کارهاتون، همین فیلتر کردن این 
اپلیکیشن هاست. سرم به جایی خورده؟ خیر. 
شما خوشــحالین؟... عجب... اگر شما از این 
خبر که معلوم نیست درسته یا نه، خوشحال 
شــدین، معلوم میشــه که از این فرصت، به 
درستی استفاده نکردین. به این معناست که 
کفران نعمت کردین. حالا البته انشاءالله که 
شایعه ست و من وظیفه خودم میدونم که طرز 
صحیح اســتفاده از فیلتر شکن رو بهتون یاد 
میدم تا شما هم به جمع مبارزه با رفع فیلتر 

بپیوندین و جلوی این مصیبت رو بگیرین.
عرضــم خدمتتون کــه این فیلتــر و نصب 
فیلترشــکن فرصت هــای بســیاری رو در 
دامانتون میگذاره. مثلا یه کسی باهاتون کار 
داره. خیلی هم گیره. پیغام میده. شما جواب 

نمیدین.حق نداره ناراحت بشه. تمام. چرا؟
چون بهش میفرمایین که :

_ ای داد بیداد... فیلترشــکنم از کار افتاده. 
نتونستم پیام هام رو چک کنم.

مثال دیگه. دور از چشم یه عزیزی، یه جایی 
رفتین و یــه خاک توســری ای کردین و یه 
ســاعتی غیبتون زده. بعد اون عزیز گیرتون 
میاره و به قلاب آویزونتون میکنه که کدوم 
قبرستونی بودی تا حالا که جواب گوشیت رو 

نمیدادی. میفرمایین که:
_ ای داد بیداد... فیلترشــکنم تموم شــده 
بود، گوشی دســت این موبایل فروشه بود تا 

فیلترشکن برام نصب کنه.
مثال دیگه. میخواین ســر صحبــت رو با یه 
عزیز دیگه ای باز کنیــن و هیچی به مغزتون 
نمیرســه و دنبال یه جملــه ای میگردین با 
ضمانت صددرصد جوابدهی. میفرمایین که:

_ یه فیلتر شکن خیلی خوب دارم. میخوای 
برات نصب کنم؟

و چون جواب، بی برو برگرد مثبته، گوشــی 
اون عزیز، صاف میاد تو دســتاتون و بقیه ش 

رو هم که بلدین.
بازم بگم براتون؟ پول کم داشــتین، بزنین 
تو کار فروش فیلتر شــکن. باز هم پول کم 

داشــتین، بگین این فیلترشــکن جدیدا، 
مادام العمره، بعد هم که قطع شد، بگین:

_ آخ... از دست این اینا... زدن سِرور رو... بیا 
یه دونه دیگه بهت بدم، ایــن دیگه ضمانت 

داره
اونم که قطع شد باز بگین:

_آخ... از دست اینا
اگه گفتن شما که گفتی ضمانت داره، بگین:

_ آخه چیزی تو این مملکت ضمانت داره؟ 
اصن میذارن ما ضمانت بدیم؟ اصن ضمانت 
تو این مملکت ارزشش اندازه  درِ دبه ماسته...

و اینجا اصلا مسیر صحبت میره به یه سمت 
دیگه و بعد هم قیمت ســکه و خونه و تمام. 
شما هم یه فیلترشــکن دیگه تقدیم کن که 
بره حال کنه. سر ســال هم برو اروپاگردی با 

کشتی کروز.
اصلا زندگی با فیلتر شکن، یه سبک از زندگیه 
که همین جور براتون راه های جدید باز میکنه. 
بنابراین ازتون خواهش میکنم به کمپین » نه 
به رفع فیلتر« بپیوندین و بعد از وصل شدن 
در صفحات اجتماعی تون، هشتگِ فیلتر، حق 
مسلم ماست رو ترند کنین تا این عزیزان هم 
بی خیال بشن و اجازه بدن ما به زندگیمون 

برسیم.

دندهعقب
اشكانعقيليپور

  سایت نگار

استدلال دکتر طهرانچی، سفرهای دکتر پزشکیان، خاطره تلخ دکتر رضایی
   بخشی از یادداشت سید عبدالجواد موســوی در خبرآنلاین:  من در سه سفر 
نخست روحانی حضور داشتم. اولین سفر استانی آقای روحانی به استان خوزستان بود و 
طبیعی هم بود که بخواهند مانور قدرت و محبوبیت بدهند. خوزستانی ها هم انصافا سنگ 
تمام گذاشته بودند. سفر دوم به استان هرمزگان بود. در این سفر چنان که شاید و باید 
روی استقبال مردمی کار نشده بود. شــاید هم فکر می کردند این جا هم مثل خوزستان 
است و نیاز به تبلیغات آن چنانی نیســت اما مردم هرمزگان اصولا خیلی حال و حوصله 
شرکت در تجمعات این چنینی را ندارند. وقتی در ورزشگاه شهر بندرعباس جمعیت نه 
چندان زیاد را دیدم خوشحال شدم و گفتم امیدوارم همین ماجرا مقدمه خوبی باشد برای 
برچیدن بساط استقبال و هیاهوی بســیار برای هیچ. البته آقای روحانی آدم جو گیری 
نبود و در حضور جمعیت کم یا زیاد وعده خاصی نمی داد که بعدا پشیمان شود. حتی یادم 
هست یک بار وقتی در خوزستان وزیر نفت از او خواست دو درصد از درآمد نفتی خوزستان 
به همان اســتان اختصاص یابد و جمعیت از این پیشنهاد سر از پا نمی شناخت. روحانی 
گفت: باید کار کارشناسی شود و آن کســی که فکر می کرد در همه زمینه ها کارشناس 
است مدت هاست رفته است. بار سوم مقصد سفر استان سیستان بلوچستان بود. سفر به 
شدت فشرده و خسته کننده ای بود. در آن جا هم نیاز به مانور محبوبیت به دلایل مختلف 

احساس می شد و جماعت سیستان و بلوچستانی هم حسابی مایه گذاشتند...
حالا آقای پزشکیان به استان سیستان و بلوچســتان رفته است. خوشبختانه خبری از 
استقبال و این حرف ها نبوده. سایه نشین ها و سینه چاکان دولت پیشین و ورشکسته های 
سیاســی و کاســبان دوقطبی های مضحک دور برداشــته اند که: بله، اگر به محبوبیت 
خودتان ایمان داشتید درمیان مردم حضور پیدا می کردید و از این دست حرف های مفت 
و صدتا یک غاز. البته یک شایعه هم رواج بســیار یافت: به دلایل امنیتی و اتفاقات چند 
هفته اخیر در استان، تصمیم گرفته اند بساط استقبال را جمع کنند. من واقعا نمی دانم 
برچیدن بساط استقبال به چه دلیل صورت گرفته اما امیدوارم همین اتفاق باعث شود 
دولتمردان بی خیال این نمایش های خیابانی شوند. واقعا مملکت اوضاعش آشفته تر از 
این حرف هاست که بخواهیم شو اجرا کنیم و پول بیت المال را خرج هزینه های بی فایده 
کنیم. میزان محبوبیت هرکس پای صندوق های رای مشخص می شود وگرنه با تعطیل 
کردن مدارس و ادارات و بســیج کردن کارگر و روحانی و دانشــجو کسی محبوب قلب 
دیگران نمی شــود. تازه من فکر می کنم این نمایش ها گاهی آدمیزاد را از حقیقت غافل 
می کند. اخبار اســتقبال از اعلیحضرت را در ماه های پایانی سلطنتش بخوانید و حیرت 
کنید. روزنامه های آن روزگار چنان با شور و هیجان از استقبال مردمی  سخن گفته اند 
کانه دستگاه سلطنت دست کم چند قرن دیگر باقی خواهد ماند اما حقیقت چیز دیگری 

بود و مضی ما مضی.
  علیرضا طارمی  پدر مهدی طارمــی  مربی تیم ملی فوتبال هفــت نفره بعد از 
قهرمانی تیم در جام جهانی اســپانیا، گفت: تماس تصویری که مهدی طارمی قبل از 
شروع فینال با بازیکنان تیم ملی فوتبال هفت نفره داشت باعث افزایش انگیزه آن ها در 

جام جهانی اسپانیا شد.
او در پایان درباره پیام پســرش مهدی طارمی و صحبتی که قبل از شــروع بازی فینال 
با بازیکنان هفت نفره به صورت ویدیویی داشــت، اظهار کرد: مهدی زحمت کشــید و 
پیام تصویری به بازیکنان داد که خیلی ارزشمند بود و در جهت ارتقای روحیه و انگیزه 

بازیکنان و کسب عنوان قهرمانی فوتبال هفت نفره بسیار تاثیرگذار بود.
  سرقت مبالغ کمک به لبنان توسط یک طلبه صحت دارد؟ معاون امور صیانت 
حوزه های علمیه کشور گفت: در مورد این طلبه ای که رسانه معاند و ضد انقلاب ها مطرح 
کردند، چنین نامی در کرج و اســتان البرز نداریم و نیســت و چنین پایگاه جمع آوری 
مردمی که از سوی رسانه های معاند مطرح شــد، نداریم. طلبه ای با نام شمقدری مطرح 
کردند، چنین نامی در پویش دخالتی نداشــته تا کمک را گرفته باشد و فرار کرده باشد. 

اساسا سیستم جمع آوری کمک ها به این صورت نیست که کسی جمع کند و ببرد.
پول ها بعــد از جمع آوری حســاب و محافظت می شــود. مردم ایران مطمئن باشــند 
کمک های موثرشــان به دقت حساب می شود و به دســت مردم لبنان و جبهه مقاومت 
می رسد. مردم می توانند این نوع اتفاقات و رســیدن اموال و کمک های مالی را از رسانه 

ملی ببینند.
  معاون اجتماعی و مشارکت های سازمان اجتماعی و فرهنگی شهرداری مشهد 
گفت: ۵۱۰ متکدی و کودک کار در یک ماه گذشــته از مناطق مختلف شــهر مشهد 

جمع آوری شدند و از این افراد ۷۹۶ میلیارد و ۶۰ میلیون ریال کشف شد.
تکدی گری هم به عنوان یک »آســیب اجتماعی« و هم به عنوان یک »جرم« شناخته 
می شود از این رو طبق قانون، شهرداری با همکاری نیروی انتظامی شناسایی و جمع آوری 

متکدیان را در معابر شهری بر عهده دارد.
  هشدار مشرق نیوز به پزشکیان: شهریور ســال ۱۳۹۴ چنــد روز قبل از پرداخت 
یارانه ماهانه به دهک های مختلف بیژن زنگنه که آن روزها وزیر نفت شــده بود در یک 
برنامه تلویزیونی حاضرشــده و اعلام کرد که وزارتخانه اش برای پرداخت هرماهه یارانه 
عزا می گیرد. وزیر نفت ســابق از یارانه به عنوان یک مصیبت بزرگ یادکرده و با اشاره به 
اینکه تقریباً ۸۰ تا ۹۰ درصد درآمد ناشی از فروش شرکت گاز و ۸۰ درصد درآمد شرکت 
پالایش و پخش فرآورده های نفتــی از محل فروش فرآورده ها بــه هدفمندی یارانه ها 
اختصاص می یابد، گفته بود که جمع کردن پول هدفمندی و رساندن به موقع آن ها واقعاً 

»عذاب الیمی« است!
بعدازاین اظهارنظر عجیب یکی از روزنامه های منتقد دولت در ســرمقاله خود از دولت 
روحانی خواسته بود که نسبت به اظهارات وزیر نفت واکنش نشان داده و عذرخواهی کند. 
این روزنامه نوشته بود که دولت نباید نگاه بالا به پایین به دهک های مختلف اجتماعی 
داشته باشد، همین موضوع باعث شــد که نوبخت که آن روزها سخنگوی دولت بود در 
یک نشست خبری اعلام کند که دولت از مردم عذرخواهی می کنید اما شرایط به گونه ای 
نیست که روحانی بتواند رفاه شایسته برای مردم ایجاد کند. البته روحانی خودش را شیخ 
دیپلماتی می دانست که زبان دنیا را بلد بوده و می داند که چگونه می تواند از آمریکایی ها 
در وقت ضروری امتیاز بگیرد. اما همین دست اشتباهات ازجمله پیام هایی با رمز خالی 
بودن خزانه، تعطیل کردن کلیه فعالیت های عمرانی کشور، ورشکستگی بانک ها و مواردی 
متعددی ازاین دست باعث شد که دولت در دام حوادث دی ماه سال ۱۳۹۶ افتاده و به مرور 
روحانی کنترل فرمان دولت را ازدست داده و کارش به جایی برسد که در آخرین روزهای 

حضور در پاستور تقریباً محبوبیتش به زیر ۶ درصد برسد.
اما آنچه بر سر حسن روحانی آمد اگر از آن درس گرفته نشود همچنان قابل تکرار است! 
ازجمله در ماجرای پرداخت نشدن یارانه در سر موعد خود که در عرض کمتر از ۲۴ ساعت 

شانس آن را داشت تا تبدیل به یک مسئله امنیت ملی شود.
درحالی که رئیس جمهور در تدارک اولین سفر اســتانی خود در سیستان و بلوچستان 
بود به ناگهان ستاد هدفمندی یارانه ها در خبری که  تنظیم آن بوی شیطنت های خاص 
سیاسی می دهد اعلام کرد که تا زمانی که اعتبار لازم از سوی وزارت نفت صورت نگیرد 

امکان پرداخت یارانه را نخواهد داشت.
هم زمان با پخش این خبر شایعه دیگری نیز پخش شــد که بیمه تکمیلی بازنشستگان 
تأمین اجتماعی نیز قطع شده است. در کنار هم قرار گرفتن این دو خبر التهاب شدیدی 
در جامعه به ویژه دهک های بالایی ایجاد کرده و برخی گمــان کردند که کلیه خدمات 

اجتماعی دولت در یک شب قطع شده است.
در حالیکه تأخیر در پرداخت یارانه درگذشته نیز سابقه داشته صداهای متعدد و متناقض 
آر درون دولت باعث شده بود تا استرس فراوانی در بخش هایی از جامعه شکل بگیرد. البته 
همه این اخبار را باید در کنار گزارش مرکز آمار قرارداد تا موج درونی آن را به خوبی درک 
کرد. مرکز آمار در آخرین گزارش خود نوشته است که وضعیت درآمد خالص ملی سرانه 

در سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۳۹۰، ۲۰ درصد کاهش یافته است.
  بخشی از جزئیات جلسه رسیدگی به اتهامات ۲۸ متهم پرونده کثیرالشاکی 
»رضایت خودرو طراوت نوین«؛ متهم ردیف اول: مدیرعامل شرکت رضایت خودروی 
طراوت نوین و مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت صنایع غذایی شیرین نوش صباتاک. 
تهم ردیف دوم: رئیس هیئت مدیره شرکت رضایت خودروی طراوت نوین و نائب رئیس 
هیئت مدیره شرکت شــیرین نوش صباتاک و همســر متهم ردیف اول. حداد نماینده 
دادســتان در ادامه گفت: اخلال در نظام اقتصادی و کلاهبرداری شبکه ای به میزان ۸ 
هزار و ۱۷۶ میلیارد و ۳۹۰ میلیون و ۶۶۸ هزار و ۳۹۹ تومان بوده اســت که اصل پول 

وارده شکات است.
لازم به ذکر است که آورده اولیه برخی افراد شامل خودرو، طلا، منزل و... بوده است لکن 
طرفین با توافق آورده خود را به وجه نقد ارزش گذاری کرده اند. برخی از وجوه آورده نیز به 
شکل توکن بوده است. ظاهر امر نشان می دهد که سودهای وعده داده شده علی الحساب 
در قرارداد ذکر شده و ماهانه بین ۴ تا ۶ درصد مبلغ سرمایه گذاری بوده که معمولا سالانه 

بین ۴۸ تا ۶۰ درصد سود علی الحساب است.
  یادداشتی در تمشیت بیرانوند: نمی خواهیم بیرانوند را تخریب کنیم اما بهتر است 
او در خلوت خود، کمی به صحبت های چند ماه اخیر خــود رجوع کند و راهکاری برای 
عدم تکرار آن ها بیندیشد. او تنها دروازه بانی است که همزمان، رشوه می دهد، تهمت و 
افترا می زند، حکم می دهد، مقایسه می کند و خود را بهترین می داند! آیا غروری بالاتر از 
این داریم؟ آیا این یک رفتار اجتماعی مناسب است؟ آن هم برای دروازه بانی که درست یا 

اشتباه، سال ها الگوی نوجوانان و جوانان فوتبالدوست ایرانی است.
ســال ها قبل می گفتند، ورود به طبقه بالاتــر در یک جامعه، آداب و مناســباتی دارد. 
روزگاری، این فقط پول و پیشــرفت در بخش مالی نبود که شــما را به یک سطح دیگر 
می رساند. یک فرد باید روی خصوصیات رفتاری خود هم کار می کرد تا بتواند به سطوح 
بالاترِ یک جامعه برسد و وارد محافل آن ها شود. در جامعه ایرانی اما چنین سخت گیری ها 
و فیلترهایی نمی بینیم. یک نفر، چون پول دارد سلبریتی می شود، وارد طبقات برتر جامعه 
می شود و البته هیچ متر و معیاری را رعایت نمی کند. او هنوز نمی داند که رفتار اجتماعی 

مناسب هم یک ثروت محسوب می شود که او از آن بی بهره است.
بیرانوند، نمونه بارز این ضعف و عدم سختگیری است. او نه در بحث رفتاری پیشرفت کرده 
و نه آداب و مناسبات را می داند. فقط چون دروازه بان تیم ملی است و یک ورزشکار تقریباً 
مشــهور، هر صحبتی را انجام می دهد و زبانش هر طور دلش می خواهد، می چرخد. ای 
کاش او به اندازه انجام ۷۷ بازی ملی، ۷۷ رفتار درست هم انجام می داد تا اینگونه سیبل 

انتقادها نباشد و البته به الگویی مناسب هم تبدیل شود.
  برترین ها نوشت : بیستم آبان سال ۹۰ بود که خبر مرگ احمد رضایی منتشر شد. 
او فرزند ارشد محسن رضایی بود که خبر مرگش در هتل گلوریای دبی، توجه بسیاری را 
به خود جلب کرد. او که در خانواده ای سیاسی و نظامی بزرگ شده بود، به دلیل فعالیت ها 

و مواضع خود، شخصیتی خبرساز در رسانه های ایران به شمار می رفت. 
احمد رضایی میرقائد در ۳۰ آبان ۱۳۵۵ در مسجدســلیمان به دنیا آمــد. خانواده او، 
خانواده ای شناخته شده در نظام جمهوری اسلامی ایران هستند. پدرش، محسن رضایی، 
یکی از فرماندهان ارشد سپاه پاسداران در دوران جنگ ایران و عراق و دبیر وقت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، شــخصیتی با نفوذ در عرصه های نظامی و سیاسی بود. احمد 
در خانواده ای رشد یافت که مسائل و تصمیمات سیاسی در آن نقش بسزایی داشتند و 
تحت تأثیر این فضای سیاسی، احمد نیز از کودکی با مقولات حساس و جنجالی آشنا شد. 

با این حال، او مسیر زندگی متفاوتی را انتخاب کرد.
در سال ۱۳۷۷، احمد رضایی تصمیم گرفت از ایران خارج شود و از طریق دبی به ایالات 
متحده مهاجرت کرد. او در آمریکا به چهره ای منتقد نســبت به حاکمیت تبدیل شد و 
مواضع تندی را علیه جمهوری اسلامی و برخی مقامات ارشد کشور، از جمله پدرش، اتخاذ 
کرد. احمد رضایی در مصاحبه هایی که با رسانه های مختلف از جمله شبکه های صدای 
آمریکا داشت، سیاست های جمهوری اسلامی را به چالش کشید و نظراتش در این باره را 
به صراحت اعلام کرد. او معتقد بود که تغییرات و اصلاحاتی در ایران ضروری است و همین 
موضوع باعث شد تا در رسانه های خارجی به عنوان یک منتقد جمهوری اسلامی معرفی 
شود. این مواضع باعث شد روابط او با خانواده و به ویژه پدرش تحت تأثیر قرار گیرد. محسن 
رضایی، فرمانده اسبق سپاه، به صراحت سخنان احمد را محکوم کرد و اعلام کرد که قانون 

درباره او همانند بقیه ایرانیان باید اعمال شود.
پس از چند سال اقامت و فعالیت در آمریکا، احمد رضایی در سال ۱۳۸۴ به ایران بازگشت. 
این بازگشت بدون هیچ گونه پیگرد قانونی یا موانع خاصی انجام شد و احمد به عنوان یک 
شــهروند ایرانی به زندگی عادی خود در ایران ادامه داد. با این حال اطلاعات دقیقی از 
اقدامات او در این دوره موجود نیست. برخی بر این باورند که احمد تلاش داشت تا زندگی 
تازه ای را در ایران آغاز کند و شــاید به نوعی گذشــته جنجالی خود را کنار بگذارد. این 
دوره ای از سکوت در زندگی احمد بود که اگرچه خبری از فعالیت های سیاسی او نبود، اما 

گمانه زنی هایی در مورد وضعیت او در ایران همچنان در جریان بود.
در ۲۰ آبان ۱۳۹۰، خبر پیدا شدن جســد احمد رضایی در هتل گلوریا در دبی، با ابهام 
و شایعات بســیاری همراه شــد. پلیس دبی علت مرگ را مصرف بیش از حد داروهای 
ضدافسردگی عنوان کرد، اما این گزارش از سوی خانواده احمد پذیرفته نشد و آن ها مرگ 
او را مشکوک دانستند. محسن رضایی و خانواده اش با بیان اینکه احمد به دلیل داشتن 
اطلاعات حساس ممکن است به قتل رسیده باشــد، بر لزوم بررسی دقیق تر این حادثه 
تأکید کردند. حتی بازپرس ویــژه قتل تهران نیز با حمایت از ایــن ادعا، احتمال وجود 
عوامل پشــت پرده را مطرح کرد.  این واقعه به یکی از مرموزترین پرونده های مرگ در 
میان خانواده های مشهور ایرانی تبدیل شد. شهرام گیل آبادی - معاون وقت اطلاع رسانی 
دبیرخانه مجمع تشــخیص مصلحت نظام - ۲۲ آبان ۱۳۹۰ در گفت وگویی اظهار کرد: 
»احمد رضایی که در هتل گلوریای دوبی در طبقه ۱۸ اتاق ۲۳ اقامت داشــته، به قتل 
رسیده است.« بازپرس ویژه قتل تهران در آن زمان علت مرگ او را قتل عمد اعلام کرد. 
او گفت در اتاق رضایی پوکه های مصرف شده قرص، بریدگی روی ساعد و همچنین اثر 
شوک الکتریکی بر کف دست وجود داشــت در حالی که هیچکس با به کار گرفتن سه 
روش به طور هم زمان خودکشی نمی کند اما از آنجا که اطلاعات دقیقی از نحوه مرگ او 
منتشر نشد، این موضوع تا امروز همچنان با ابهام همراه است و تئوری های مختلفی در 

مورد علت مرگ او مطرح می شود.
  دکتر طهرانچی رئیس دانشگاه آزاد  گفت: افزایش شهریه علوم پزشکی دانشگاه 
آزاد اسلامی موضوعی است که با درخواست معاون آموزشــی وزارت بهداشت و توسط 
نماینده آنها در هیأت امنای دانشــگاه آزاد اسلامی و در شــورای معین مطرح شد و در 
خردادماه مورد تصویب قرار گرفت. هر چند که ما ملاحظــات لازم را انجام دادیم، چرا 
که پیشنهاد مطرح شده بیشــتر از افزایش تصویب شده بود. پیشنهاد دیگری که مطرح 
کردیم این بود که دانشجویانی که قادر به پرداخت این هزینه نیستند، می توانند مانند 

دانشگاه های دولتی تعهد و طرح خود را در دانشگاه آزاد اسلامی بگذرانند. 
وی خاطرنشان کرد: اینکه یکی از دانشجویان درباره شهریه دانشجویان علوم پزشکی ما 
را دعوت به عدالت می کند، باید بگویم ما براســاس عدل شهریه علوم پزشکی را افزایش 
دادیم. دانشگاه آزاد اسلامی همواره شهریه پزشکی را ۸۰ تا ۱۰۰ درصد پردیس دانشگاه 
تهران محاسبه می کند و ملاک تعیین شهریه رشته پزشــکی و دندان پزشکی برای ما 
دانشگاه تهران است، این در حالی است که در سال ۱۴۰۲، ۲۱۳ میلیون تومان قیمت خود 
رشته است، در حالی که این دانشگاه، حقوق استاد را از دولت می گیرد و هزینه خوابگاه 
نیز جداگانه محاسبه می شود، بنابراین افزایش شهریه پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی کاملًا 

قانونی و دقیق انجام شده است.

صداهایی بوده اند که از کودکی در گوشم  زنگ 
خورده اند. درباره موسیقی و آواز حرف نمي زنم. 
منظورم هنر دوبله هم نیست.  از ذات صدا حرف 
می زنم. گویندگان و روایتگران. آواهایی بی همتا 
که جملاتی معمولــی را براي مان می خواندند. 
صداهایی که  گاه صاحبانش مدت هاست از دنیا 
رفته اند اما هنوز  نمي توانم این حجم زیبایی و 
فخامت را در گفتار هضم کنم. مطمئنا هوشنگ 
لطیف پور در جایگاه اول است. این حجم طنز 
و غم چنین در هم تنیده مگر امکان پذیر است؟ 
 مگر می شود صدایی این چنین ژرف و در عین 
حال بازیگوشانه باشــد؟  مشهور ترین جملاتی 
که از او در یادمان مانده است همان راوی دایی 
جان ناپلئون است؛ همان که در آن رخوت  بعد 
از ظهر تابستان در آن عمارت اربابی بزرگ  بعد 
از سرکشــی آرام دوربین در آن خانه برایمان 
زمزمه می کــرد: »من یک روز گرم تابســتان، 
دقیقاً یک ســیزده مرداد، حدود ساعت سه و 
ربع کم بعد از ظهر عاشــق شدم.« اما صدایش 
براي من کودک با کارتون لطیف و درخشــان 
باغ گل ها بود. با صدایی آن قــدر مهربان و در 
عین حال پخته و طناز. هنوز نمي توانم باورکنم 
کســی چنین صدای  آسمانی داشــته باشد و 
عجیب آنکه مرحوم لطیف پور)۱۴۰۱-۱۳۱۱( 
چهره ای بســیار نجیب و فرهیخته داشت اما 
باز هم ســخت بود که بین آن صدا و آن چهره 

رابطه ای برقرار کرد.
اما جایگاه دوم و ســوم: وقتی وارد کار روزنامه 
نگاری شــدم دوتــا گفت و گوی ســنگین به 
من نوآموز افتاد که هنوز یــاد آن دو ملاقات، 

احساسی از خوشــی  بر جانم 
می اندازد. دیدار با منوچهر انور 
در یک خانــه  ویلایی بزرگ و 
مجلل و البتــه نیمه تاریک در 
محله پل رومی که از همان ابتدا 
تا انتهای ملاقات تو می توانستی 
حجم ثروت و سلیقه را احساس 
کنــی و گفت و گو هــم کاملا 
متناســب با فضا از آب درآمد. 
استاد انور بلند قامت سپیدموی 
لاغراندام،  با همان سردی و نگاه 
اشــرافی از بالا به پایین با آن 
صدای رعد آسای خود سوالات 
من آماتور  را جــواب می داد. 

صدای انور با نریشن شاعرانه فیلم درخشان باد 
صبا در گوشمان می پیچد. منوچهر انور در ۹۶ 
سالگی در قید حیات هستند و در همین دهه 
نود چند کتاب متفاوت از ایــن مرد چند کاره 

هنرمند منتشر شده است.
 اما گفت وگــوی دوم در فضایی کاملا متفاوت 
شکل گرفت. در خانه ای شلوغ در حوالی میدان 
محسنی و به شکلی متناقض رودرروی آرامش 
بخش ترین و خلســه آورترین صدای عمرمان. 
احمد رســول زاده نازنین که روایت  و گفتن را 
به یک هنر متعالی بــدل می کرد. مگر صدایی 
شیرین تر و بزرگوارتر از او داشته ایم؟ و چهره ای 

که انگار انگ آن صدا بود. 
خب می شود این فهرســت را با صدای غمزده 
و خانمانســوز احمدرضا احمدی ادامه داد که 
مهر خود را بر هر کلمه و شعری که ادا می کرد 
می زد.  با صدای او حتی مشهورترین شعرهای 
نیما یوشــیج هم رنگــی از احمدرضا احمدی 
می گرفتند.یا صدای حریرگون و طناز منوچهر 
نوذری که هوش و ذکاوت از تک تک کلماتی که 

روایت می کرد،  تراوش می کردند. 
می خواهم ایــن خاطــرات قند و نبــات را با 
سرگذشــت صدایی ادامه بدهم که همیشــه 
برایم شــگفت انگیز و رعب آور بود و هیچگاه به 
آن احســاس نزدیکی نکردم اما کاری هم جز 
تحسین و ستایش ازآن از دســتم بر نمی آمد. 
صدایی که از ریشــه،  درباری بود،  انگار که از 
دوره هخامنشی به روزگار ما وصل شده بود. و 
آن موقع در رادیو و تلویزیون قبل از انقلاب هم 
چنین نقشی داشــت. صدایی به معنای کامل 

کلمه: سلطنتی! هرچند آن جملاتی از او را که 
بیشتر از همه شنیده ایم نریشن باشکوه ابتدای 
فیلم محمد رسول الله است که با حسن سلیقه 
منوچهر اسماعیلی به فرح اندوز سپرده شد تا 

بخواند. صدایی فاخر  و مجلل . 
فرید ون فرح اندوز از همه بالایی ها جوانتر بود. 
متولد ۱۳۲۵.  بچه ناصر خســرو بود و در سال 
۱۳۴۵ و در ۲۰ سالگی وارد عرصه گویندگی شد 
و صدا و تصویرش چنان با هم هماهنگ بودند  
که راه صعودش قطعی بــود . او در چهره و صدا، 
خود حکومت پهلوی بود. با تمام ویژگی هایش 
و آنچه می خواســتند وانمود کننــد یا بودند یا 
هرچیز دیگر.او به ســرعت ترقی کرد و سردبیر 
خبر شبکه دو شــد و صدایش در مناسبت ها و 
موقعیت های مختلــف در تلویزیون و گاه رادیو 
طنین انداز می شــد.  فرح اندوز ۳۱ ســاله بود 
که انقلاب شــد و او طبیعتا راهی بــراي ادامه 
شــغل خود در تلویزیون پیدا نکرد. مدتی بعد 
برای آنچه دادگاهی اداری عنوان شــد،  او را به 
محل کارش فراخواندند. آن روز را این گونه به 
یاد می آورد:»با گونه ای از لباســی که همیشه 
سرکار می پوشــیدم، به جام جم رفتم. چند تن 
از کارمندان خودم که با ریش و ژ۳ پشت زنجیر 
ایستاده بودند، راه را برایم بازکردند.« فرح اندوز 
بعد رفت آمریکا و براي بیســت و یکســال در 
صدای آمریکا همان کاری را کرد که در تهران 
می کرد. با همان صدای ســلطنتی پر طنین اما 
غیر صمیمی. اما سرنوشت با او خوب تا نکرد. در 
سال۲۰۰۲ پسر سی ساله اش نیو که تنها حاصل 
ازدواج او با مریم خموش یکی دیگر از گویندگان 
خوش ســیمای تلویزیون بود، 
 به دلایلی نامعلوم خودکشــی 
کرد. فرح انــدوز هنوز از زیربار 
این ضربه ناموزون طبیعت کمر 
راست نکرده بود که همسرش 
مریــم خموش در افســردگی 
ناشی از مرگ پســر،  خود را از 
طبقه پنجم ســاختمان محل 
سکونتش در واشنگتن  به پایین 
انداخت و او هم خودکشی کرد. 
کابوسی سیاه تر از این برای یک  

آدمیزاد وجود دارد؟ 
 فــرح انــدوز در حــال حاضر

 ۷۷ ساله است...

  قصه های گمشده - ۸7   ) این پاورقی روزهای فرد منتشر  می شود(                                  آرش خوشخو
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رونمایی از نسل جدید تویوتا پریوس با طراحی 
آینده نگر و فناوری های پیشرفته  

تویوتا با معرفی نسل جدید خودروی هیبریدی محبوب خود، پریوس ، بار دیگر نگاه ها 
را به سمت آینده صنعت خودرو جلب کرده است. این مدل تازه، با طراحی جسورانه تر، 
عملکرد فنی ارتقاءیافته و بهره گیری از فناوری های مدرن، آماده است تا در بازارهای 
جهانی بدرخشد.  نسل جدید پریوس از یک پیشرانه هیبریدی پیشرفته بهره می برد 
که ترکیب موتور بنزینی 2.0 لیتری با یک موتور برقی، قدرتی معادل  220 اســب 
بخار تولید می کند. این خودرو با مصرف سوختی در حدود4 لیتر در 100 کیلومتر و 
شتاب صفر تا صد کیلومتر در ساعت تنها در  6.7 ثانیه، نه تنها اقتصادی بلکه پرقدرت 
است. همچنین، باتری لیتیوم-یونی جدید این مدل، با ظرفیت بالاتر، امکان حرکت 
تمام برقی تا مسافت 80 کیلومتر را فراهم کرده اســت.  در زمینه طراحی، تویوتا با 
الهام از خطوط پویا و مدرن، نمایی کاملًا آینده نگر به بدنه این خودرو بخشیده است. 
داخل کابین نیز ، با نمایشگر لمسی 12.3 اینچی، فناوری های پیشرفته کمک راننده 
)Toyota Safety Sense( و امکانات هوشمند نظیر اتصال به اینترنت و به روزرسانی 
بی سیم، ترکیبی از راحتی و فناوری روز را ارائه می دهد. فضای داخلی این خودرو، با 
استفاده از متریال پایدار و دوست دار محیط زیست، تجربه ای نوآورانه و مسئولانه را به 
کاربران هدیه می کند. پریوس جدید ابتدا در بازارهای ژاپن، اروپا، و آمریکای شمالی 
عرضه خواهد شد و با استقبال پرشوری از ســوی علاقه مندان به خودروهای سبز و 
اقتصادی مواجه شده است. برآوردها نشان می دهد که این مدل با قیمت پایه حدود 

30.000 دلار، یکی از پرفروش ترین محصولات تویوتا در سال 2024 خواهد بود.  

ارسلان سلیمانیان| حــدود ده ســال پیش »جرمی 
کلارکسون«، مجری محبوب برنامه TOP GEAR در 
یکی از اپیزودهای این برنامه و هنگام تست و بررسی یکی 
از مدل های »ولوو«، عبارت »نچســب ترین خودروهای 
تاریخ« را برای محصولات ولوو بــه کار برد! واقعیت این 
است که برند سوئدی ولوو طی دهه های گذشته هرچه 
که در مباحث دینامیکی و ایمنی، حرف های زیادی برای 
گفتن داشت اما در زمینه طراحی، به وضوح نمره مردودی 
می گرفت. همین امر سبب شــده بود تا محصولات ولوو 
هرگز نتوانند آنگونه که باید و شاید در برابر رقبای خود قد 
علم کنند. ولی طی چند سال اخیر و بعد از اعمال تغییرات 
اساسی در دپارتمان طراحی ولوو، این شرکت یک انقلاب 
درون سازمانی را تجربه کرد و توانست به سرعت سری در 
میان سرها درآورد. نسل نو EX30 جدیدترین محصول 
خودروساز سوئدی اســت که آمده شــانس خود را در 

بازارهای جهانی امتحان کند.

    یک کراس اوور تمام برقی
بدون مبالغــه EX30 مــدل 2025 را بایــد یکی از 
جذاب ترین کراس اوورهای حال حاضر جهان دانست. 
طراحی ظاهری این خودرو همان زبان طراحی انقلابی 
 XC90 ولــوو را دنبال می کنــد که پیشــتر در مدل
دیده بودیم. این خودرو در نمای جلو با بهره گیری از 

چراغ های »دی لایت« که به شکل حرف C انگلیسی 
طراحی شــده، بســیار جذاب و فراتر از زمان به نظر 
می رســد. ضمن آنکه در نمای جانبــی و عقب نیز از 
تناسب فوق العاده ای بهره مند است که در کمتر کراس 
اووری مشــابه آن را می بینیم. اما این برای موفقیت 
کافی نیســت. شــرکت ولوو در کنار طراحی زیبا، به 
مولفه های دیگری همچون مشخصات فنی و تجهیزات 
رفاهی نیز توجه ویژه داشته است. این محصول روی 

پلتفرم انعطاف پذیر ولوو )که به اختصار به 
SPA معروف است( طراحی شده. 

این پلتفرم با داشتن حسگرهای 
مختلف، پارامترهای رانندگی و 
ایمنــی را در لحظه آنالیز کرده 
و بهترین راندمان را در اختیار 

راننده قرار می دهد. همچنین این خودرو به ســامانه 
»اتوپایلوت« )خود ران( مجهز شده که فرمان پذیری و 
شتابگیری خودرو را تا سرعت 130 کیلومتر بر ساعت 

بر عهده دارد.

    مشخصات فنی
ولوو EX30 قرار اســت در دو نســخه یک موتوره و 
دوموتوره به بازار عرضه شــود که همه نســخه ها از 
پیشرانه های تمام برقی بهره مند هستند. نسخه تک 
موتوره دارای یــک موتور برقی از نــوع AC بوده که 
می تواند 268 اســب بخار قــدرت و 344 نیوتن متر 
گشــتاور تولید کند. اما نســخه دو موتوره دارای یک 
موتور برقــی در محور جلو با قدرت 154 اســب بخار 
و یک موتور برقی در محور عقب با قدرت 268 اســب 
بخار است. مجموع این دو موتور برقی 422 اسب بخار 
قدرت و 400 پوندفیت گشــتاور خواهــد بود که این 
اعداد و ارقام برای یک کــراس اورر 1880 کیلوگرمی 
کافی به نظر می رسد. نسخه تک موتوره EX30 حدود 
5/5 ثانیه زمان نیــاز دارد تا از حالت ســکون به مرز 
سرعت 100 کیلومتر بر ساعت برســد. اما نسخه دو 
موتوره تنها 3/5 ثانیه زمان نیاز دارد تا خود را به چنین 
سرعتی برساند. شــرکت ولوو ادعا کرده که EX30 با 
یک بار شارژ کامل، می تواند بیش از 400 کیلومتر به 

حرکت ادامه دهد.

    شرایط در بازار
ولوو EX30 تــک موتوره با قیمت پایــه 36 هزار دلار 
عرضه خواهد شــد که این رقم در مدل فول آپشن دو 
موتوره به 49 هزار دلار می رسد. از این حیث ولوو ارزان 
تر از رقبای اروپایی و آمریکایی خود خواهد بود که این 
موضوع می تواند امتیاز ویژه ای بــرای این محصول به 
شمار آید. امیدواریم با تسهیل واردات 
خودروهای برقی به کشور و تهیه 
زیرساخت های لازم، به زودی 
شاهد حضور محصولات مطرح 
 EX30 جهانــی از جمله ولوو

در بازار کشورمان باشیم.

گاراژ

پورشه GT3 RS 911 با تغییرات چشمگیر آیرودینامیکی

شــرکت مانتای، بــا همــکاری و تأیید پورشــه، پکیج 
آیرودینامیکی جدیدی برای نسخه قدیمی پورشه 911 
RS GT3 ارائه کرده است. این کیت که برای علاقه مندان 
به پیست طراحی شده، شامل تغییرات مهمی در طراحی 
بدنه و عملکرد خودرو اســت و تأثیری بر گارانتی پورشه 
ندارد.  یادآوری این نیز لازم است که شرکت پورشه از سال 
2013 با خرید سهام این شرکت تبدیل به دارنده 51 درصد 
سهام این شرکت شد، اما داستان جایی جذاب تر می شود 
که این کمپانــی لوکس-اسپرت ســاز آلمانی خودش از 
زیرمجموعه های غول بزرگ خودروسازی جهان یعنی برند 
فولکس واگن است. یکی از بزرگ ترین تغییرات این کیت، 
حذف شیشه عقب و جایگزینی آن با یک پنل فیبر کربنی 
25 درصد سبک تر است که به یک آنتن »بال کوسه ای« 
مجهز شده و از مدل پورشه 963 مسابقات استقامت الهام 
گرفته است. همچنین شش باله کوچک دیگر روی سقف 
این خودرو  نصب شــده اند که نقش هدایــت هوای گرم 
خارج شده از رادیاتورهای جلو را دارند تا هوای خنک تر به 

ورودی های هوای عقب هدایت شود.
مانتای تغییرات گسترده و قابل توجهی در آیرودینامیک 
خودروی پورشه RS GT3 911 اعمال کرده است. یکی از 
این تغییرات، تجهیز بال عقب بزرگ خودرو به صفحه های 
انتهایی جدید است که به طور مستقیم نیروی داون فورس 

را افزایش می دهد و پایداری خودرو را در سرعت های بالا 
تضمین می کند. برای همین هــدف، دیفیوزر عقب نیز با 
ابعادی بزرگ تر طراحی و جایگزین شــده است تا کارایی 

بیشتری در هدایت جریان هوا داشته باشد.
علاوه بر این، این خودروی اســپرت به درپوش های فیبر 
کربنی جدیدی روی چرخ ها مجهز شده است که با کاهش 
مقاومت هوا، عملکرد آیرودینامیکی را بهبود می بخشد. 

ترکیب این تغییرات پیشرفته، امکان تولید بیش از 1000 
کیلوگرم نیروی داون فورس را در ســرعت 177 مایل بر 
ساعت )معادل 285 کیلومتر بر ساعت( فراهم کرده است، 
که نقش مهمی در افزایش چسبندگی و پایداری خودرو 

در مسیرهای پرسرعت دارد.
پکیج جدید تنها به تغییرات بدنه محدود نمی شود. سیستم 
تعلیق خودرو نیز بهبود یافته و فنرهــای محور جلو 30 
درصد و محور عقب 15 درصد قوی تر شده اند. دیگر ارتقاها 
شامل کمک فنرهای جدید، پد ترمزهای مسابقه ای )برای 
خودروهایی با ترمزهای سرامیکی-کامپوزیتی(، و آیتم های 
مختلف دیگر مانند برچسب های بدنه، رکاب های درب از 
جنس فیبر کربن با نورپردازی، پروژکتورهای LED درب 

و یک قلاب بکسل )مخصوص پیست( می شود.
این کیت طی دو ســال تلاش و هزاران مایل آزمایش در 
پیست های مختلف اروپایی طراحی و تکمیل شده است. 
مانتای برنامه دارد با استفاده از این پکیج، رکورد جدیدی 
در پیست مشــهور نوربرگرینگ ثبت کند. هدف کاهش 
زمان رکورد نسخه استاندارد پورشه RS GT3 911 است 
که در اکتبر 2022 مسیر 20.8 کیلومتری این پیست را 
در مدت 6 دقیقــه و 49.32 ثانیه طی کرد. انتظار می رود 
این نســخه جدید بتواند به زمان 6 دقیقه و 43.30 ثانیه 
 RS GT2 911 نزدیک شــود، رکوردی که نســل قبلی
همراه با قطعات مانتای در ژوئن 2021 به ثبت رســاند. 
همچنین، باید یادآور شد که پورشه RS GT2 911 نسل 
992 نیز در حال توسعه اســت و احتمالًا این شرکت به 
کمک مانتــای رکوردهای جدیدتر و چشــمگیرتری در 
 RS GT3 آینده به جا خواهد گذاشــت. دارندگان نسخه
می توانند این کیت را از هم اکنون ســفارش دهند. عرضه 
آن در کشــورهای اتحادیه اروپا از ژانویه سال آینده آغاز 
می شود، در حالی که کشورهای خارج از این منطقه باید تا 
مارس صبر کنند. قیمت این پکیج هنوز اعلام نشده است، 
اما به عنوان یک مرجع، هزینه کیت مشــابه برای پورشه 
718 کیمن RS GT4 در آمریکا از 53.946 دلار به اضافه 
هزینه نصب آغاز می شود. این پکیج، گامی دیگر در جهت 
ارتقای خودروهای پیســتی توسط مانتای و پورشه است 
و فرصت های جدیدی بــرای علاقه مندان به خودروهای 

اسپرت و حرفه ای فراهم می کند.

مجوز واردات خودرو خارجی به جانبازان؛ 
گامی در حمایت از ایثارگران 

 

در جلسه دیروز کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 1404، تصمیمی مهم برای 
حمایت از جانبازان بالای 50 درصد جانبازی اتخاذ شــد. رحیم زارع، سخنگوی 
کمیسیون، اعلام کرد که وزارت صنعت، معدن و تجارت موظف به صدور مجوز 
واردات یک دستگاه خودرو خارجی برای این گروه از ایثارگران شده است. این اقدام 

با معرفی سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران انجام خواهد شد.  
این مصوبه علاوه بر تقدیر از زحمات جانبازان، می تواند تأثیرات مثبتی در افزایش 
کیفیت زندگی آنان داشته باشد. با توجه به محدودیت ها و نیازهای خاص جسمانی 
جانبازان، دسترسی به خودروهای مجهزتر و مناسب تر از تولیدات داخلی می تواند 

سهولت در حمل ونقل و رفاه بیشتری را برای آنان فراهم کند.  
از منظر اقتصادی و خودرویی، این طرح باعث ورود خودروهایی با مدل  پیشرفته تر 
به بازار ایران می شود که در صورت مدیریت صحیح، حتی می تواند به ارتقای دانش 
فنی داخلی کمک کند. همچنین، رقابت پذیری خودروسازان داخلی با محصولات 
خارجی ممکن است آنان را به بهبود کیفیت محصولات خود ترغیب کند. البته 
باید این نکته توجه کرد که تنها این اتفاق ممکن است و احتمال رخ ندادن آن نیز 

با توجه به سابقه خودروسازان داخلی اصلا کم نیست.  
از سوی دیگر، نحوه اجرای این مصوبه اهمیت زیادی دارد. چالش هایی نظیر انتخاب 
مناسب خودروها، تعرفه های گمرکی و شفافیت در فرآیند معرفی افراد مشمول، 
می تواند تأثیرات مثبت این طرح را تحت الشــعاع قرار دهد. بنابراین، لازم است 
سازوکار مشخصی برای جلوگیری از سوءاستفاده های احتمالی در نظر گرفته شود 

تا این اقدام صرفاً در راستای تکریم ایثارگران باقی بماند.

دندهمعکوس 

افزایش قیمت خودرو ادامه دارد

قیمت خودروهای داخلی همچنان با روند افزایشــی مواجه است و در این میان، 
خودروهای ایران خودرو و سایپا به عنوان دو خودروســاز اصلی کشور با تغییرات 
چشمگیری در قیمت ها روبه رو بوده اند. بر اساس آخرین گزارش های بازار روز شنبه، 
خودروهای تولیدی ایران خودرو رشد قابل توجهی داشته اند. به عنوان نمونه، سورن 
پلاس )فول( با افزایش 10 میلیون تومانی اکنون به 822 میلیون تومان رسید. این 
افزایش برای پژو 207 اتوماتیک پانوراما نیز مشاهده می شود، به طوری که با رشد 10 

میلیون تومانی، قیمت این خودرو به 1 میلیارد و 60 میلیون تومان رسید.
در دیگر خطوط تولید ایران خودرو نیز وضعیت تفاوت چندانی ندارد. برای مثال  دنا 
پلاس توربو اتوماتیک )آپشنال( با جهشی عظیم، 30 میلیون تومان افزایش قیمت 

را تجربه کرد و  با قیمت 1 میلیارد و 130 میلیون تومان در بازار حاضر شد. 
تارا دستی V1 که ساده ترین مدل تارا محسوب می شود و توامان با این موضوع نیز 
یکی از محصولات محبوب آبی پوشان جاده مخصوص  است  با قیمت 890 میلیون 
تومان در بازار اولین شنبه آذر ماه 1403 معامله شد. در سوی دیگر جاده مخصوص، 
سایپا نیز در این بازار رقابتی عقب نمانده است. کوییک اتوماتیک، هاچ بک اقتصادی 
سایپا که در بازار ایران به نوعی لوکس محسوب می شود با رشد قیمت  8 میلیون 

تومانی به 581 میلیون تومان رسید تا یکبار دیگر لوکس بودن خود را اثبات کند.
 شــاهین اتوماتیک G   نیز با افزایشــی 21 میلیون تومانی، در بازار دیروز  917 
میلیون تومــان قیمت گذاری شــد. افزایش قیمت ها نیز نشــان دهنده تغییرات 
پیوسته و تدریجی در بازار خودرو است که متاثر از عوامل مختلفی مانند نرخ ارز، 
شرایط اقتصادی، هزینه های تولید و تورم عمومی است. این موضوع موجب نگرانی 
خریداران شده است. بازار خودرو در حال حاضر پس از یک رکود بسیار طولانی در 

حال تجربه التهابی اندک نسبت به تجربیات التهابی خود است.

 نیش ترمز

 نگاهی به پژو PSE 508 و میراث اسپرت پژو

پــژو PSE )Peugeot Sport Engineered 508( به عنــوان قدرتمندترین 
خودروی جــاده ای پژو، نمادی از تحول این خودروســاز فرانســوی در مســیر 
اسپرت سازی است. این مدل که از ســال 2021 وارد بازار شده، با فروش محدود 
تنها 155 دستگاه در انگلســتان، به خودرویی خاص و کمیاب تبدیل شده است. 
حدود یک سوم این فروش ها مربوط به نسخه فست بک پنج در بوده است که طراحی 
جذاب تری نسبت به نسخه استیشن دارد. PSE 508، یک هیبرید پلاگین با قدرت 
ترکیبی 355 اسب بخار و گشتاور 384 پوند-فوت است. این خودرو از ترکیب یک 
موتور بنزینی 1.6 لیتری توربو و دو موتور برقی بهره می برد و در 5.2 ثانیه به سرعت 
100 کیلومتر بر ساعت می رسد. با این حال، وزن اضافی 600 کیلوگرمی آن نسبت 
به مدل های قدیمی تر، از شتاب آن کاسته است. خوشبختانه، ارتقاهایی در سیستم 
تعلیق، ترمزها و تایرها ایجاد شــده تا عملکرد خودرو بهینه شود. در سوی دیگر، 
میراث اســپرت پژو همچنان در مدل های قدیمی نظیر GTi 505 دیده می شود. 
این خودرو که بین سال های 1978 تا 1992 تولید شد، یکی از آخرین محصولات 
دیفرانسیل عقب پژو محسوب می شود. موتور 2.2 لیتری GTi 505 با 128 اسب 
بخار قدرت و گشتاور 139 پوند-فوت، شتاب صفر تا 100 کیلومتر بر ساعت را در 
9.8 ثانیه ارائه می دهد. هرچند این ارقام نسبت به استانداردهای امروزی چشمگیر 
نیست،اما تجربه رانندگی با این خودرو با ســواری پایدار، فرمان نرم و هندلینگ 
قابل اطمینان، همچنان جذاب است. پژو PSE 508 با طراحی مدرن و فناوری های 
پیشرفته، ادامه دهنده مسیر اسپرت این برند است. هرچند فروش محدود و قیمت 
بالا شاید آن را از دسترس بسیاری خارج کند، اما این خودرو نمایانگر تعهد پژو به 
تولید مدل های اسپرت پیشرفته است. میراث پژو در خودروهای اسپرت همچنان 
پابرجاست و مدل هایی مانند GTi 505 گواهی بر تاریخچه درخشان و تاثیرگذار 

این برند در دنیای خودروسازی هستند.

 چهار چرخ

داشبورد 

معرفی»ولووEX30«مدل2025کهباقیمتپایه36هزاردلاریحریفمیطلبد
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آیا نیروی کار مهم ترین مانع برای خصوصی نشدن یا 
بسته نشدن این شرکت ها هستند؟

پس از انتشــار خبر افزایش قیمت مجــدد محصولات دو خودروســاز دولتی 
جاده مخصوص در هفته گذشته بار دیگر این سوال در ذهن مردم مطرح شد که تا 
به کی زیان این دو شرکت باید از جیب دولت یا به معنای بهتر مردم پرداخت شود؟

واقعیت این است که بزرگ ترین دلیل ادامه فعالیت این خودروسازان استفاده از 
منابع دولتی است، در چنین شرایطی این دو شرکت دغدغه چندانی برای حل 
مشکلات و کوه زیان های انباشته خود ندارند، چراکه در حقیقت نیاز مبرمی به 
حل این مشکل احساس نمی کنند. بارها تا به امروز موضوع خصوصی سازی این 
شرکت ها مطرح شده اســت و اقداماتی نیز در این راستا صورت گرفته است، اما 
واقعیتی که در عملکرد آن ها می بینیم این است که در نهایت این خودروساز ها 

همچنان سودده نشده اند.
اصلی ترین دلیل استناد به درست و کامل انجام نشدن فرآیند خصوصی سازی این 
است که هیچ سرمایه دار، سرمایه گذار و مالکی را نمی توان در جهان هستی یافت 
که برای چند سال متوالی این میزان از زیان را متحمل شود و همچنان به روش 
قبلی خود ادامه دهد یا حداقل میزان تغییری که در روش کاری خود اجرا می کند 

را در حد ناچیزی تغییر دهد.
هرگاه که موضوع خصوصی شدن این دو خودروساز مطرح می شود بهانه ها و دلایل 
متعددی از طرف موافقان فعالیت فعلی این دو شرکت مطرح می شود، یکی از این 
دلایل بی کار شدن پرسنل و نیروهای این دو شرکت است ، اما واقعیت این است که 
این دلیل بهانه ای بیش نیست چراکه در صورت خصوصی شدن این شرکت این 
افراد همچنان به کار خود ادامه خواهند داد و حقوق خود را دریافت خواهند کرد. 
اگر که مالک بعدی تشخیص دهد که کارخانه با مازاد نیرو مواجه است و تعدیل 
نیرو کند، فارغ از اینکه چه میزان نیرو از این دو شرکت خارج شوند، به همان میزان 
نیرو وارد دیگر صنایع نظیر صنعت لوازم خانگی خواهد شد که این امر خود مصداق 
بارز تنظیم بازار است، به این جهت که با رخ دادن این اتفاق هزینه کارگر و نیروی 

متخصص کاهش می یابد و توزیع عادلانه نیرو رخ می دهد. 
از سوی دیگر باید به این موضوع توجه کرد که تولید زمانی می تواند سودده باشد که 
قابلیت رقابت داشته باشد و رقابت نیز الزاما به معنای  رقابت خود محصول نیست. 
نکته ای که کمتر به آن توجه می شود بحث هزینه تولید و شیوه مدیریت است. 
برای مثال اگر با خرید یک دستگاه یا ربات که می تواند کار خط تولید را تا حد قابل 
توجهی ارتقا دهد و همچنین همان دستگاه به جای ده نیرو کار کند، پس قطعا 
صرفه با خرید و به کارگیری همان دستگاه است. انجام هر اقدامی غیر از این کار 
در میان مدت و دراز مدت موجب افزایش هزینه تولید و در نتیجه پرداخت هزینه 
بیشتر از جیب مشتریان است. در واقع این دو شرکت هزینه های سوءمدیریت خود 

را هم از طریق دولت از مردم دریافت می کنند و هم از طریق خود مردم.
اگر این دو شرکت به معنای واقعی کلمه خصوصی بودند هیچ گاه چنین اتفاقاتی رخ 
نمی داد، چراکه تنها یک یا دوسال زیان ده بودن برای بسته شدن درب آن ها کافی 
بود و سپس نیز ملک و تجهیزات آن ها فروخته می شد تا بدهی های آن ها تسویه 
شود، اما این خودروسازان تعداد املاک بسیار زیادی را در نقاط گوناگون کشور 
در اختیار خود دارند که برخی از آن ها نیز حتی کاربری مرتبط با صنعت آن ها نیز 
ندارد و تنها به عنوان یک دارایی در گوشه ای قرار گرفتند. حال آنکه شایسته است 
این خودروسازان حتی در صورت خصوصی نشدن برای اثبات حسن نیت خود به 
مردم فهرست دارایی های خود را منتشر کنند و یک تیم کارشناس با بررسی آن ها 
موارد مازاد، بلااستفاده، اضافی و حتی مواردی که نیاز به بهبود و اورهال دارند را 

مشخص کنند تا در نهایت تکلیف این دارایی ها مشخص شود.
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بنتلی، برنــد افســانه ای خودروهــای لوکــس بریتانیایی، 
از مجموعــه ای بی نظیــر و خیره کننده بــا نام  بیــان بافت 
)Expressions of Texture( رونمایی کرد. این مجموعه 
شامل چهار دستگاه از مدل فوق العاده محبوب  بنتلی کانتیننتال 
GT اسپید کانورتیبل است که برای مشتریان خاص و منتخب 
این برند در ایالت کالیفرنیا طراحی و تولید شده اند. ویژگی اصلی 
و جالب توجه این خودروها، استفاده از قطعات تزئینی با قدمتی 

حدود 200 میلیون سال است.  
این قطعات، که از دوره های پیشــاتاریخی زمیــن به یادگار 
مانده اند، به عنوان المان های تزئینی در داخل خودروها به کار 
گرفته شده اند. قرار دادن این آثار باستانی در دل خودروهایی با 

طراحی پیشرفته و مدرن، پیوندی بی نظیر میان تاریخ زمین و 
هنر مهندسی معاصر ایجاد کرده است. 

   هنر سفارشی سازی مولینر در اوج خلاقیت  
 ،)Mulliner( این پروژه منحصربه فرد توســط تیم مولینر
واحد ویژه بنتلی برای طراحی و تولید خودروهای سفارشی، به 
سرانجام رسیده اســت. مولینر با بهره گیری از مهارت بی بدیل 
خود در سفارشی سازی، توانسته است این قطعات باستانی را 
به شکلی بی نظیر با طراحی های لوکس بنتلی ادغام کند. این 
قطعات با ظرافت خاصی به کار گرفته شده اند تا بدون لطمه به 
ظاهر مدرن خودروها، حس عمیقی از تاریخ و اصالت را منتقل 
کنند. این خودروها به سفارش نمایندگی بنتلی در رانچو میراژ، 

کالیفرنیا ساخته شده اند که نشان دهنده توجه ویژه برند به بازار 
مشتریان خاص و ثروتمند این منطقه است.

   قیمت؛ لوکس ترین راز بنتلی 
اگرچه قیمت این خودروها هنوز به طور رســمی اعلام نشــده 
است، اما اســتفاده از مواد اولیه کمیاب، همچون قطعات 200 
میلیون ساله، و انجام فرآیندهای گسترده سفارشی سازی، به طور 
قطع آن ها را در میان گران ترین محصولات بنتلی قرار می دهد. 
مجموعه بیان بافت نمادی از تعهد بنتلی به ارائه محصولاتی است 
که فراتر از مرزهای طراحی و مهندسی خودرو عمل می کنند. این 
خودروها تنها یک وسیله نقلیه نیستند؛ بلکه شاهکاری هنری اند 
که تاریخ، هنر و فناوری را به شکلی بی نظیر به هم پیوند زده اند.  

بنتلی با قطعات ۲00 میلیون ساله؛ ترکیب تاریخ و فناوری در لوکس ترین سطح ممکن 
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تعرفهگازگرانمیشود
طبقاعلامشرکتملیگاز،تعرفهگازخانگیفقطبرایمشترکانیکه

دردوپلهآخر)پلههای۱۱و۱۲(قراردارند،افزایشخواهدیافت.
اینگروهازمشترکانحدود۱.۶درصدازکلمشترکانگازخانگیرا

تشکیلمیدهند.مدیرهماهنگیونظارتبرتولیدشرکتملیگازایران
اخیرااعلامکردهکهتولیدگازدرپالایشگاههایگازکشوربهروزانه

۸۴۰میلیونمترمکعبرسیدهاست.اینمیزانتولیددرشرایطبحرانی
مصرفدرفصلهایسرد،نقشحیاتیدرتامیننیازهایداخلیایفا

میکند.باوجودافزایشتولیدگاز،مصرفگازخانگیوتجاریهماکنون
بین۴۷۰تا۵۰۰میلیونمترمکعبدرروزاعلامشدهاگرمدیریت

نشود،ممکناستمحدودیتهاییدرتامینگازصنایععمدهایجادکند.

افزایشقیمتمیوههایپاییزی
اکبریاوریرئیساتحادیهبارفروشاناعلامکرد،علیرغمآنکهقیمتمیوههایپاییزنسبت

بهسالقبل۲۰تا۲۵درصدافزایشیافته،اماقیمتمیوهناشیازگرانینهادههایکشاورزی
۲۵درصددرمقایسهباسالقبلرشدداشتهاست.اوازتوزیعروزانه۲۳هزارتنمیوه،صیفی

وفرنگیدرمیدانخبردادوگفت،اکنونمشکلیدرتوزیعمیوههایپاییزنداریم.بخشی
ازمیوههایتولیدیدربازارعرضهوبخشیدرسردخانهنگهداریمیشوند.بهگفتهیاوری
قیمتهرکیلوانارساوهدرمیدانمرکزیدر۳۰تا۴۰هزارتومان،هرکیلوانارشیراز۵۰تا
۶۰هزارتومان،اناردماوند۸۰تا۹۰هزارتومان،پرتقالشمال۲۵تا۳۰هزارتومان،پرتقال

جنوب۴۰تا۵۵هزارتومان،نارنگیانشو۲۵تا۳۰هزارتومان،نارنگیتخمژاپنی۳۰تا
۳۵هزارتومان،کیوی۷۰تا۸۰هزارتومان،لیموشیرین۳۰تا۳۵هزارتومانوخرمالو۴۰

هزارتوماناستکهبااحتساب۳۰تا۳۵درصددرمیدانمرکزیعرضهمیشود.

افزایشقیمتبلیتهواپیما
دبیرانجمنشرکتهایهواپیماییبابیاناینکهنرخسوختکهدرقانون

بودجه۱۴۰۴لحاظشدهاثرچندانیدرافزایشقیمتبلیتهواپیماندارد،
گفت،هماکنوننرخسوختشرکتپخشفرآوردههاینفتیبهشرکتهای
هواپیمایی۶۰۰تومانارائهمیشود،امابراساستصمیمدولتبرایبودجه
۱۴۰۴نرخسوختبه۳۰درصدنرخدربپالایشگاهافزایشخواهدیافت،

البتهبایداینموضوعبهتصویبمجلسبرسد.ارزیابیوپیشبینیهای
صورتگرفتهبرایافزایشنرخسوختهواپیماآناستکهاز۶۰۰تومان
بهلیتری۷هزارتومانبرسدکهبااینمیزانافزایشسهمقیمتسوختدر

قیمتهرساعتصندلیاز۲۴هزارتومانبه۲۸۰هزارتومانمیرسد.
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بررسیتعرفههایجدیدومقایسهآنباتعرفههایقبلیدرماههایغیرگرمنشان
میدهدکهمیزانرشدتعرفههاحدود۳۸درصداست.مدیرعاملتوانیردربارهمیزان

افزایشتعرفهبرقدرنیمهدومامسالاعلامکرد،ساختارتعرفهگذاریبهگونهای
طراحیشدهکهبیشترینیارانهبرایمشترکانیاستکهدرمحدودهالگویمصرفقرار
گرفتهاندوقبضهایبرقارزانتریدریافتمیکنند.براساسهمینقانونمشترکان

خانگیبهدودستهمشترکاندرمحدودهالگویمصرفوکمترازآنبرقمصرف
میکنندومشترکانپرمصرفکهبالاترازالگویبرقمصرفمیکنند،تقسیممیشوند.
باایناوصافمصرفبرق۷۵درصدمشترکین،زیرالگو)۲۰۰کیلوواتساعتدرماه(
استکههزینهقبضآنهاحدود۱۸هزارتومانمیشود،امااینمبلغبرایمشترکانیکه
بیشازالگوبرقمصرفمیکنند،بهحدودیکمیلیونو۸۰۰هزارتوماننیزمیرسد.

سبزپوشیبازاربورسدراولینروزهفته
شاخصکلبورستهرانبعدازچهارشنبههفتهگذشته

کهروزقرمزیراپشتسرگذاشتدوبارهبرمدارصعود
قرارگرفت.شاخصکلبورسدیروزشنبهسومآذرماه
باافزایش۲۴هزارو۴۴۵واحدیدرارتفاع۲میلیونو

۲۸۲هزارواحدیقرارگرفت.شاخصکلهموزننیزبا
افزایش۷هزارو۸۰۹واحدیرویپله۷۲۷هزارو۶۳۵

واحدیقرارگرفت.همچنین۷۸درصدنمادهادراین
روزمثبتبودندوارزشصفهایخریدبیشازدوبرابر
ارزشصفهایفروشبود.دیروزخودروبیشترینارزش
معاملهرابامبلغ۶۱۵میلیاردتومانبهخوداختصاصداد.

وام های خرد زیــر 100میلیون تومان جزو تســهیلات 
قرض الحسنه به حســاب می آیند که یا کارمزدشان صفر 
اســت یا با ســود چهار درصد پرداخت می شــود. اما وام 
50میلیون تومانی که بانک گردشگری در نظر گرفته است، 
جزو وام های با سود کم نیســت. بانک گردشگری اولین 
بانک خصوصی متمرکز بر صنعت گردشگری ایران است 
و بیشتر ســرمایه گذاری های این بانک روز همین صنعت 
است. اما در جدیدترین اقدام یک وام 50 میلیون تومانی 
ویژه هزینه های درمانی در نظر گرفته است. متقاضیانی که 
بیمه تکمیلی ندارند یا هزینه درمان آنها بیشــتر از سقف 
پوشش بیمه اســت، می توانند با دریافت وام 50 میلیون 
تومانی بانک گردشــگری این هزینه ها را پوشش بدهند. 
اسم این طرح درمان یار است و متقاضیان می توانند بدون 
ایجاد میانگین حساب، وام 50 میلیون تومانی با نرخ سود 
23 درصد و مدت بازپرداخت 12 ماهه دریافت کنند. ایجاد 
میانگین حساب همیشه یکی از مهمترین مشکلات سر راه 
متقاضیان دریافت وام است، چون بسیاری از بانک ها برای 
پرداخت وام به میانگینی حساب توجه می کنند ومعمولا 
کســانی که خواهان وام خرد هســتند، میانگین حساب 
بالایی ندارند که بانک را به پرداخت وام راضی کند. با این 
اوصاف بانک گردشگری اعلام کرده،  هدف اصلی پرداخت 
این وام کمک  به تامیــن مالی فرایند درمــان با اعطای 
تسهیلات به متقاضیان واجد شــرایط و افرادی است که 
بیمه تکمیلی ندارند  و یا هزینه درمان آنها خیلی بیشتر از 

سقف پوشش بیمه است. این وام درمان یار قرار است بابت 
تامین هزینه  این افراد در کوتاه ترین زمان و به آسان  ترین 

روش ممکن انجام شود.
- وام درمان یار بانک گردشگری را چگونه دریافت کنیم؟

کسانی که می خواهند وام 50میلیون تومانی درمان یار را 
دریافت کنند، از دو روش واجد دریافت تسهیلات می شوند. 
روش اول مربوط به افرادی است که از طریق کلینیک های 
درمانی طرف قرارداد با کارگزاری بیمه گردشگری به بانک 
معرفی می شوند. یعنی پروسه درمان آنها در کلینیک هایی 
که با بانک گردشگری قرارداد دارند، انجام شده است. اما 
کسانی که در کلینیک هایی که با این بانک  قرارداد ندارند 
هم می توانند برای دریافــت وام اقدام کنند. در روش دوم 
متقاضیان بعد از مراجعه به باجه های بیمه که در شــعب 
منتخب بانک گردشگری مستقر هستند، می توانند برای 
دریافــت وام 50 میلیون تومانی بانک گردشــگری اقدام 
کنند. کسانی که موفق می شوند این وام 50میلیون تومانی 
را برای پرداخت هزینه های درمان خود دریافت کنند؛ باید 
این تسهیلات را در بازه زمانی 12 ماهه به بانک برگردانند. 
نرخ سود این وام هم 23 درصد است. با این اوصاف کسانی 
که وام می گیرند باید ماهی چهار میلیون و 703هزار تومان 
برای پرداخت اقســاط بانک کنار بگذارند. به این ترتیب 
مجموع رقم وام و ســودی که وام گیرنده در پایان 12 ماه 
موظف به پرداخت آن به بانک گردشــگری است، به 56 

میلیون و 445 هزار تومان می رسد.

  بانک

وام۵۰میلیونتومانیبانکگردشگریبهچهکسانیپرداختمیشود؟

اکرماحمدی|»بلک فنای دیه.« ایــن را می گوید و جعبه 
آدامس را روی دست خانم بغل دستی می گذارد و می رود. زن 
خیل  سریع جعبه آدامس ها را روی زمین می گذارد، این کارش 
نشان می دهد که حرفه ای مترو است. خوب می داند این کار چه 
معنی دارد. در مترو اگر با کودک آدامس فروش چشم تو چشم 
شوی یا اگر سبد، کارتن یا جعبه آدامس هایشان را روی پایت 
گذاشتند، یعنی معامله را قبول کرده ای و مجبوری خرید کنی. 
یکی دیگر از شگردهایشان شکلات دادن است. توی مشتشان 
آبنبات یا شکلات می گذارند و می گویند بزن. بزن؛ یعنی مشتت 
را باید به مشتش بزنی، بعد دستشان را باز می کنند و آبنبات را 
توی دســتت می گذارند خیلی ها که داستان را می دانند انگار 
بمب ساعتی دیده اند، سریع آب نبات را روی زمین می اندازند، 
مترو ســوران غیرحرفه ای هم با خوشــحالی آبنبات را قبول 
می کنند، اما نمی دانند ته داستان باید حداقل 50هزار تومان 
پیاده شوند و دو تا بســته آدامس 10 هزار تومانی را با لبخند 
50هزار تومان بخرند.  برای همین زن، سریع جعبه آدامس ها 
را روی زمین می گــذارد تا باخت ندهد. پســربچه که جعبه 
آدامس هایش را روی زمین می بیند با صدای بلند می گوید، کلی 
تخفیف داده ام خاله. باید بخری. خاله اما از آن نخرهای حرفه ای 
است. نخر را هم فروشنده های مترو مد کرده اند. مثلا وقتی به 
هم می رسند، می گویند اینجا هم نخر هستند، ایستگاه بعدی 
پیاده شویم. اما برنده داستان پســربچه است که بالاخره یک 
بسته آدامس را 30هزار تومان می فروشد و مدام تکرار می کند 

که »بلک فنای دی« است و همه باید خرید کنند... .

تب جمعه سیاه یا تخفیف های 90 درصدی به بقیه فروشنده های 
مترو هم رســیده. بعضی ها دیگر از جمله قدیمی و کلیشه ای 
»آتش زده ام به مالم...« اســتفاده نمی کنند و خیلی شیک و 
مجلسی می گویند:»حتما می دونین که تو ایام بلک فرایدی 
هستیم...« بعد چیزی که می فروشند را تبلیغ می کنند. مثلا 
یکی از آنها که یک خانم مسن اســت و دستمال آشپزخانه و 
اسکاچ کره ای و نخ دندان می فروشد، همه اجناسش را با قیمت 
30هزارتومان می فروشد. حتی اسکاچی که تا دیروز 15هزار 
تومان بود و نخ دندانی که 25هزار تومان قیمت داشت. خانمی 
که کلیپس و گل سر هم می فروشد روی همه اجناسش تخفیف 
90 درصدی مخصوص جمعه سیاه گذاشته. اما به گفته یکی 
از مشــتری ها حتی پنج درصد هم قیمت را کم نکرده. خانم 
فروشنده لوازم آرایشــی هم به قول خودش همه رژهایش را 
فقط 30هزار تومان می فروشد. البته منظورش از همه رژها فقط 
رژهای آلوئه وراي مرطوب کننده  است او چند بار می خواهد از 
بلک فرای دی استفاده کند،  اما هر بار یادش می رود و به جایش 
می گوید:»  همــه دارند تخفیف می دهند مــن هم مجبورم 
تخفیف بدهم. این بلک ملک چیــه راه انداختند. اصلا مگه ما 
چقدر سود می کنیم که بخوایم 90 درصد هم تخفیف بدیم.« 
بعد رو به مسافرها می گوید: مگر این رژ 30هزار تومانی چقدر 
سود دارد که بگذارمش تو بلک و ملک و این مسخره بازی ها. بعد 
انگار که مسافرها مقصر هستند، به همه اخم می کند و از واگن 
خارج می شود. کودک آدامس فروش هم درگیر بلک فنای دی 

با یک مسافر دیگر است. 

  تجربه بازار
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دیجیتال

محبوبیتابدی13وموردعجیب11
محبوب ترین گوشی های آیفون در بازار یک مهمان قدیمی دارد

خبر رجیستری گوشی آیفون حسابی طرفداران این برند 
را خوشحال کرده اما نکته جالبی که دربازار دیده می شود 
، این اســت که با وجود اعلام رجیستری مدل های جدید، 
بعضی از مشتری ها به آیفون13 وفادار هستند. تا جایی که 
این گوشی در صدر لیست محبوب ترین گوشی های آیفون 
جا گرفته است. البته لیست گوشــی های محبوب آیفون 
یک مدل قدیمی هم دارد، آیفــون 11 پابه پای آیفون13 
جلو می رود و هنوز یکی از پرفروش ترین گوشــی های این 

برند است. 
آیفون۱۳پرومکس

آیفون 13 پرو مکس، پرچمدار سال 2021 اپل است. همان 

گوشی اي که حدود سه سال است در بازار ایران فرمانروایی 
می کند و با اینکه بعد از آن آیفون 14،15  و 16 هم به بازار 
آمدند، اما به دلیل ممنوعیت ورود توانســت جای پایش را 
در بازار تلفن همراه ایران حسابی ســفت کند. آن قدر که  
این روزها و بعد از اعلام خبر رجیستری گوشی های جدید 
آیفون ، هنوز این گوشی در مقام اول محبوب ترین ها قرار 

دارد. 
این گوشی  با ترکیبی از قدرت پردازشی بالا، دوربین بسیار 
باکیفیت و  طراحی جذاب، جزو محبوب ترین مدل ها بین 
کاربران ایرانی به شمار می رود و در لیست بهترین گوشی ها 
برای عکاسی موبایل هم قرار دارد.  بدنه این گوشی از فولاد 

ضدزنگ ساخته شده و و پنل پشتی آن شیشه ای مات است 
که  در کنار زیبایی، مقاومت قابل قبولی هم ارائه می کند. 
بدنه  این  گوشی با استاندارد IP68 در برابر نفوذ قطره های 
آب و گردوغبار مقاوم اســت و در عمق6 متری آب تا 30 
دقیقه دوام مــی آورد. صفحه نمایــش 6/7 اینچی با پنل 
OLED، وضوح فوق العاده  277۸ در 12۸4 پیکسل را ارائه 
می کند تا تجربه  کار کردن با گوشــی را بسیار لذت بخش  
کند. یک سنسور دوربین اصلی با رزولوشن 12 مگاپیکسلی 
با گشــودگی دریچه دیافراگم f/1.5 و فاصله کانونی 26 
میلی متر از نوع عریــض )wide(، سنســور دوربین 12 
مگاپیکسلی از نوع فوق عریض )ultra wide( با گشودگی 
دریچه دیافراگم f/1.8 و زاویه دید 120 درجه ای و سنسور 
LIDAR، سنســور های دوربین این پرچمــدار قدرتمند 
را تشــکیل می دهند. برای دوربین سلفی هم سنسور 12 
مگاپیکسلی با گشــودگی دریچه دیافراگم f/2.2 و فاصله 
کانونی 23 میلی متر از نوع عریض )wide( در نظر گرفته 

شده است. یکی از اصلی ترین مشــخصات این گوشی در 
 LIDAR بخش سنسور های دوربین، اســتفاده از سنسور
اســت. تعداد زیادی از گوشی های هوشــمند به سنسور 
دوربین سنجش عمق یا همان depth مجهز شده اند که 
این سنسور کمک شایانی به سنسور دوربین عریض برای 
ثبت تصاویر حالت پرتره می کنــد. حتی خیلی از کاربران 
معتقدند دوربین این گوشی به اندازه یک دوربین حرفه ای با 
کیفیت است و اگر در آگهی های استخدام ادمین اینستاگرام 
یا عکاس مدلینگ دقت کرده باشید، صاحبان کسب و کار 
دنبال ادمینی می گردند که گوشــی آیفون 13 پرومکس 
برای عکاسی داشته باشــد. یکی دیگر از مشخصات بسیار 
قدرتمند این گوشی پردازنده آن است. آیفون 13 پرومکس 
به پردازنده قدرتمند و اختصاصــی A15 بایونیک مجهز 
شده است. دو هسته قدرتمند به همراه چهار هسته با صرفه 
انرژی کمتر، 6 هسته این پردازنده با معماری 5 نانومتری 
را تشــکیل می دهند. این پردازنده توانایــی ارائه عملکرد 

سریع تر 50درصدی به نسبت پردازنده A14 بایونیک را 
دارد. قیمت این گوشی در حال حاضر بسته به ظرفیتی که 

دارد از ۸0میلیون تومان تا 130میلیون تومان است. 
آیفون۱۱

آیفون 11 حدود پنج سال پیش به بازار معرفی شد و از آن 
زمان تا کنون جزو گوشــی های محبوب طرفداران آیفون 
است.  بدنه  این گوشی از جنس آلومینیوم و شیشه  مقاوم 
 IP68 ساخته شده و در برابر آب و گردوغبار با استاندارد
 Liquid مقاوم شــده اســت. صفحه نمایش 1/6 اینچی
Retina از نوع LCD، با وضوح 1792 در ۸2۸ پیکســل 
و تراکم 326 پیکسل در هر اینچ، کیفیت رنگ و روشنایی 
بسیار خوبی ارائه می دهد، هرچند که در مقایسه با پنل های 
OLED، از لحاظ کنتراست و عمق رنگ مشکی به صورت 
 A13  قابل توجهی عقب تر است. این گوشی اپل به پردازنده
Bionic مجهز است که با معماری 7 نانومتری ساخته شده 
و شامل CPU شش هسته ای، GPU چهار هسته ای و موتور 

عصبی هشت هسته ای است. این ترکیب عملکرد قابل قبولی 
در اجرای بازی های گرافیکی و اپلیکیشــن های سنگین 
ارائه می دهد. آیفون 11 به باتری 3110 میلی آمپرساعتی، 
فناوری شارژ ســریع PD2.0، فناوری شــارژ بی  سیم و 
استاندارد صوتی دالبی هم مجهز است. اگر بخواهیم دوربین 
این گوشــی را با دوربین آیفون 13 به بعد مقایسه کنیم ، 
هیچ نکته ویژه ای ندارد، اما زمان خودش و در حال حاضر 
به عنوان یک گوشــی میان رده، می تــوان گفت دوربین 
خوبی دارد. دوربین های این گوشــی پرفروش  به شــکل 
دوگانه در قاب پشتی قرار دارند. دو دوربین با سنسورهای 
12مگاپیکســلی عکس هایی با کیفیت  مناسب ثبت می 
کنند. کاربران توان پردازشــی فوق العــاده، عملکرد عالی 
دوربین در طول روز و شب و شارژدهی بسیارخوب را نکات 
مثبت این گوشی می دانند. آیفون 11  با ظریفت 256که 
هنوز جزو گوشــی های محبوب اپل است در بازار با قیمت 

35میلیون تا 3۸میلیون تومان به فروش می رسد.

پاوربانک
یکی از کالاهای دیجیتال که می توانید با خیال راحت 
در بلک فرایدی بخرید، پاوربانک است. پاوربانک های 
10 هزار و 20 هزار میلی آمپر ســاعت به طور معمول 
برای خریداران محبوب تر هستند. پاوربانک اولتراسور 
مدل +U-P4 با قدرت 20 هزار یکی از پرطرفدارهای 
بازار است که برای خریدش به دو میلیون و 9۸0 هزار 
تومان نیاز دارید. البته این قیمــت مربوط به قبل از 
تخفیف بلک فرایدی اســت. فروشــگاه های مخلتف 
تخفیف های متفاوتی روی کالاها عرضه می کنند. مثلا 
یک فروشــگاه اینترنتی همین پاوربانک را با قیمت 
یک میلیون و 490 هزار تومان بعد از حراج 50 درصد 
 EB-P3400 می فروشد. قیمت سامســونگ مدل
با قدرت 10 هزار وات در تخفیــف 26 درصدی یک 
فروشگاه 929 هزار تومان اســت اما هزینه اصلی که 
برای خرید آن پرداخت می شود؛ یک میلیون و250 
هزار تومان است. با همین ظرفیت می توانید سراغ برند 
شیائومی هم بروید و بابت خریدتان 7۸0 هزار تومان 
هزینه کنید. قیمت پاوربانک انکر 20 هزار میلی آمپر 
ساعت دو میلیون و 3۸5 هزار تومان در حالت عادی 
است که بستگی دارد چقدر تخفیف برای بلک فرایدی 

داشته باشد.

هارداکسترنال
بیشــتر خریداران هارداکســترنال دنبال مدل های 
یک تا دو ترابایتی هســتند. این مدل ها معمولا وزن 
متوسطی دارند  و  جای زیادی هم نمی گیرند و برای 
ذخیره اطلاعات معمولی، معقول محسوب می شوند. 
از برندهایی چون ای دیتا، توشــیبا و ترنسند در بازار 
مورد اســتقبال قرار می گیرند. مثلا شــما می توانید 
توشــیبا Canvio Basics با دو ترابایت حافظه را 
بدون در نظر گرفته تخفیف بلک فرایدی سه میلیون و 
۸23 هزار تومان بخرید. اگر در تخفیف 50 درصد باشد 
همین مدل کمتر از دو میلیون تومان فروش خواهد 
رفت و با تخفیف 20 درصد با نزدیک به دو میلیون و 
200 هزار تومان می شود یکی از آنها را خرید. ای دیتا 
با ظرفیت دو ترابایت، مدل HD710 Pro با قیمت 
پنج میلیون و 450 فروش می رود. هارد اکســترنال 
ترنســند مدل StoreJet 25M3S Slim ظرفیت 
یک ترابایت، چهار میلیون و 500 هزار تومان اســت. 
 HD710 قیمت ای دیتا با ظرفیت یک ترابایت، مدل
Pro حدودا چهار میلیون و 200 هزار تومان اســت. 
این مدل ها وزن قابل قبولی داشــته و سرعت انتقال 
اطلاعات معقولی دارند. از طرف دیگر برندهای نسبتا 

شناخته شده ای دارند.

ساعتهوشمند
ساعت هوشــمند جزو کالاهایی دیجیتالی است که 
تاریخ مصرف نداشته و می توانید در بلک فرایدی یکی از 
آنها را تهیه کنید. بهتر است هنگام خرید قید مدل های 
قدیمی یا برندهای غیرمعمول را زده  وسراغ گزینه های 
استاندارد بروید. ورنا، اپل، سامسونگ، میبرو و شیائومی 
برندهایی هستند که می توانید سراغشان بروید و خرید 
قابل قبولی داشته باشید. مثلا خرید ساعت هوشمند 
اپل SE 2023 Aluminum به قیمت 15 میلیون 
و ۸0 هزار تومان فروخته می شــود که ممکن است 
شما بتوانید در فروشــگاه های آنلاین یا حضوری آن 
را با تخفیف بلک فرایدی بــا 10 تا 50 درصد تخفیف 
تهیه کنید. ورنــا مدل W49 Ultra یک ســاعت 
هوشمند اقتصادی است و نزدیک به 700 هزار تومان 
قیمت دارد. میبرو مدل Watch Lite2 را در حالت 
عادی می شود با دو میلیون و 300 هزار تومان خرید. 
سامسونگ مدل Galaxy Watch6 44mm جزو 
ساعت های هوشمند نسبتا گران است و یک فروشگاه 
که همین حــالا تخفیف های بلک فرایــدی را اعمال 
کرده، آن را از قیمت 10 میلیون تومان به 9 میلیون 
 ،T1 تومان رسانده است. ساعت هوشمند میبرو مدل
یک میلیون و 410 هزار تومان اســت اما با تخفیف 

چهاردرصدی می توان آن را یک میلیون و 350 هزار 
 Redmi تومان خرید. ساعت هوشمند شیائومی مدل
Watch 3 Active یک مدل نســبتا اقتصادی با 

قیمت دو میلیون و 200 هزار تومان فروش می رود.
شارژرها

خرید شارژر دیواری، معمولا پول زیادی می خواهد و 
بسیاری از ما بابت پرداخت این پول عصبانی می شویم. 
چون قبلا اگر گوشــی می خریدید، شارژر و کابل آن 
در داخل بسته بندی وجود داشــت. اما حالا هر کدام 
از آنها قیمت جداگانه و نسبتا زیادی دارند. به همین 
دلیل شاید بد نباشد با هزینه کمتری در بلک فرایدی 
ســراغ چنین کالایی بروید. در بیــن پرفروش ترین 
شــارژرهای دیواری، مدل سامسونگ 25 وات وجود 
دارد که قیمتش بدون تخفیف 600 هزار تومان است. 
شارژر دیواری اپل 20 وات، یک میلیون و 400 هزار 
تومان است که برخی از فروشگاه ها آن را به مناسبت 
تخفیف بلک فرایدی یک میلیون و 140 هزار تومان 
می فروشند و تخفیف 19 درصدی شاملش شده است. 
کسانی که گوشی های جدید سامسونگ و پرچمدارها 
را دارند، می توانند سراغ شارژر دیواری سامسونگ 45 
وات بروند که در تخفیف شش درصدی از یک میلیون 
و ۸00 به میلیون و 692 هزار تومان رسیده است. برای 

خرید شارژر به همراه کابل، می توانید سراغ برند لیتو 
بروید که مدل 65 وات را 790 هزار تومان قیمت زده. 
این روزها برخی از فروشگاه های اینترنتی با تخفیف 
بالای 40 درصد آن را 450 هزار تومان می فروشــند. 
قیمت مدل 20 واتی هم از 500 هزار تومان به 290 

هزار تومان رسیده است. 
تلویزیون

تلویزیون های 50 و 55 اینچــی در بازار از محبوبیت 
زیادی برخوردارنــد. این انــدازه برای انــواع خانه 
با متراژ متوســط مناسب اســت و حتی کسانی که 
ساکن خانه های کوچک هستند، سراغ اینها می روند. 
نکسار، دوو، جی پلاس و تی سی ال برندهایی هستند 
که تلویزیون هایشــان بــرای خریــداران جذابیت 
NTV- دارد. تلویزیون هوشــمند نكســار مــدل
U50E616N در حالت عادی حدودا 17 میلیون 
و 400 هزار تومان قیمت دارد که با تخفیفی که این 
روزها اعمال شــده، 13 میلیــون و 300 هزار تومان 
 GTV-50RU766S فروش می رود. جی پلاس مدل
هم 50 اینچی است و شما می توانید این روزها آن را 
به جای 20 میلیون و 900 هــزار تومان با قیمت 17 
DSL- میلیون و 900 هزار تومــان بخرید. دوو مدل

55SU1700، با اندازه 55 اینچ، 23 میلیون تومان 

اســت و طرفداران این برند اگر خوش شانس باشند 
ممکن است در بلک فرایدی موفق به خریدش شوند. 
یک فروشــگاه اینترنتی که از حالا فروش مخصوص 
بلک فرایدی را شروع کرده، تلویزیون هوشمند پارس 
مدل P65U620 را از 31 میلیون و 294 هزار تومان 
کاهش داده و با 9 درصد تخفیف  به 2۸ میلیون و 405 

هزار تومان رسانده است. این مدل 65 اینچی است.
ایرفرایر

از آنجایی که ایرفرایر حسابی مد شده و البته بسیاری 
از افراد مدتــی کوتاه بعد از خرید دیگر ســراغ کار با 
آن نمی روند، خرید ســرخ کن های بــدون روغن در 

بلک فرایدی می تواند کار عاقلانه ای 
باشــد. مثلا شــما می توانید در بلک فرایدی سراغ 
ســرخ کن بدون روغن سیلورکرســت12/5 لیتری 
بروید که قیمتش در فروشگاهی اینترنتی با سه درصد 
تخفیف از چهار میلیــون و 240 هزار تومان به چهار 
میلیون و 112 هزار تومان رســیده اســت. سرخ کن 
بدون روغن هنریج مــدل HR-8204 هم با همین 
میزان تخفیف پنج میلیون و 664 هزار تومان است. 
 CP158-AF ســرخ کن بدون روغن کوزوری مدل
White به میزان هفت درصد در فروشگاهی اینترنتی 
تخفیف خورده که از هشت میلیون و 500 هزار تومان 

به هفت میلیون و 900 هزار تومان رسیده. سرخ کن 
بدون روغن تفال، ظرفیــت 4.2 لیتری هم با تخفیف 
چهار درصــد پنج میلیون و 520 هزار تومان شــده. 
سرخ کن بدون روغن هیملر، ظرفیت هشت لیتری را 
می توانید با هفت میلیون و 750 هزار تومان تهیه کنید 

که 10 درصد تخفیف خورده است.
اتوبخارایستاده

اتوبخارهای ایســتاده معمولا کار اتوهای معمولی را 
نمی کنند. اما برای زمان هایی که عجله دارید و لباس 
چروک های سختی ندارد، می توانید روی آنها حساب 
 SGS-319 کنید. مثلا اتوبخار چینی سوناشی  مدل
را می شــود با دو میلیون و 200 هــزار تومان خرید 
و ممکن اســت بتوانید در حــراج بلک فرایدی آن را 
با مقداری تخفیف به خانه ببریــد. فیلیپس اتوبخار 
مجهزی دارد که با نام مدل STE1020 شــناخته 
شده و پنج میلیون و 500 هزار تومان است. برخی از 
فروشگاه ها همین حالا برای بلک فرایدی، کیوی مدل 

KSI-640 را با تخفیف شــش درصدی، به قیمت 
ســه میلیون و 100 هزار تومان می فروشند. اتو بخار 
شــیائومی مدل Lofans YD-017 بدون در نظر 
گرفتن تخفیف یک میلیون و 700 هزار تومان است. 
فروشگاهی مشهور،  اتو بخار درما مدل HS007 را پنج 
درصد تخفیف گذاشته و شما می توانید آن را به جای 
دو میلیون و 455 هزار تومان، با دو میلیون و 332 هزار 

تومان بخرید. 
حالتدهندههایمو

سشــوار و اتو و بابلیس حالت دهنده هایی هستند که 
شما می توانید برای خرید آنها سراغ حراج بلک فرایدی 
بروید. مثلا یک فروشگاه سشوار حرفه ای از برند رومئو 
را 4۸ درصد تخفیف زده اســت و به جای دو میلیون 
و 500 هزار تومان،  یک میلیــون و 297 هزار تومان 
می فروشد. فیکورس سوپرســونیک که قیمت اولیه 
آن پنج میلیون بوده بعد از تخفیف 25 درصدی،  دو 
میلیون و 900 هزار تومان فروش می رود. یک فروشگاه 
سشوار چرخشی بابلیس که سه میلیون و 11۸ هزار 
تومان بود با احتســاب تخفیف هشــت درصدی دو 
میلیون و ۸۸0 هزار تومان می فروشد. برس حرارتی 
هیسکا از سه میلیون تومان به دو میلیون تومان رسیده 
و اتوی موی این برند از سوی یک فروشگاه اینترنتی 
با 19 درصد تخفیف به جای سه میلیون و 190 هزار 
تومان، دو میلیون و 597 هزار تومان قیمت دارد. اتو 
مو رومئو هم با تخفیف 50 درصــد 797 هزار تومان 

فروش می رود. 
لباس 

خرید لباس هم یکی از کارهایی است که مشتری های 
بلک فرایدی معمولا انجام می دهند. برخی از افراد خرید 
از آنلاین شاپ را توی برنامه خود می گذارند و در نهایت 
از تخفیف های 50 تا 70 درصــدی برندهای خارجی 
اســتفاده می کنند. برندهای ایرانی یا فروشــگا ه های 
اینترنتی هم در این زمان اغلب حراج گذاشته اند. برخی 
از آنها بین 30 تا 50 درصد تخفیف را در نظر گرفته اند. 

محصولاتچرم
برندهای چرم ایرانی از آخر هفته گذشته سراغ حراج 
بلک فرایدی رفته اند. مثلا چرم مشــهد می گوید 70 
درصد تخفیف روی محصولاتش دارد. البته بد نیست 
بدانید این میزان برای همه محصولات صدق نمی کند 
و اگر واقعا قصد خرید داشته باشید متوجه می شوید 
که مثلا کالاهای جدید که امسال به بازار رسیده اند 30 
درصد تخفیف دارند. نوین چرم سقف تخفیف هایش را 
50 درصد قرار داده است. به طوری که شما می توانید 
برای مثال کت چرم 19 میلیون تومانی را به قیمت 9 
میلیون و 500 هزار تومــان بخرید یا مثلا کیف هایی 
که نزدیک به چهار میلیون تومان قیمت دارند را با دو 
میلیون تومان تهیه کنید. حتی امسال چرم درسا که 
برندی لوکس محسوب می شود هم در بلک فرایدی 

شرکت کرده است.

 در بلک فرایدی
 چی بخریم؟

این روزها حواستان به کالاهایی که تاریخ 
مصرف دارند باشد
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حراجهایشانراشروعکردهاندوتخفیفدارند.اماموقعخریدازبلكفرایدییاحراج
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قافلهجانماندهاند.

با رشــد ۸ برابری کشــف مراکز غیرمجاز ماینینگ، پاداش 50 
میلیونی و جوایز اســتخدامی برای ارکنان صنعت برق برای مقابله 
با این مراکز در نظر گرفته شــده اســت. مصطفی رجبی مشهدی 
مدیرعامل شرکت توانیر اعلام کرد، شرکت های برق می توانند علاوه 
بر پاداش پیش بینی شده، ســالانه 2 نفر از همکارانی که بیشترین 
همکاری در خصوص کشــف و مقابله با این مراکز دارند را به لحاظ 
اســتخدامی، تبدیل وضعیت کنند و سازوکارهایی نیز برای ارتقای 
شــغلی و یا اعطای جایزه ویــژه به همکارانی که نیــازی به تبدیل 

وضعیت ندارند، تعریف می شود. 
پاداش عوامل شناســایی تا ســقف 50 میلیون تومان و به ازای هر 
ماینر یک میلیون تومان، عوامل جمع آوری در هر بازدید مجموعا 
12 میلیون تومان و نیروی انتظامی 500 هــزار تومان به ازای هر 
ماینر تا سقف 5 میلیون تومان است. همچنین درصورتی که تعداد 
ماینرهای غیر مجاز کشف شده از 50 دســتگاه بیشتر باشد سقف 
پاداش از 50 میلیون تومان افزایش می یابد و میزان پاداش در قالب 

یک کمیته در توانیر تصمیم گیری و پرداخت می شود.

 روز دوشــنبه پنجم آذرماه، ربع ســکه بهار آزادی ضرب سال 
1403، نیم سکه طلای بهار آزادی ضرب سال 13۸6 و تمام سکه 
طلای بهار آزادی ضرب سال 13۸6 بانک مرکزی، بدون بسته بندی 
عرضه می شود. متقاضیان برای ثبت ســفارش می توانند از طریق 
سامانه مرکز مبادله ایران به نشانه اینترنتی market.ice.ir اقدام 
کنند. بازه واریز وجه برای شرکت در این حراج، ساعت ۸ تا 23 روز 
یکشنبه مورخ چهارم آذرماه است. همه اشخاص حقیقی با تابعیت 
ایرانی بالای 1۸ سال تمام شمســی می توانند در این حراج شرکت 
کنند و حداکثر حجم سفارش و خرید برای هر متقاضی مجموعا 5 
قطعه سکه است.  شروع جلسه حراج راس ساعت 12، روز دوشنبه 
پنجم آذرماه اســت و بازه ثبت سفارش نیز از ســاعت 12 الی 14 
خواهد بود. وجوه باقی مانده در کیف پول تا 4۸ ســاعت روز کاری 
پس از جلسه حراج به شناسه بانکی)شــبا( تعریف شده در حساب 
کاربری عودت داده می شود.  واریز وجه از هر کارت بانکی متقاضی 

که دارای شماره شبا باشد، امکان پذیر است. 
از 13 اسفند ماه 1402 تاکنون، 37 حراج از طریق سامانه معاملات 
سکه طلای مرکز مبادله ایران برگزار شده است که طی این حراج ها، 
در مجموع 496 هزار و 115 قطعه انواع ســکه طــلا به متقاضیان 
تخصیص داده شده است. سهم ربع سکه از این حجم تخصیص 270 
هزار و 404 قطعه، نیم سکه ۸6 هزار و ۸64 قطعه و تمام سکه 13۸ 

هزار و ۸47 قطعه است.

بیمه بــرق، به عنوان یکــی از سیاســت های حمایتی دولت در 
قبوض برق مشترکان، با هدف جبران خسارات مالی و جانی ناشی 
از حوادث و بلایای طبیعی طراحی شــده اســت. ایــن بیمه به دو 
بخش بیمه خســارت مشــترکان و بیمه همگانی تقسیم می شود 
و مشــترکان در صورت بروز حادثه می توانند پیگیر آن باشــند. بر 
اساس بیمه مشــترکان اگر خســارتی بر دارایی مشترکان خانگی 
یا سایر مصارف تحمیل شود که منشــا آن برق باشد، در چارچوب 
قرارداد بیمه خسارت مشترکان و مفاد قرارداد پرداخت خواهد شد، 
در ابتدا لازم است مشترک وارد سایت توانیر و بخش بیمه خسارات 
مشترکین شود و یا از طریق جســتجو در موتورهای جستجوگر  به 
راحتی وارد سایت مورد نظر شود و درخواســت خود را ثبت کند. 
زمانی که مشترکان وارد ســایت bimetavanir.org.ir شدند 
می بایست شناسه قبض خود را وارد و اگر مســتنداتی دارند لازم 
است اطلاعات آن را وارد کنند، علاوه بر این اگر هزینه ای پرداخت 
کردند فاکتور آن را به درخواســت خود  اضافه کنند که پس از آن 
وارد مراحل رسیدگی، بررسی کارشناس، تعیین خسارت، گرفتن 
شماره شــبا و نهایتا پرداخت می شوند. مدارک عمومی شامل برای 
این کار تصویر آخرین قبض پرداختی مشــترک )مصرف کننده( یا 
تصویر صورت حساب پیامکی آخرین قبض، تصویر کپی کارت ملی 
مشــترک )مصرف کننده(، تصویر اجاره نامه یا سند مالکیت محل 

خسارت است.

 مدیرکل راه وشهرسازی استان تهران اعلام کرد، برای تسریع در 
نوسازی بافت های فرسوده برای همه سرمایه گذاران در این مناطق 
معافیت های مالیاتی 10 ســاله در نظر گرفته شــده است. حسین 
جنتی با بیان اینکه در راستای توسعه بازآفرینی شهری و نوسازی 
بافت های فرســوده اقداماتی را برای جذب سرمایه گذار در دستور 
کار خود قرار داده اند، توضیح داد،  در یک سال گذشته با استفاده از 
بسته های تشویقی که در دستور کار قرار گرفته است میزان حضور 

سرمایه گذاران در این بخش بیشتر شده . 
همچنین در این دوره  تمام معافیت ها و امتیازات قانون ســرمایه 
گذاری در مناطق محروم و کمتر توســعه یافتــه منطبق بر قانون 
جهش تولید مســکن نیز به ســرمایه گذاران در این بافت ها تعلق 
می گیرد. به گفته جنتی در حال حاضر به لحاظ قانونی تخفیف 30 
درصدی صدور پروانه نظام مهندســی و 50 درصدی صدور پروانه 
توسط شهرداری ها بر اساس قانون، یک الزام برای نوسازی بافت های 
ناکارآمد و فرسوده اســت که زمینه ســاز بهبود  و تسریع در روند 

اجرای نوسازی بافت های فرسوده می شود. 

  نبض بازار
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استارتاپ
 روزنامه صبح ایران  سال چهاردهم  شماره 3923  یکشنبه  4 آذر  1403

     خبر ویژه

تپسی آبان امسال، 211 میلیارد و 404 میلیون تومان درآمد داشته است. 
اطلاعات ثبت شده روی کدال نشان می دهد این رشد عملکردی ناشی از 

افزایش تعداد سفرها با این تاکسی اینترنتی است.
طی تقریبا یک دهه از فعالیت تپســی، این اولین بار است که درآمد این 
تاکسی اینترنتی از مرز 200 میلیارد تومان عبور می کند. تپسی در تیر، 
مرداد و مهر امســال بیش از 180 میلیارد تومان درآمد داشت و در آبان 

توانست رکورد جدیدی ثبت کند.
اصلی ترین مسیر درآمدزایی تپســی همچنان از کمیسیون دریافتی از 
سفیران است که 98 درصد درآمد آبان این شرکت را به خود اختصاص 
دادهT این شرکت همچنین 3 میلیارد تومان از »سرویس تلفنی« درآمد 
داشته است. رشــد 13 درصدی عملکرد تپسی نســبت به مهر ناشی از 
افزایش تعداد سفرها اعلام شده است. این تاکسی اینترنتی در اردیبهشت 

امسال نیز رکورد انجام سفر را شکسته بود.
در همین راستا، اطلاعیه ای در کدال منتشر و اعلام شد این افزایش ناشی 
از رشد تعداد سفرهای روزانه و در راستای استراتژی کلان شرکت برای 

پیشرفت است.
مصطفی سیدحســینی، مدیرعامل تپســی پیش بینی کرده باتوجه  به 
برنامه های توسعه ای شرکت، این روند تا پایان سال 1403 تداوم خواهد 

داشت و افزایش می یابد.
تپسی طی هشت ماه گذشته، بیش از 1293 میلیارد تومان درآمد کسب 
کرده که 24 درصد بیشتر از کل درآمد این شرکت در سال 1402 است. 
با ادامه این روند، پیش بینی می شود درآمد سال 1403 تپسی نسبت به 

1402 بیش از دوبرابر رشد کند.

رونمایی دیجی پی از سرویس های 
جدید مالی در همایش بانکداری نوین

»دیجی پی«، یکی از بزرگترین بسترهای هوشــمند خدمات پرداخت 
و اعتبــار در ایران، با حضــور در همایش »بانکداری نویــن و نظام های 
پرداخت«، از ســرویس های جدید این سوپراپلیکیشــن مالی رونمایی 

می کند. 
یازدهمین همایش سالانه بانکداری نوین و نظام های پرداخت با عنوان 
»زیست بوم بانکداری هوشمند؛ حکمرانی دیجیتال و نظارت فناورانه« 
پنجم و ششــم آذر در مرکز همایش های بین المللی بــرج میلاد برگزار 

می شود. 
دیجی پی، ارائه دهنده خدمات نوین بانکی از جمله سرویس های پرداخت 
الکترونیک، ســرویس های اعتباری، فناوری های بیمه، سرمایه گذاری، 
امتیازدهی و تعیین رتبه اعتباری و سوپراپلیکیشــن خدمات مالی، در 

این همایش حضور دارد و سرویس های جدید خود را ارائه خواهد کرد. 
مدیرعامل و مدیران این ســازمان در غرفه  دیجی پی، آماده گفت و گو و 

مذاکره با سازمان ها و شرکت های حاضر در همایش هستند. 
دیجی پی با تمرکز بر تســهیل زندگــی مالی مردم، به منظوربررســی 
بسترهای همکاری با شرکت های حوزه خدمات مالی و بانک ها و همچنین 
معرفی و توســعه  محصولات، در همایش بانکداری نویــن و نظام های 

پرداخت حضور یافته است.

درآمد یک ماهه تپسی برای اولین بار 
از مرز ۲۰۰ میلیارد تومان عبور کرد

شــهریور 1402، هیئت مقررات زدایــی و بهبود 
محیط کسب وکار هفتاد و هفتمین نشست خود را 
برگزار کرد و در آن مصوبه ای بــا عنوان »فعالیت 
ســکوها در حوزه عرضه دارو« داشت. این مصوبه 
بر اســاس آیین نامه حمایت از تولید دانش بنیان و 
اشتغال آفرین در حوزه سلامت است که در تیرماه 

1401 به تصویب هیئت وزیران رسیده بود. 
براین اســاس هیئت مقررات زدایی اعلام کرد تمام 
پلتفرم های دارای مجوز از اتحادیه کسب وکارهای 
مجازی یا ســایر مراجع صدور مجوز کســب وکار 
اینترنتــی می تواننــد در حــوزه عرضــه دارو از 
داروخانه هــای دارای مجوز معتبــر و تحت نظارت 
ســازمان غذا و دارو به مصرف کننده نهایی فعالیت 

کنند و نیازی به اخذ مجوز جدید ندارند.
به شــکل عجیبی ســازمان غذا و دارو که یک نهاد 
دولتی است از این رای شکایت کرد. اما حالا دیوان 

عدالت اداری این مصوبه را تایید کرده است. 

   دلایل دیوان برای رای چه بود؟
هیئت تخصصی فرهنگی، آموزشی و پزشکی دیوان 

معتقد است:
1. طبق قانون اجرای سیاســت های کلی اصل 44 
قانون اساســی که مصوب ســال 138۷ است یکی 
از صلاحیت هــای هیئت مقررات گــذاری و بهبود 
محیط کسب وکار تعیین استاندارد صدور، تمدید، 
اصلاح و لغو مجوزهاست و مقرراتی که این هیئت 
می گذارد، گفته ملاک عمــل مراجع صادر کننده 

مجوزها خواهد بود.
2. مــواد )1( و )3( قانون مربوط بــه مقررات امور 
پزشــکی و دارویی و مواد خوردنی و آشــامیدنی 
مصوب ســال 1334 با اصلاحات و الحاقات بعدی 
ناظر بر اخذ مجوز در خصوص تأســیس مؤسسات 
پزشــکی و اشــتغال در امور پزشــکی داروسازی 
دندانپزشکی و... است و اساســا ارتباطی به عرضه 

دارو از طریق سکوهای اینترنتی ندارد.
3. مطابــق ردیف 1۷ از جدول ذیــل ماده )10( 
قانون مدیریت داده ها و اطلاعــات ملی مصوب 
سال 1401 دســتگاه متولی پایگاه ملی سلامت 
پرونده الکترونیکی نظام پزشکی، غذا و دارو وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی است و با عطف 
توجه به پذیرش نســخه الکترونیــک در قوانین 
بودجه کل کشور در ســنوات مختلف و باتوجه 
به نحوه عمل ســکوهای اینترنتی در جابه جایی 
و حمل دارو و رســاندن آن به بیمــار، ایرادی بر 

فرایند پیش بینی شده در توزیع دارو از این طریق 
مترتب نیســت و نمی توان به بند »ب« ماده )6( 
قانون تجارت الکترونیکی مصوب ســال 1382 

استناد کرد. 
دیوان عدالت همچنین این تصمیم را در راســتای 
حمایت از ســلامت دیجیتال و دسترسی آسان تر 
بیماران به خدمات پزشکی و دارویی دانسته است. 
البته این رای ظرف مهلت20 بیســت روز از تاریخ 
صدور از طریق رئیس دیوان عدالت اداری یا 10 نفر 

از قضات دیوان عدالت اداری قابل اعتراض است. 

   نوش دارو پس از مرگ سهراب
نشریه پیوســت درباره این خبر، تذکر داده که این 
رای دیوان عدالــت اداری با توجه به نهایی شــدن 
دستورالعمل حمل و عرضه دارو از طریق پلتفرم های 
کســب و کارهای اینترنتی تا حــدودی دیرهنگام 
به نظر می رسد اما با توجه به اینکه این دستورالعمل 
به صورت کامل در سراسر کشــور اجرا نشده هنوز 

کارایی خود را از دست نداده است.
طبق دســتورالعمل حمل و عرضــه دارو از طریق 
پلتفرم  ها و کســب وکارهای اینترنتی، پلتفرم ها و 
کسب وکارهای اینترنتی از فروش مستقیم دارو منع 
شده اند و تعیین شــد که هرگونه فروش اینترنتی 
دارو توسط ســکوها و وبگاه ها تابع مقررات اعلامی 
وزارت بهداشــت بوده و وزارت بهداشــت مسئول 

نظارت بر این بند انتخاب شده است.
هر چند قرار بود در همان زمــان ابلاغ این مصوبه 
توزیع آنلاین دارو در چند استان به صورت آزمایشی 
آغاز شود و فرایند اجرای آزمایشــی آن نیز 2 ماه 
برآورد شــده بود اما در نهایت مهرماه گذشــته با 
چند ماه تاخیر در اجرای این مصوبه فرایند اجرای 
آزمایشــی توزیع آنلاین دارو از طریق پلتفرم ها در 
چهار استان قم، قزوین، زنجان و مازندران اجرایی 
شد اما هنوز نتیجه اجرای آزمایشی این مصوبه در 

این استان ها مشخص نشده است.
اما به نوشــته این نشــریه، نکتــه قابل توجه در 
مصوبه ای که ســازمان غــذا و دارو به دنبال ابطال 
آن بود و به هدف خود نرســید؛ تاکید بر پذیرش 
جایگاه پلتفرمی این کســب و کارها بود. از سویی 
در این مصوبه ســازمان غذا و دارو مکلف شــده تا 
دستورالعمل نظارت بر فرایند فعالیت و همکاری 
داروخانه ها بــا پلتفرم ها )برای رســیدن دارو از 
داروخانه به مصرف کننده نهایی( را طی چهار ماه 

تدوین و ابلاغ کنند.

   واکنش مسئولان اکوسیستم
نیما فاضلی، رئیس کمیســیون سلامت دیجیتال 
انجمن تجــارت الکترونیک تهران، با اســتقبال از 
این تصمیم اظهار کرد: خوشحالم از اینکه بار دیگر 
با اســتناد به قوانین موجود، بر اصــل قانونی بودن 
موضوع تحویل دارو به دست مردم از طریق پلتفرم ها 
تأکید شد. این نتیجه مثبت و امیدوارکننده، پس از 
مدت ها تلاش در مقابل اقدامات فراقانونی و نامفهوم 
سازمان غذا و دارو که با زیر پا گذاشتن قواعد و قوانین 
موجود و اعمال فشار دور از منطق، مشکلاتی برای 

پلتفرم ها ایجاد کرده بود، به دست آمد.
او تأکید کرد که بخش خصوصــی خواهان تعامل 
سازنده و گفت وگوهای منطقی با نهادهای دولتی 
اســت: ما نگرانی هــا و دغدغه هــای بخش های 
مســئول و قانون گــذار را درک می کنیم و همواره 
خواســته مان این بوده و هست که به جای اقدامات 
غیرمنطقی و قهری، به صــورت فعال با این عزیزان 
در جلســات گفت وگو و هم اندیشی حضور داشته 
باشیم تا مشکلات را بشنویم و با هم برای آنها چاره 

بیندیشیم.
فاضلــی افزود با تاکیــد بر اینکه فعالان ســلامت 
دیجیتال بــه دنبال ارتقــای خدمــات درمانی با 
رعایت چارچوب های قانونی هســتند، بیان کرد: 
تلاش ما در بخش خصوصی بر این است که بخش 
دولتی را مجاب کنیم تا با نگاهی همه جانبه نگر به 
کلان موضوع سلامت دیجیتال و با در نظر گرفتن 
منافع کشور و مردم، به خاطر دغدغه های کوچک 
قابل حل یا موارد خاص حاصل تضاد منافع شخصی 
یا سازمانی، کشــور و جامعه را از کلیت مفیدی با 
عنوان فعالیت در بخش ســلامت دیجیتال محروم 
نکنند؛ آن هم در قرن 21 که اتفاقات شگفت انگیزی 
در این حوزه در حال رخ دادن است و دستاوردهای 

بزرگی ایجاد شده است. 
رئیس کمیســیون ســلامت دیجیتــال انجمن 
تجــارت الکترونیک تهران ادامــه داد: ما به عنوان 
فعالان کســب وکارهای ســلامت دیجیتــال، در 
قالب انجمــن تجارت الکترونیک و ســازمان نظام 
صنفی رایانه ای، امیدواریم دوستان بخش دولتی، 
فعالیت های بخش خصوصی را به رسمیت بشناسند 
تا با فراهم آمــدن فضای تعامــل، بتوانیم با درنظر 
گرفتن دغدغه های آنها، صلاح کشور و البته منافع 
کسب وکارها، بهترین خدمات در زمینه پیشگیری 

و درمان را به افراد جامعه ارائه دهیم.

داروخانه آنلاین فعلا قانونی است
رای دیوان عدالت اداری به نفع پلتفرم های عرضه دارو و علیه سازمان غذاودارو

عضو شورای اسلامی تبریز:
طرح زوج و فرد ترافیکی برای خبرنگاران حذف شود

هفت صبح - لیلا پاشایی: 
تبریز  اسلامی  شورای  عضو 
با  شهر  شورای  نشست  در 
و  زوج  طرح  اینکه  بر  تاکید 
فرد ترافیکی برای خبرنگاران 
حذف شود، گفت: دستور داده شود تا خبرنگاران و اصحاب رسانه 
که به دلیل ماهیت شغلی خود رفت و آمد زیادی به هسته مرکزی 
شهر دارند، مجوز تردد در طرح ترافیکی زوج و فرد را داشته 
باشند. یاسین بجانی، با بیان اینکه از سال ۱۳۹۸ به منظور کاهش 
ترافیک، طرح ترافیکی زوج و فرد در هسته مرکزی تبریز اجرای 
می شود، افزود: صدور کارت منزلت خبرنگاران تسریع شود. وی 
اظهار کرد: در مرحله  اول صدور کارت منزلت، شهرداری ۱۴ هزار 
فقره کارت منزلت صادر کرده و این درخواست وجود دارد که 
دستور داده شود تا بلافاصله صدور و ثبت نام کارت منزلت در 
مرحله دوم نیز آغاز شده و روند اجرایی آن ادامه یابد. بجانی، 
ادامه داد: طبق پیگیری  های انجام شده برای صدور کارت منزلت 
خبرنگاران از سه تشکل از جمع تشکل های رسانه ای استان 
لیستی از خبرنگاران برای صدور کارت دریافت شده اما تا این 

لحظه کارت  های خبرنگاران صادر نشده است.

تکریم و تجلیل ازخانواده  شهید حسین زینال زاده از 
شهدای امنیت   

مشهد- حسین ابراهیم بای: 
فرمانده  شاهمیرزایی  مهندس 
رسول  و  نفت  وزارت  بسیج 
بسیج  فرمانده  اسناوندی 
پخش  و  پالایش  ملی  شرکت 
ضمن دیدار با خانواده معظم شهید مدافع امنیت مشهد از مقام شامخ 
ایشان تجلیل به عمل آوردند.در آستانه هفته بسیج و به منظور ارج 
نهادن به مقام والای شهیدان  ، همزمان با سالروز شهادت مظلومانه 
شهید حسین زینال زاده از شهدای امنیت مشهد مقدس ، مهندس 
شاهمیرزایی فرمانده مرکز بسیج وزارت نفت ورسول اسناوندی فرمانده 
حوزه مقاومت بسیج شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران وحمید رضا نوروزیان فرمانده پایگاه مقاومت بسیج شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی منطقه خراسان رضوی به همراه تعدادی از 
بسیجیان منطقه خراسان رضوی ضمن دیدار با خانواده معظم شهید 
زینال زاده و گرامیداشت یاد ایشان از مقام شامخ این شهید والامقام 
تجلیل به عمل آوردند. شهید مدافع امنیت حسین زینال زاده  یکی از 
بسیجیان  فعال بود که بدست کوردلان آشوبگر در اغتشاشات مشهد به 

ضرب چاقو به فیض  شهادت نایل آمد.

استاندار گلستان: 
رفع مشکلات کم آبی و ناترازی برق از اولویت ها است

گرگان- استاندار گلستان گفت: برنامه داریم در حداکثر 
و  برق  ناترازی  آبی،  کم  همچون  مشکلاتی  آینده  سال  یک 
پروژه های به اتمام نرسیده را رفع کنیم.علی اصغر طهماسبی 
به  داشت:  اظهار  گلستان  استاندار  معارفه  و  تودیع  آئین  در 
گلستانی بودن افتخار دارم و با تیم فنی در رابطه ریشه کنی 
مشکلات موجود در این استان گام خواهیم برداشت.طهماسبی 
خاطر نشان کرد: زحمات و تلاش استانداران گلستان قابل تقدیر 
است و به وظایف خود عمل کرده اند.استاندار گلستان گفت: 
گلستان سرزمین ۴ هزار شهید بی ادعا است که ۶۰۰ شهید 
مربوط به اهل تسنن هستند.طهماسبی تاکید کرد: برنامه داریم 
در حداکثر یک سال آینده مشکلاتی همچون کم آبی، ناترازی 
برق و پروژه های به اتمام نرسیده را رفع کنیم.وی گفت: آزاد 
سازی اراضی مورد نیاز سد میرداماد و تکمیل پروژه های درمانی 

در اولویت برنامه های استان به شمار می روند.

معاون طرح و توسعه شرکت برق منطقه ای گیلان:
شرکت برق منطقه ای گیلان نخستین شرکت در زمینه 
انعقاد تفاهم نامه جهت نصب سامانه های خورشیدی شد

رشت - زهرا رضازاده:  
شرکت برق منطقه ای گیلان 
برق  های  شرکت  بین  در 
نخستین  کشور،  منطقه ای 
موفق  که  است  شرکتی 
انعقاد تفاهم نامه با شرکت توانیر جهت نصب سامانه های  به 
ساختمان های  بهینه سازی  طرح های  اجرای  و  خورشیدی 
اداری شد. افتخاری با اشاره به این موفقیت و افتخار بزرگ 
ارزیابی  اساس  بر  گفت:  گیلان  منطقه ای  برق  شرکت  برای 
شرکت توانیر، شرکت برق منطقه ای گیلان نخستین شرکت 
برق منطقه ای کشور است که کل عملیات تفاهم نامه با شرکت 
توانیر جهت نصب سامانه های خورشیدی و اجرای طرح های 
است.  رسانده  اتمام  به  را  اداری  ساختمان های  بهینه سازی 
معاون طرح و توسعه شرکت برق منطقه ای گیلان با بیان اینکه 
شرکت برق منطقه ای گیلان اولین و بزرگترین دستگاه اداری 
در استان گیلان است که مجهز به نیروگاه خورشیدی است، 
افزود: خوشبختانه علاوه بر انعقاد تفاهم نامه، با پیگیری های 
انجام شده ،شرکت برق منطقه ای گیلان موفق شد فاز اول 
نیروگاه خورشیدی را در ستاد شرکت از طریق نصب پنل های 
خورشیدی بر روی سقف سالن ورزشی شهید عباسپور شرکت 
به ظرفیت  ۱۰5 کیلووات ساعت را در سال گذشته اجرا و به 
بهره برداری برساند. افتخاری تصریح کرد: در آینده ای نزدیک، 
به ظرفیت 77۰  نیروگاه خورشیدی  احداث  و سوم  دوم  فاز 
کیلووات ساعت، در دیگر ساختمان های شرکت برق منطقه ای 
گیلان اجرایی خواهد شد. معاون طرح و توسعه شرکت برق 
منطقه ای گیلان با اعلام خبر مسرت بخش و اقدام ارزنده شرکت 
پست های  برای  خورشیدی  نیروگاه های  احداث  در خصوص 
انتقال و فوق توزیع شرکت،گفت: به منظور تامین برق مصرفی 
ساختمان پست های انتقال و فوق توزیع در سراسر استان گیلان 
از طریق احداث نیروگاه خورشیدی، مذاکراتی با سرمایه گزاران 
برای  خورشیدی  نیروگاه  احداث  به  نسبت  تا  شده  انجام 

پست های شرکت با حداکثر ظرفیت قابل نصب اقدام نمایند.

هلاکت و بازداشت ۷۶ تروریست در سیستان وبلوچستان
محمد   - زاهدان 
احمد  فر:  سردار  شکوهی 
رزمایش  سخنگوی  شفائی، 
امنیت  شهدای  عملیاتی 
قرارگاه قدس نیروی زمینی 
سپاه گفت: همزمان با شروع این رزمایش تا کنون تعداد ۲۶ نفر 
از اعضای تیم های تروریستی منطقه به هلاکت، 5۰ نفر دستگیر 
و ۱۲ نفر نیز خود را تسلیم کردند.  رزمایش شهدای امنیت ابتدا 
در گام نخست در شهرهای زاهدان، تفتان و بخشی از خاش و 
بنا به شرایط شهرهای نیکشهر، قصرقند، راسک و بخشی از 

مهرستان توسعه پیدا کرد.

تکمیل ۵۰۰ پروژه نیمه کاره گلستان در دولت سیزدهم 
گرگان- معاون عمرانی استاندار گلستان گفت: تکمیل 5۰۰ 
پروژه از یک  هزار و ۲۰۰ پروژه نیمه تمام در استان و تصویب 
۲5.۶ هزار میلیارد تومان اعتبار عمرانی در قالب ۲۸5 مصوبه 
در دو سفر شهید جمهور به استان از اقدامات ماندگار دولت 
سیزدهم در استان بود.مهدی مهیایی در مراسم تکریم و معارفه 
با  اظهارکرد: گلستان  وزیر کشور  با حضور  استاندار گلستان 
جمعیت دو میلیون نفر و ۴۴۰ کیلومتر مرز آبی و خاکی دارای 
ظرفیت های بیشماری است. تامین ۳۶ روز از امنیت غذایی 
کشور توسط این استان یکی از مهم ترین ظرفیت های موجود 

است. معاون عمرانی استاندار گلستان افزود: با وجود همه مواهب 
اما این استان با مشکلاتی مواجه است که مهم ترین آن ناترازی 
انرژی در بخش های آب، برق و گاز است. این استان دومین 
استان در بروز بلایای طبیعی از جمله سیل، زلزله، زلزله و غیره 
است.وی با اشاره به اقداماتی که در ۳۶ ماه گذشته در استان 
انجام شد، گفت: در حوزه سیاسی کاهش ۱۰ ساله سن مدیریت 
در  استان  و مذاهب  اقوام  از  نفر  و  ۲۶۰  افتاد  اتفاق  استانی 
مناصب مختلف به کارگیری شدند. اختصاص ۲۰ درصد ظرفیت 
مدیریت استان به بانوان نیز از دیگر اقدامات انجام شده در سه 
سال گذشته بوده است.وی خاطرنشان کرد: تکمیل 5۰۰ پروژه 
از یک  هزار و ۲۰۰ پروژه نیمه تمام در استان و تصویب ۲5.۶ هزار 
میلیارد تومان اعتبار عمرانی در قالب ۲۸5 مصوبه در دو سفر 
شهید جمهور به استان، افزایش سه برابری بودجه شهرداری ها، 
واریز هزار و ۴5۰ میلیارد تومان به حساب دهیاری ها از دیگر 

اقدامات ماندگار دولت سیزدهم در استان بود.

شهردار اصفهان:
مدیریت ترافیک شهر اصفهان هوشمند می شود

اصفهان -  کارپناه:  شهردار 
به زودی  گفت:  اصفهان 
یک  همکاری  با  سامانه ای 
و  فعال  دانش بنیان  شرکت 
پارک دوبل محورهای اصلی 
شهر کنترل می شود که امیدوارم بتوانیم با کمک شهروندان 
قاسم زاده  علی  باشیم.  داشته  شهر  در  را  روان تری  ترافیک 
ضمن تبریک هفته بسیج اظهار کرد: در حال حاضر در حوزه 
حمل ونقل و ترافیک بر روان سازی ترافیک تمرکز داریم. وی 
با  ترافیک هر دو هفته یک بار  اینکه جلسات شورای  بیان  با 
پلیس راهور تشکیل می شود، افزود: در این راستا تصمیمات 
بسیار خوبی گرفته شده است و طبق جمع بندی نهایی باید 
مدیریت ترافیک شهر به سمت هوشمندسازی برود، زیرا با توجه 
به گستردگی شهر و اینکه امکان تأمین نیروی راهور به صورت 
بیست وچهارساعته وجود ندارد، حضور فیزیکی سر چهارراه ها 
اینکه  بیان  با  اصفهان  نمی شود. شهردار  رفع  ترافیک  مشکل 
به این نتیجه رسیدیم که شهر را از حیث کنترل حمل ونقل 
هوشمند کنیم که این کار با سرعت در حال انجام و به روزرسانی 
است، تصریح کرد: شهروندان به تازگی شاهد هستند که جرایمی 
از طریق پیامک برای آن ها ارسال می شود، زیرا اگر تخلفی توسط 
رانندگان انجام شود، به سرعت توسط دوربین های هوشمند ثبت 
می شود. قاسم زاده با بیان اینکه در فاصله زمانی یک ماهه در 
اصفهان حدود چهار میلیون تخلف ثبت شده است که جای تأمل 
دارد، گفت: این آمار نشان می دهد در رانندگی رعایت قوانین 
انجام نمی شود، با رویه ای که در هوشمندسازی حمل ونقل پیش 
گرفتیم، به راحتی می شود تشخیص داد که در چه محورهایی 
تخلف بیشتری صورت می گیرد و چه رانندگانی بیشتر تخلف 
می کنند، همچنین این داده ها به ما کمک می کند تا راحت تر 
بتوانیم ترافیک شهر را کنترل کنیم. وی تاکید کرد: امیدوارم 
شهروندان که همیشه نگران حمل ونقل و ترافیک و نتایج آن از 
جمله آلایندگی شهر هستند، با رعایت قوانین رانندگی به رفع 
درصد زیادی از مشکل ترافیک شهر کمک کنند. شهردار اصفهان 
با بیان اینکه پارکینگ ها در حال توسعه و معابر شهر اصفهان در 
حال اصلاح است، ادامه داد: استنباط شهرداری و پلیس راهور 
این است که بخش عمده گره های ترافیکی به دلیل رعایت نکردن 
پارک  به ویژه  رانندگی  و  راهنمایی  قوانین  و  ترافیک  فرهنگ 
دوبل است که موجب ترافیک در معابر محوری شهر می شود. 
قاسم زاده خاطرنشان کرد: به زودی سامانه ای با همکاری یک 
شرکت دانش بنیان فعال و پارک دوبل محورهای اصلی شهر 
کنترل می شود که امیدوارم بتوانیم با کمک شهروندان ترافیک 

روان تری را در شهر داشته باشیم.

خبر

کاربران بلوبانک سامان از امروز باید خودشان را 
برای یک اتفاق ویژه آماده کنند، قرار است از 29 
آبان، سوت شروع یک ماراتن دوست داشتنی با 

حضور میلیون ها کاربر بلو به صدا در بیاید. 
شرکت کنندگان  29 روز، یعنی از 29 آبان تا 26 
آذر فرصت دارند تا خودشان را به خط پایان بازی 
برسانند. البته این بازی با تمام بازی ها فرق دارد؛ 
در این بازی همه برنده اند، می توانند از مســیر 
بازی لذت ببرند و جایزه   ها را در حساب شــان 
ذخیره کنند. بلوبانک سامان 100 میلیارد تومان 
هدیه نقدی برای افرادی در نظــر گرفته که از 
پس مأموریت ها در طول بازی  برآمده باشــند. 

اگر هنوز بلوبانک ندارید، اینجا را کلیک کنید. 
برای برنده شــدن کافی اســت که کاربران از 
فوت وفن سرویس های بلو خبر داشته باشند و با 
کمک این اطلاعات سه مأموریت درج شده روی 
سه کارت - در مجموع 9 مأموریت- را به اتمام 
برسانند. همه کسانی که ماموریت های مربوط 
به این کمپین را به تمامی به پایان می رسانند، 
شانس برنده شدن در قرعه کشی جایزه  بزرگ 10 
میلیارد تومانی را هم دارند. جزئیات بیشتر این 

بازی را از اینجا بخوانید.

   مرحله به مرحله با بلو
در زمین بازی بلو، تنها شــرط برنده شــدن، 
اســتفاده کردن از ســرویس ها و قابلیت های 
اپلیکیشن بلو است. شرکت در این رقابت فقط 
یک شرط دارد؛ داشــتن حساب بلو. آنهایی که 
در بلو حساب دارند، درست از روز 29 آبان باید 
به سراغ قسمت بلوکلاب در اپلیکیشن بلو بروند 
و کار خود را آغاز کنند. کارت اول در بلوکلاب 
به عنوان نقطه شــروع همراه با ســه مأموریت 
قرار دارد و با ضربــه زدن روی کارت، جزئیات 

مأموریت های مرحله اول نشان داده می شود.
شــرکت کنندگان باید حواسشان به چند نکته 
باشــد؛ اول اینکه کارت ها به صــورت تصادفی 
پخش شدند و مأموریت ها ممکن است برای هر 
فرد متفاوت باشد، دوم اینکه مأموریت های یک 
تا ســه هر کارت را می توان بدون ترتیب خاص 
انجام داد. البته نگران نباشید! درجه سختی این 

ماموریت ها برای تمام کاربران بلو برابر است. 
خوب اســت بدانید که کل ماجرا مربوط به 3 

کارت با 3 مأموریت برای کاربران بلو است، پس 
این نکته هم  فراموش نشود که فعال شدن کارت 
دوم وابسته به تمام شــدن کامل مأموریت های 
کارت اول در نقطه شروع است. برای فعال شدن 
کارت سوم هم ماجرا همین طور پیش می رود، 
یعنی سه مأ موریت کار دوم باید تمام شده باشد 

تا مجوز فعال سازی کارت سوم صادر شود.

   قصه شیرین جایزه
بلو برای این بازی و شرکت کنندگان در آن، دو 
نوع جایزه در نظر گرفته اســت: جایزه قطعی و 

جایزه همراه با قرعه کشی.
بعضــی از شــرکت کننده ها قبــل از اینکه به 
خط پایان برســند، یعنی درســت حین انجام 
مأموریت هــا می توانند جایزه قطعــی خود را 
دریافت کنند، این جایزه 100 میلیارد تومانی 
بین افرادی تقسیم می شــود که زودتر از بقیه 
مأ موریت های هر کارت خود را به پایان رسانده 
باشند. اگر در مرحله اول جزو یک میلیون نفر 
اول، در مرحله دوم جزو 500 هــزار نفر اول و 
در مرحله ســوم جزو 200 هزار نفر اول باشید 
و ماموریت های خود را به تمامــی، انجام داده 
باشــید؛ در مجموع، 380 هزار تومان جایزه به 

حساب شما خواهد نشست. 
جایزه 10 میلیارد تومانی اما فقط سهم یک نفر 
است و قرعه کشی برای این جایزه بزرگ، میان 
کسانی انجام می شود که همه  9 ماموریت هر 3 

کارت بازی را انجام داده باشند. 
جزئیات ماموریت ها و کارت ها از چه قرار است؟ 
کارت اول: یــک میلیــون نفــر اولــی کــه 
مأ موریت های این کارت را به پایان برســانند، 
جایزه 60 هزار تومانی برای هر دعوت موفق از 
دوستان خود به بلو دریافت می کنند. کد دعوت 
از دوستان برای این افراد به مدت یک ماه – از 
اول دی ماه تا 30 دی مــاه- نامحدود و مبلغ آن 

دوبرابر )30*2( است. 
کارت دوم: در این مرحلــه ، 40 میلیارد تومان 
جایزه بین 500 هزار نفری که زودتر از بقیه سه 
مأموریت کارت دوم را انجام داده اند، تقســیم 

می شود.
کارت سوم و آخر: این مرحله مخصوص آن 200 
هزار نفری اســت که با حواس جمع و زودتر از 
بقیه، مأموریت های دو تــا کارت قبلی را انجام 
داده اند و به خط پایان رســیده اند. در مرحله 
آخر، همزمان 60 میلیارد تومــان جایزه بین 
این گروه از شــرکت کنندگان تقسیم می شود. 
همه افرادی که این سه کارت را بازی کرده اند 
و به مرحله سوم رســیده اند، شانس شرکت در 
قرعه کشــی جایزه  بزرگ 10 میلیارد تومانی 

را دارند. 
در زمین بازی بلــو، کافی اســت کارکردن با 
اپلیکیشــن بلو را بلد باشــید و ســرویس ها و 
امکانات این نئوبانک ایرانی را بشناســید. اگر 
هنوز در بلو حساب ندارید اینجا را کلیک کنید.

این مأ موریت دوست داشتنی است
کمپین جدید بلوبانک سامان با 100+ 10 میلیار د تومان جایزه آغاز شد
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گروه تلویزیون| همین ابتدا یاد آرشاک قوکاسیان )دوبلور پیشکسوت( و بهاره سرگلزایی )دوبلور جوان( را گرامی می داریم که در آبان دار فانی را وداع گفتند. از جمله اتفاقات ماه آبان؛جنجالهاوحاشیهها
گذشته، جدال قلمی میان معاون ارتباطات ریاست جمهوری و مدیرکل روابط عمومی سازمان صداوسیما بود. صبح دومین روز هفته کتاب و کتابخوانی، رئیس جمهور به همراه وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی مهمان منزل محمدعلی موحد بود و با این نویسنده به گفت وگو پرداخت که در پی آن حبیب الله عباسی معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهور از 
سانسور دیدار رئیس جمهور با استاد موحد توسط صداوسیما انتقاد کرد. در پی این انتقاد، حسین قرایی مدیرکل روابط عمومی صداوسیما ادعای معاون ارتباطات ریاست جمهوری 
را خلاف واقع دانست و چنین توضیح داد که ناهماهنگی در تیم رسانه ای ریاست جمهوری، علت آشفتگی در پخش خبر دیدار رئیس جمهور با استاد موحد بوده است. این جواب، 
جوابیه دیگری به همراه داشت. اتفاق دیگر این که محمدرضا خوشرو، مدیر شبکه نسیم باز هم مصاحبه کرد و حرف های او در گفت و گو با ایسنا حاشیه هم آفرید؛ مثل جایی که 
مدعی ساخت برنامه های پرمخاطب بدون حضور چهره های معروف شد. بیایید دیگر اتفاقات و حواشی را تیتروار مرور کنیم: خبرگزاری تسنیم: سرمایه هلدینگ خوشنام گلرنگ 
توسط فیلم نت به خاطر سریال های ضعیف هدر می رود. مازیار لرستانی: شاید بروم در اسنپ کار کنم! رسانه ها: وحید وکیلی فر،کارگردان سینما تحت فشار بی پولی، آگهیِ فروش 
کلیه  داد. هفت صبح: دلیل اصرار تلویزیون برای ساخت دنباله سریال ضعیف »دودکش« چیست؟ خبرگزاری فارس: چرا باید زنان با آرایش غلیظ در برنامه های تلویزیونی در برابر 

چشم میلیون ها بیننده قرار بگیرند؟ مسعود فروتن در مصاحبه با ایرنا: چرا بازیگران باسابقه برای جلب توجه به رقصیدن روی آورده اند؟

یک گزارش درباره مجموعه اتفاقاتی که هشتمین ماه 
 سال 1403 برای تلویزیون و شبکه نمایش خانگی

 رخ داد

           ماجرا چه بود؟ رامبد جوان به مناســبت اکــران »زودپز« 
حضوری پررنگ در رســانه ها دارد. او در مصاحبه ای در پاسخ به 
سرنوشــت »خندوانه« از یک ماجرا پرده بــرداری کرد: »به اجبار 
»خندوانه« را ســاختم. بارها گفته ام که عاشــق »خندوانــه« و 
مخاطبان آن هستم. هر قسمتی که ســاختیم با عشق همراه بوده. 
بدیهی است که من تلویزیون را دوست دارم و در تلویزیون خیلی 
چیزها یاد گرفتم، ولی هرچه به ســال های اخیر نزدیک شدیم، 
کارکردن سخت تر شد. میهمان های زیادی در استعلام رد می شدند، 
موضوعات بیشتری غیرقابل پخش اعلام می شــد و متاسفانه به 
غیر از مدیریت شبکه و حراست تلویزیــون، گویا نهادهای امنیتی 
دیگری هم در جزئیات آنچه قرار بود از آنتن تلویزیون پخش شود، 

نظر می دادند.«
           چه واکنش هایی داشت؟ ابتدا هفت صبح نوشــت که رامبد 
حق دارد اما این افشاگری خالی از شائبه نیست و بوی منت از آن به 
مشام می رسد. خبرگزاری دانشجو هم در مطلبی با عنوان »آن همه 
پول را هم به زور گرفتــی؟«، اشــاره کرد:»موفقیت های مالی و 
مخاطب پسند بودن، نتیجه تلاش و خلاقیت رامبد جوان است، نه 
صرفاً حاصل فشارهای بیرونی. این نوع صحبت  ها به اعتبار و جایگاه 
او در نزد مخاطبان آسیب خواهد زد و این سؤال را به وجود مي آورد 
که آیا رامبد جوان واقعا به هنر و مخاطبانش اهمیت می دهد یا صرفا 

به دنبال توجیه شرایط خود است؟«
           چه فرجامی رقم خورد؟ رامبد جوان مشغول ساخت برنامه 

»کارناوال« در شبکه خانگی است.

           ماجرا چه بود؟  وقتی »جوکر« بانوان به پایان رســید، 
خیلی ها گفتند کار آقایان سخت تر شده. همین طور هم بود و 
در یک مقایسه می توان اذعان به توفیق چشمگیر خانم ها کرد. 
دستپخت احســان علیخانی به مذاق خیلی ها خوش آمد و 
گروهی نیز کیفیت آن را پایین تر از حد انتظار عنوان کردند. 
در این میان اما آنچه جنجال آفرید، واکنش ها به جنس برخی 

شوخی ها بود.
           چه واکنش هایی داشت؟  مثلا کیهان نوشت:» هیچکس 
آن را دوست ندارد/ همه مرزهای اخلاقی را درنوردیده است.« 
یا روزنامه فرهیختگان عقیده داشــت: »ممنوعیت سنی که 
عوامل »جوکر« برای تماشای این برنامه مشخص کرده اند به 
افراد زیر ۱۵ سال خلاصه نمی شود و به نظر می رسد برای هیچ 
رده  سنی اي مناسب نیست!« یک اتفاق خاص هم رخ داد که 
مربوط به یک نامه بی نام و نشان علیه »جوکر« است. با همه 
این تفاســیر، نتیجه یک نظرســنجی، بار دیگــر محبوبیت 
»جوکر« را یادآور شد: »بر اســاس نتایج نظرسنجی مهرماهِ 
مرکز »متا« که به صورت تخصصی تولیدات نمایش خانگی را 
مخاطب سنجی می کند، فصل سوم »جوکر 2، طبقه 2۱« با 
2۷ درصد مخاطــب، عنوان پربیننده ترین اثــر در بین تمام 
تولیدات نمایش خانگی را به دست آورد و حتی سریال ها را نیز 

پشت سر گذاشت.«
           چه فرجامی رقم خورد؟ فصل جدید »جوکر« با حضور 

بانوان چهارشنبه این هفته در فیلیمو منتشر می شود.

           ماجرا چه بود؟  بلافاصله پس از شروع پخش »چارپایه« 
گزارشــی بر این برنامه نوشــتیم و ضعف ها را برشمردیم. 
متاســفانه ادامه آن نیز چنگی به دل نمی زند و همچنان از 

مشکلات اساسی رنج می برد. 
»چارپایه« نام برنامه طنزي از شبکه سه است که با حضور 
قدرت الله ایــزدی، علی صادقی، جواد خواجوی و اشــکان 
اشتیاق تولید می شود. تیموری در قسمت های ابتدایی کنار 
بازیگران حضور داشت ولی به خاطر تعهد به پروژه ای دیگر 
از تیم جدا شد و جای خود را به اشتیاق داد. این چهار نفر در 
هر قسمت وارد چالش هایی می شوند که مبتنی بر مسابقه 
و آیتم های نمایشی اســت. هر بار یکی از آنها رئیس است و 
به دیگران امتیاز می دهد و کســی که موفق نباشد، هویج 

دریافت می کند!  
           چه واکنش هایی داشت؟ آرام آرام صدای اعتراض رسانه ها 
نسبت به کیفیت پایین »چارپایه« بلند شد و مثلا ایسنا تیتر 
زد: » »چارپایه«؛ ملغمه ای است از »سرگیجه« و »جوکر« 
بدون فوت کوزه گری!« این هم از انتقاد فرهیختگان خطاب 
به شبکه سه: » تا چه زمانی می خواهید فرایند آزمون و خطا 
و سَمبل کردن را ادامه دهید.« کاربران زیادی نیز »چارپایه« 

را برنامه ای فاقد جذابیت می دانند.
همچنان شــاهد رفتار و گفتار             چه فرجامی رقم خورد؟
بازیگرانی هستیم که مقابل دوربین با خوشمزگی، زن پوشی 

و رفتارهای عجیب قصد نشاندن لبخند را بر لب ها دارند! 

           ماجرا چه بود؟ پس از مدت ها، شاهرخ استخری در یک 
برنامه رسمی حضور یافت و یکی از شرکت کنندگان سری قبل 
»جوکر« لقب گرفت. هنوز مسابقه تمام نشده بود که این بازیگر 
در یک ویدئو پاسخگوی سوالات مردم در این باره شد. همسر 
بلاگر استخری )سپیده بزمی پور( پرسش ها را می پرسید و او 
جواب می داد. هفت صبح در واکنش، اشاره کرد که این میزانسن 
برای یک بازیگر مناسب نیســت؛ چه نفس عمل و چه سطح 

سوالات و جواب ها. 
           چه واکنش هایی داشت؟ تحلیــل هفت صبح در صفحات 
اینستاگرامی بازتاب داده شد و موافقان و مخالفان نظر خود را به 
اشتراک گذاشتند. چند نفر گفتند چنین کاری ایراد ندارد و در 
عوض خیلی ها موضع منفی علیه استخری گرفتند. بازیگری که 
با سریال های تلویزیونی به شهرت رسید ولی در ادامه نتوانست 
خاطره خوش »دلنوازان« و »فاصله ها« را تکرار کند. در میان 
نظرها چند نمونه مشابه دیده می شود که عقیده دارند شاهرخ 
اســتخری از اول هم بازیگر خوبي نبوده اســت. گروهی نیز 
می گویند همراهی با همسر ایده ای مناسب برای فراموش نشدن 

نیست.
شاهرخ استخری در خارج از کشور             چه فرجامی رقم خورد؟
زندگی می کند و به گفتــه خودش نمی توانــد در پروژه های 
طولانی مدت حضور یابــد. او در »جوکر« عملکردی معمولی 
داشت و بر جذابیت این مســابقه اضافه نکرد. حتی جوکرتایم 

استخری موردقبول مخاطبان واقع نشد. 

           ماجرا چه بود؟ روز ۱2 آبان مصاحبه عطــاءالله بیگدلی، 
مجری برنامه  »شیوه« در خبرگزاری ایرنا منتشر شد که او خبر از 
تعلیق این برنامه داده بود. کمی بعد روایت هایی متفاوت منتشر 

شد.
           چه واکنش هایی داشت؟ دو روز بعد، حســین شاه مرادی، 
مدیر شبکه چهار متنی بلند نوشت و ضمن مرور ماجراها و ابراز گله 
و شکوه در بند پایانی آن اشاره کرد:» ان شاءالله باز خواهیم گشت؛ 
وقتی که زخم های ناشی از اصابت آزادی بیان بر پیکرمان کمی 
بهتر شود. البته فقط کمی.« اخیرا پیمان جبلی درباره لزوم تولید 
و از ســرگیری برنامه های گفت وگومحور، داغ و همچنین الزام 
رعایت اصل چندصدایی در رسانه ملی گفت:»گفت وگوهای ما 
هیچگاه متوقف نشــده بود که از سرگرفته شــوند، فصل های 
برنامه های مختلف بعد از اینکه تکمیل می شــوند و نواقص آنها 
برطرف می شود، دوباره از سر گرفته خواهند شد؛ »جام جم« از سر 
گرفته شــد. برنامه »شیوه« به زودی شــروع خواهد شد و تمام 
برنامه های گفت وگومحوری که موفق بوده اند ادامه پیدا می کنند؛ 
حتی آنهایی که نواقصی داشتند، برطرف خواهند شد. این موضوع 

جدید نیست و فقط هم مختص به یک یا دو برنامه نیست.«  
           چه فرجامی رقم خورد؟ زمان دقیق پخش دوباره »شیوه« 
اعلام نشده است. آخرین قسمت از برنامه که 2۷ مردادماه روی 
آنتن رفت، با جنجال اظهارنظر علی انتظاری )جامعه شــناس( 
همراه شــد. این قســمت از برنامه، مدتی بعد از آرشیو پلتفرم 

تلوبیون حذف شد و اکنون نیز در دسترس قرار ندارد.

           ماجرا چه بود؟ عادل فردوســي پور پــس از 2۰۶۴ روز 
دوری، پشت میکروفن گزارشگری نشست و صدایش از آپارات 
اسپرت و فوتبال ٣۶٠ پخش شد. این اتفاق همزمان با مسابقه 

تیم های میلان و  رئال مادرید رخ داد. 
           چه واکنش هایی داشت؟ خبر، چند ساعت قبل از برگزاری 
مسابقه منتشر شــد و خیلی زود فضای مجازی و رسانه ها را 
درنوردید. بالاخره این اتفاق، نام چهره ای را با خود داشت که 
ممتازترین گزارشگر سال های اخیر بوده است. ماجرای او با 
تلویزیون نیز به موضوع، ضریب داد و عطش شنیدن صدای 
فردوسي  پور را دوچندان کرد. او در بازی اول، ابتدا لقب به مردم 
ایران شــجاع و صبور لقب داد و با کنایه تاکید کرد از ایران 
نمی رود. فردوسی پور باز هم گزارش کرد و قرار است این اتفاق 
همزمان با مسابقات مهم تکرار شــود. »حالا با خیال راحت 
می توان مسابقه های مهم فوتبال را با صدای عادل به تماشا 
نشست...« این جمله ای است که در تحلیل های رسانه ای و 

نظرات کاربران به كرات، تکرار می شود. 
           چه فرجامی رقم خورد؟ عادل فردوسی پور اخیرا گفته كه 
قصد همــکاری با تلویزیــون به عنوان گزارشــگر، مجری و 
برنامه ساز را ندارد و تمرکز او بر »فوتبال 3۶۰« است. طبعا از 
همین درگاه و نیز آپارات اســپرت نیز گزارشــگري را ادامه 
خواهد داد. همچنین بار دیگر تاکید کرده که دلتنگ گزارش 

فوتبال بوده است...  

           ماجرا چه بود؟ احسان محمد حسنی در آبا ن  ماه از سازمان 
هنری رســانه ای اوج خداحافظی کرد. جایی که ۱۵ ســال پیش 
تاسیس شد و گمان می  رفت قرار اســت، مسیری همچون دیگر 
نهادهای حاکمیتی پیش بگیرد. محمد حسنی و همکاران خود اما 
عکس این نگاه بدبینانه را اثبات کردنــد و دیری نپایید که »همه 
سلایق« ســهمی از اوج به دســت آوردند. مثلا ژانری نوپا به اسم 
نمایش میدانی با درونمایه مذهبی قوت گرفت و کنار آن »ایران« 
مسئله نمایش هایی چون »هفت خان اسفندیار« و »نبرد رستم و 
سهراب« شد. اوج در آثار سینمایی مرتبط با دفاع مقدس، دست 
روی ناگفته ها گذاشــت و زمینه تولید »ایستاده در غبار«، »تنگه 
ابوقریب«، »23نفر«، »غریــب« و... را فراهم کــرد. این فیلم ها 
پیشنهادی جدید در ژانر دفاع مقدس هستند که در کنار محتوا، 
ساختاری جذاب دارند. »پرویزخان« ، »ببعی قهرمان«، »آقازاده«، 
»پایتخت ۵«، »مستوران« و... از محصولاتی هستند که هویت ملی، 
نقد از درون، امید و تنوع را با خود دارند. این مطلب صرفا اشاره ای 
کوتاه به کارنامه محمد حســنی دارد که کفه مثبت آن سنگین تر 
است. آثار مستند، برنامه، دیوارنگاره، فیلم کوتاه، نماهنگ، پویش، 
همکاری با هنرمندان با گرایش های مختلف و... خود ســرفصل 

گزارش هایی مفصل است. 
اغلب رسانه ها و چهره ها عملکرد             چه واکنش هایی داشت؟

محمدحسنی را ستوده اند. 
ساســان زارع به عنوان سرپرست             چه فرجامی رقم خورد؟

سازمان اوج انتخاب شده است.

           ماجرا چه بود؟  این بار ماجرا جدی بوده و ممنوع الکاری هانیه 
توسلی رفع شده است. بر اساس خبرها، این بازیگر از یک ماه پیش 
مقابل دوربین ســریال »کَنکِل« به کارگردانی رامتین لوافی پور، 
محصول پلتفرم جدید استارنت رفته است. علاوه بر هانیه توسلی، 
صابر ابر، مهدی پاکدل، پدرام شــریفی، ستاره پسیانی و... در این 

سریال معمایی حضور دارند.
           چه واکنش هایی داشت؟ اتفاق خوبی است که باز هم شاهد 
فعالیت هنرمندان هستیم. »سینما اعتماد« در این باره یادآور شد: 
»شاید یکی از مهم ترین وعده های دکتر پزشکیان در زمان انتخابات 
در حوزه فرهنگ و هنر، با شــعار وفاق ملی، رفع موانع و مشکلات 
هنرمندان پیرامــون ممنوع الکاری بود. از آنجایــی که در دولت 
سیزدهم هنرمندان مطرح زیادی این مشکل را داشتند، بعد از روی 
کار آمدن دولت چهاردهم، دکتر سیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ 
و ارشــاد و همچنین فاطمه مهاجرانی، سخنگوی دولت از همان 
روزهای ابتدایی مسئولیتشان از دوستی، همراهی و رفع مشکلات 

هنرمندان صحبت می کردند.« 
           چه فرجامی رقم خورد؟ منتظر سریال »کنکل« هستیم تا 
ببینیم هانیه توسلی در دوره جدید فعالیتش چه کرده است؟ او به 
دلیل شرایط مختلف نتوانست با »زخم کاری« ادامه همکاری دهد 
و غیبت شــخصیت منصوره در روایت محمدحسین مهدویان به 
چشم آمد. تازه ترین خبرها و عکس ها از توسلی به حضور این بازیگر 
در مراسم اولین ســالگرد درگذشــت زنده یاد بیتا فرهی مربوط 

مي شود. 

           ماجرا چه بود؟  مهران مدیری بعد از مدت ها پشت دوربین 
یک سریال کمدی دیگر ایستاد که حاصلش شده است »قهوه 
پدری«. این سریال داستان یک خانواده ورشکسته و مفلوک را 
روایت می کند که اســیر مردی خوش خیــال و حقه باز )اون/ 
مدیری( شده اند. مدیری در سال های اخیر به عنوان مجری با 
چند پلتفرم همکاری داشته که آخرین مورد آن »گل یا پوچ« 
است. دومین فیلم سینمایی اش هم که »ساعت ۵ عصر« بود؛ 
انتقاد منتقدان، مخاطبان و فروش پایین را در گیشــه به خود 
دید. در چنین شرایطی امید می رفت »قهوه پدری« اوج مدیری 

در کارگردانی باشد که فعلا چنین اتفاقی رخ نداده است. 
           چه واکنش هایی داشت؟ ضعف هــا و ایرادهــای »قهوه 
پدری« را پیش تر و در قالب یک گزارش مفصل، برشــمردیم. 
فشــرده اش اینکه مدیری روی کلیشه های همیشگی حساب 
کرده بوده ولی این بار جواب نگرفته اســت. تلاش برای خلق 
شخصیت های کمدی هم به بار ننشسته و بدتر این که سریال 
قدرت خنداندن و همراه کردن طیف زیــادی از مخاطبان را 
ندارد. مجموعه این نکات باعث شــکل گیری یادداشت هایی 
منفی علیه سریال شده و کاربران زیادی نیز نارضایتی خود را 
از کیفیت »قهوه پدری« ابراز کرده اند. هرچند برخی عکس این 

نظرات را دارند.
           چه فرجامی رقم خورد؟ پخش »قهوه پدری« در فیلم نت 
ادامه دارد و ما همچنان چشم انتظار برگشتن ورق برای سریال 

هستیم!

           ماجرا چه بود؟ مسابقه »شــام ایرانی« بعد از یک دوره 
طولانی، از سرگرفته شد. کارگردان آن باز هم سعید ابوطالب 
اســت و باز هم چهره هــای مطرح در یک مهمانی شــرکت 
می کنند تا دستپخت دیگری را بچشند و امتیاز دهند. کیفیت 
این سری چندان بالا نیست ولی نکات مثبتی برای همراهی 
طیفی از مخاطبان را دارد. آنچه »شام ایرانی« در سری اول با 
حضور خانم ها را دچار حاشــیه کرد، شــیوه آشــپزی الیکا 
عبدالرزاقی بود. تلاش این بازیگر بــرای خلق موقعیت های 
کمدی بین مسابقه جواب نداد و مورد هجمه قرار گرفت. او می 
 خواست شوخی کند اما استفاده از دست برای هم زدن خمیر 
و افتادن خون روی غذا و... مشمئزکننده و توهین آمیز تعبیر 

شد.
           چه واکنش هایی داشت؟  رسانه »تی وی بان« نوشت: »مگر 
»شام ایرانی« یک مسابقه نیست؟ پس چرا عبدالرزاقی بر اساس یک 
نقشه کودکانه و نچسب، داوران را )مثلا( سر کار گذاشت و غذا را از 
رستوران تهیه کرد؟ باشد؛ اینها شوخی است و حتی گواهی آشپزی 
او را هم »فان« می دانیم. ولی آشپزی و مهمان داری حرمت دارد؛ 
ندارد؟« »فیلم نیوز« هم اشــاره کرد: » این بازیگر که روزگاری بر 
صحنه تئاتر بازی اي دیدنی داشت، چگونه در مسیری قرار گرفت 
که حالا باید برای خنده گرفتن از مخاطب کف آشپزخانه بنشیند و 

با کارهای دم دستی، در دنیای بازیگری بماند؟«
           چه فرجامی رقم خورد؟ پخش سری جدید »شام ایرانی« 

شروع شده است.

حمله به جوکر 
اعتراض ماه 

»آقا احسان« در اوج رفت
خداحافظی ماه

رامبد و قصه خندوانه
اظهارنظر ماه

عادل پشت میکروفن نشست
بازگشت ماه

همه شاکی از چارپایه
ضعیف ماه

مشکل هانیه رفع شد
لبخند ماه

بلاگر یا بازیگر
نکته ماه

غلظت نارضایتی از قهوه پدری
تلخ ماه

شیوه می آید
قول ماه

دستپخت دردسرساز الیکا
جنجال ماه
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کارت گرافیک به قیمت خون

 RTX شــواهد امر گویای این موضوع اســت که قیمت کارت گرافیک انویدیا
5090 چیزی در حدود 1900 دلار خواهد بود. اگر اخبار پردازنده های گرافیکی 
را دنبال کرده باشید احتمالا اطلاع دارید که شرکت انویدیا به زودی، احتمالا 
در جریان نمایشگاه CES 2025، از نسل جدید کارت های گرافیک با معماری 
بلک ول رونمایی خواهد کرد. به همین خاطر، تا به امروز جزئیات جزئیاتی از 
مشخصات و قدرت پردازشی آن توسط اینسایدرها در سراسر فضای مجازی لو 
رفته است. در همین راستا، این بار Bits and Chips در گزارشی به قیمت 
پرچمدار جدید تیم سبز اشاره کرده است. بر اساس ادعای این منبع آگاه، به نظر 
می رسد که قیمت مدل اصلی کارت گرافیک RTX 5090 چیزی در حدود 
1900 دلار خواهد بود و مدل سفارشی شده و ارتقا یافته آن توسط سایر برندها 
از جمله ایسوس حتی از این رقم نیز فراتر خواهد رفت. در حالی که این گزارش 
هنوز به طور رسمی توسط انویدیا تایید نشده، اما اگر صحت داشته باشد، بدین 
معنا است که انویدیا قیمت پرچمدار خود را نزدیک به 400 دلار نسبت به نسل 
گذشــته افزایش داده است. اگر این اتفاق رخ دهد، شــاهد یک رکوردشکنی 
تاریخی در قیمت کارت های گرافیک خواهیم بود و احتمالا مدل های پایین تر 
نیز مشمول این افزایش قیمت خواهند بود. در این میان، بسیاری از بازیکن ها 
نســبت به سیاســت های انویدیا اعتراض می کنند. به گفته آن ها، نبود رقیب 
سرسخت و قدرتمند به خصوص در زمینه فناوری آپ اسکیل و تولید فریم با 
هوش مصنوعی باعث شده تا انویدیا بدون محدودیت و نگرانی، محصولات خود 

را قیمت گذاری کند.

حالا نوبت مرورگر هوش مصنوعی است
بر اســاس گفتــه منابع 
 ChatGPT آگاه، خالق
می خواهــد با توســعه 
اختصاصــی  مرورگــر 
گــوگل  قلمــرو  وارد 
شــود. طبــق گــزارش 
نشــریه اینفورمیشــن، 
خالــق   ،OpenAI
ChatGPT، به دنبــال 
توسعه مرورگر وب است 
که بتواند با چت بات این 
شرکت ادغام شــود. گفته می شــود OpenAI مذاکراتی برای تامین توان 
محاســباتی مورد نیاز برای ویژگی های جســت وجوی مرورگرش انجام داده 
اســت. افرادی که نمونه های اولیه یا طرح های محصول را مشاهده کرده اند، 
به اینفورمیشــن گفته اند که OpenAI در خصوص توســعه مرورگر خود با 
توسعه دهندگان وب ســایت و اپلیکیشــن هایی همچون Conde Nast و 
Redfin و Eventbrite و Priceline به گفت وگو پرداخته اســت. توسعه 
مرورگر می تواند شرکت تحت رهبری سم آلتمن را به رقیب جدی گوگل تبدیل 
کند؛ شرکتی که سهم عمده ای از بازار مرورگر و جست وجو را در اختیار دارد. 
OpenAI قبلًا با SearchGPT وارد حوزه موتور جست وجو شده بود. گوگل، 
از زمان معرفی ChatGPT در اواخر ســال 2022، تلاش کرده تا قدرت خود 
در زمینه هوش مصنوعی را افزایش دهد. چت بــات جمنای را می توان نتیجه 

همین تلاش ها دانست.

رونمایی از ابرکامپیوتر ال کاپیتان

ابررایانه El Capitan رونمایی شد. شرکت AMD و آزمایشگاه ملی لارنس 
لیورمور )LLNL( با افتخار اعلام کردنــد که ابررایانه El Capitan، مجهز به 
پردازنده های قدرتمند AMD، با دستیابی به ســرعت پردازش خیره کننده 
1.742 اگزافلاپس، به عنوان ســریع ترین ابررایانه جهان شناخته شده است. 
به گزارش فارنت، این ابررایانه با این دستاورد چشمگیر، رتبه نخست فهرست 
Top500 را از آن خود کرده و ابررایانه فرانتیر را با ســرعت 1.3 اگزافلاپس 
به جایگاه دوم فرســتاده اســت. سیســتم Aurora نیز که از پردازنده های 
اینتل بهره می برد، به رتبه سوم این فهرست ســقوط کرده است. لازم به ذکر 
است که این سیســتم هنوز به طور کامل عملیاتی نشده و با چالش های فنی 
متعددی روبرو اســت. ابعاد عظیم El Capitan واقعا شــگفت انگیز است. 
 این سیستم از 11136 گره تشــکیل شــده که هر یک به 44544 پردازنده

 APU MI300A AMD، با 5/4 پتابایت حافظه اصلی و یک زیرسیســتم 
ذخیره ســازی پرســرعت به نام Rabbit  مجهز شده اســت. در آزمون های 
عملکردی، این ابررایانه به ســرعت پردازش خیره کننده 1.742 کوینتیلیون 

عملیات در ثانیه )اگزافلاپس( دست یافته است. 

معرفی ناگهانی اندروید 16 !
در فاصله اندکی پس از معرفی نســخه نهایی سیستم عامل 
اندروید 15، گــوگل اولین پیش نمایش توســعه دهندگان 
اندروید 16 را نیز منتشــر کرد. این نســخه چه قابلیت های 
جدیدی دارد؟ شــاید گمــان کنید تیتر ایــن خبر فیک یا 
غیرواقعی اســت؛ اما چنین نیســت و گوگل به فاصله چند 
هفته پس از انتشار رسمی اندروید 15 نسل جدید سیستم 
عامل های موبایل خــود را معرفی کرده و حتی نخســتین 
نسخه پیش نمایش توسعه دهندگان آن را نیز منتشر نموده 
است. گوگل معمولا نخستین نسخه بتای توسعه دهندگان 
سیستم عامل های موبایلش را در ماه فوریه هر سال منتشر 
می کند. با این حال امســال زمان بندی این کمپانی اندکی 
تغییر کرده و نســخه پیش نمایش اندروید 16 اواسط نوامبر 
در اختیار توســعه دهندگان قرار گرفته است. سوال مهمی 
که ذهن بســیاری از مــا را درگیر کرده این اســت که چرا 
امسال نسخه جدید اندروید این قدر زود منتشر شده است. 
به ادعای گوگل، انتشــار زودهنگام نســخه جدید سیستم 
عامل اندروید به توســعه دهندگان فرصــت خواهد داد که 
اپلیکیشــن ها و سرویس های شــان را بهتر برای این نسخه 
طراحی و بهینه سازی کنند. این کمپانی پیش تر اعلام کرده 
بود که زمان بندی پیشــین معرفی اندروید بیشتر بر اساس 
زمان معرفی نسل جدید محصولات اندرویدی تدوین شده 
بود تا محصولات بیشتری بتوانند هنگام عرضه به جدیدترین 
نسخه از این سیستم عامل مجهز باشند. با این وجود رویکرد 
جدید این کمپانی قطعا تغییراتی را در این زمینه رقم خواهد 
زد. طبق برنامه ریزی مکتوب منتشــر شــده توسط گوگل، 
پس از نخستین پیش نمایش توســعه دهندگان اندروید 16 
که روز گذشته منتشر شد، نســخه بعدی در ماه دسامبر در 
اختیار توسعه دهندگان قرار خواهد گرفت. پس از آن، گوگل 
نسخه های بتای اندروید 16 را در ژانویه، فوریه، مارس و آوریل 
2025 منتشر خواهد کرد تا نسخه نهایی آن برای معرفی در 
سه ماه دوم 2025 آماده باشد. پس از رونمایی نسخه نهایی 
این سیستم عامل در تابستان 2025، گوگل قابلیت های جدید 
را در قالب آپدیت هایی سه ماهه به اندروید اضافه خواهد کرد. 
هریک از این آپدیت ها صرفا ضمــن رفع ایرادها و حفره های 
امنیتی، قابلیت ها و ویژگی های جدیدی به اندروید 16 اضافه 
خواهند کرد و هیچ یک تغییراتی بنیادی که منجر به بازطراحی 
اپلیکیشن ها از سوی توسعه دهندگان شود را ارائه نخواهند 
کرد. به این ترتیب توسعه دهندگان اندرویدی می توانند در 
فاصله حدودا شش ماهه کنونی تا تابستان 2025 اپلیکیشن ها 
خود را برای نسل آینده سیستم عامل های گوگل سازگار نموده 
و در شش ماه پس از آن نیز فشار کاری کمتری روی خود حس 
کنند. گوگل همچنین اعلام کرده که با همکاری شرکای خود 
به دنبال ارائه نسخه نهایی اندروید 16 به حداکثر دستگاه های 
ممکن است. نسخه های پیش نمایش توسعه دهندگان اندروید 
معمولا قابلیت های چندان جذاب و استثنایی ارائه نمی دهند 
و اندروید 16 نیز از این قضیه مستثنا نیست. در عین حال یکی 
از تغییرات مهم این نسخه ارائه API جدید برای انتخاب کننده 
تصویر در اندروید اســت که ادغام بهتری با اپلیکیشن های 
اندرویدی داشته و می تواند جایگزین انتخاب گرهای تصویر 
مجزای اپلیکیشن ها شــود. تاکنون اپلیکیشن های مختلف 
برای اســتفاده از تصاویر گالری کاربر از انتخاب کننده های 
مخصوص خود استفاده می کردند که عموما دسترسی بیشتر 
از نیاز به گالری می داد و امنیت حریم شخصی کاربر را تهدید 
می کرد. با این وجود استفاده از یک انتخاب گر واحد می تواند 
تا حد زیادی امنیت بالاتری داشته باشد. دیگر تغییر نسخه 
پیش نمایش اندروید 16 نیز حضور API های جدیدی است 
که خواندن و نوشتن اطلاعات سلامتی کاربران گوشی های 
اندرویدی و دسترســی اپلیکیشــن ها به آن ها را ســاده تر 
می سازد. به این ترتیب توســعه دهندگان می توانند بسیار 
ساده تر از قبل به اطلاعات شخصی مربوط به سلامتی کاربر 
دسترسی داشته باشند و از آن ها استفاده کنند. البته هدف 
نسخه های پیش نمایش معمولا ارائه API های جدید سیستم 
عامل به توسعه دهندگان اســت تا آن ها بتوانند هماهنگی 
بیشتری با آن ها پیدا کرده و در طراحی اپلیکیشن های خود 
از آن ها اســتفاده کنند. با وجود این که نسخه پیش نمایش 
توسعه دهندگان اندروید 16 هم اکنون قابل دریافت است؛ اما 
ما توصیه می کنیم هرگز سراغ دانلود آن نروید! همان طور که از 
 Developer Preview نام این نسخه پیداست، نسخه های
صرفا برای توسعه دهندگان طراحی شده و بدون شک پر از 
باگ ها، ایرادها و مشکلات سازگاری اپلیکیشن ها و عملکرد 
ضعیف است که استفاده از آن برای کاربران معمولی را بسیار 
دشوار خواهد کرد. با این وجود اگر یک گوشی ثانویه در اختیار 
دارید و مشکلی با کند شدن، ناسازگاری و بروز برخی ایرادات 
در آن ندارید می توانید با دانلود و نصب نسخه پیش نمایش 
نسل جدید اندروید، تازه ترین دستپخت گوگل را تجربه کنید.

   چیپ اسنپدراگون ۸ الیت که در این مدل ها 
به کار رفته، به طور چشمگیری عملکرد پردازنده، 
پردازش گرافیکی و پردازش عصبی )NPU( را 
ارتقا داده اســت. این چیپ نسبت به نسل قبلی 
یعنی اسنپدراگون ۸ نسل 3، عملکرد پردازشی 
را 45 درصد، پردازنده گرافیکــی را 40 درصد 
و پردازشــگر عصبی را 40 درصد سریع تر کرده 
است. به این ترتیب، گیمرها و کاربران می توانند 
عملکــرد بهتــری را در بازی هــای گرافیکی و 
سنگین تجربه کنند. از دیگر تغییرات چشمگیر 
در این گوشی ها می توان به سیستم خنک کننده 
پیشرفته اشاره کرد. سیســتمی که با استفاده 
از ورق گرافیتی بزرگ تــر )57 درصد بزرگ تر 
از مدل قبلی( و سیســتم فعــال خنک کننده 
جدید، دمای گوشی را کاهش می دهد و تجربه 
بازی طولانی تــری بدون نگرانی از داغ شــدن 
دســتگاه فراهم می کند. ایسوس صفحه نمایش 
گوشــی های راگ فون 9 را به شــکل ویژه ای 
برای بازی طراحی کرده اســت. این گوشی ها از 
صفحه نمایش امولد با اندازه 6/7۸ اینچ و وضوح 
FHD+ برخوردارند که حداکثر روشنایی آن ها 

به 2500 نیت می رسد. همچنین پوشش 107 
درصد از رنگ های DCI-P3 تجربه بصری عالی 
را برای گیمرها فراهم می کند. علاوه بر این، نرخ 
تازه سازی صفحه نمایش به 1۸5 هرتز افزایش 
یافته که نســبت به مدل قبلی 20 هرتز بیشتر 
است. اما این ویژگی فقط در برخی بازی ها قابل 
استفاده خواهد بود. در پشت گوشی، نمایشگر 
AniMe Vision نیز وجود دارد که به کاربران 
این امکان را می دهد تا نمای پشــت گوشی را با 
LED های مختلف شخصی ســازی کنند. این 
نمایشــگر در مدل Pro به LED 64۸ می رسد 
که به طور قابل توجهی از LED 341 مدل قبلی 
بیشتر اســت و امکان نمایش متن به زبان های 

چینی و ژاپنی را نیز فراهم می آورد.
 Asus ROG Phone،در بخش دوربیــن   
9  و Pro 9 از دوربین اصلی 50 مگاپیکســلی 
با سنســور Sony Lytia 700 بهره می برند. 
دوربینی که دارای لرزشگیر گیمبال شش محوره 
برای کاهش لــرزش و بهبود کیفیــت تصاویر 
اســت. دوربین فوق عریض 13 مگاپیکســلی 
و دوربین ســلفی 32 مگاپیکســلی )با سنسور 

RGBW و لنــز 22 میلی متری(نیز همچنان 
موجود هستند. با این حال، مدل Pro به دوربین 
تله فوتو 3x 32 مگاپیکســلی مجهز اســت. در 
حالی که مــدل معمولی به جــای آن، دوربین 
ماکرو 5 مگاپیکســلی دارد. ایــن تفاوت ها در 
 Pro دوربین باعث می شــود که کاربران مدل
تجربه بهتری در عکاسی با زوم داشته باشند. از 
طرف دیگر، باتری های سری ایسوس راگ فون 
9 نیز به طور قابل توجهــی بهبود یافته اند. حالا 
هر دو مدل به باتری 5۸00 میلی آمپر ســاعتی 
مجهز هستند که 300 میلی آمپر ساعت بیشتر از 
مدل قبلی است. این باتری ها قادرند حداقل 4.5 
ساعت بازی سنگین را پشتیبانی کنند. به گفته 
Asus، پس از هزار چرخه شــارژ )یعنی حدود 
سه سال اســتفاده روزانه(، حداقل ۸0 درصد از 
ظرفیت اصلی خود را حفظ خواهند کرد. افزایش 
ظرفیت باتری سری ایسوس راگ فون 9، زمان 
شارژ را کمی کند کرده است )0 تا 100 درصد در 
46 دقیقه به جای 39 دقیقه در مدل قبلی(. اما 
 USB-C همچنان شارژ سریع 65 وات از طریق
و شارژ بی ســیم 15 وات در دسترس است. این 

ویژگی ها به کاربران اجازه می دهند که در زمانی 
کوتاه، گوشی خود را شــارژ کرده و به بازی های 

خود ادامه دهند.
   یکی دیگر از ویژگی های جالب سری ایسوس 
راگ فــون 9، اســپیکرها و ویژگی های صوتی 
پیشرفته آن هاست. در این مدل ها، اسپیکرهای 
پایین فایر صــدا را به طــور ویــژه ای از طریق 
AeroCase و Chill Case بــه جلو هدایت 
می کنند، که نتیجه آن یک تجربه استریو بهتری 
 AeroActive Cooler X ،است. علاوه بر این
Pro  به عنوان یک لوازم جانبی با ساب ووفر 2.1 
کاناله، کیفیت صدای بهتری را در اختیار کاربران 
 Asus ROG Phone ،قرار می دهد. در نهایت
9 و Pro 9 همچنــان دارای جک هدفون 3/5 
میلی متری هســتند و از فناوری Dirac برای 
بهبود کیفیت صدا بهره می برند. این گوشــی ها 
Hi- و صدای aptX Lossless همچنیــن از

 Chill پشتیبانی می کنند. کیس Res Audio
نیز به عنوان یک گزینه خنک کننده غیرفعال با 
یک محفظه بخار برای کمــک به پخش گرما و 
کاهش دما تا 17 درصد به طور همزمان با ویژگی 

Audio Redirection موجود است. با همه 
این ویژگی ها، سری ایســوس راگ فون 9 یکی 
از بهترین گزینه ها برای گیمرهایی هستند که 
به دنبال گوشی هایی با عملکرد قدرتمند، سیستم 
خنک کننــده پیشــرفته و قابلیت های صوتی 
ویژه هستند. این گوشــی ها در ابتدا در تایوان، 
هنگ کنگ و چین به فروش می رســند و عرضه 
جهانی آن ها در دسامبر 2024 آغاز خواهد شد. 
طبق گفته های ایسوس، مدل راگ فون 9 در دو 
ظرفیت 256 و 512 گیگابایتــی با قیمت های 
1000 و 1100 یورویــی وارد بازار می شــوند. 
این در حالی اســت که نســخه پرو با ظرفیت 
512 گیگابایت قیمتی 1300 دلاری دارد که به 
راحتی آن در کنار دیگر پرچمدارهای قدرتمند 
بازار همچون آیفون و گلکســی قرار می دهد. با 
توجه به این موضوع عملا نمی توان این تلفن را 
محصولی به شکل خاص برای گیمرها دانست و 
باید آن را در بخشی از بازار قرار دهیم که متعلق 
به بهترین هاســت. جایی که رقابت سخت تر از 
همیشه دنبال شده و ایســوس نیاز به شناخت 

بیشتری از آن دارد.

  تحلیل 

مینی کامپیوتر جدید وینــدوز 365 لینک 
– Windows 365 Link مایکروسافت 
شباهتی باورنکردنی با مک مینی اپل دارد؛ 
هرچند کاربر کاملا متفاوتی نســبت به آن 
ارائه می دهد. طرفداران مایکروسافت احتمالا 
در جریان تلاش های گســترده این کمپانی 
در مســیر معرفی فناوری های متعدد ابری 
هســتند. این کمپانی ردموندی حدود سه 
ســال پیش به طور رســمی کامپیوتر ابری 
Windows 365 را رونمایــی کــرد؛ 
سرویسی که از طریق آن می شد در هر مکان 
به یک کامپیوتر ابری دسترســی پیدا کرد. 
به دنبال اســتقبال گرمی که از این سرویس 
شد، مایکروسافت در گام بعدی، روز گذشته 
دستگاهی با عملکردی مشــابه را رونمایی 

کرد. این دستگاه ویندوز 365 لینک نام دارد 
و با ظاهری شبیه یک مینی کامپیوتر امکان 
 Windows اتصال کامل به سرویس های
365 مایکروسافت بدون نیاز به هیچ دستگاه 
دیگــری را فراهم می کنــد. مهم ترین نکته 
 Windows 365 Link در خصــوص
که در نــگاه اول توجهتان را بــه خود جلب 
خواهد کرد طراحی آن اســت که به شدت 
شــبیه مک مینی اپل انجام شده است. این 
دستگاه از همان طراحی مکعب مستطیلی 
با ابعاد بسیار شبیه مک مینی استفاده کرده 
و حتی رنگی کاملا شبیه به رنگ خاکستری 
)Space Gray( کامپیوترهــای اپل دارد. 
تنها تفــاوت ظاهــری این دو دســتگاه را 
احتمــالا باید حضور لوگوی مایکروســافت 

روی وینــدوز 365 لینک و اپــل روی مک 
مینی دانست. به جز این شــباهت ظاهری 
البته این دو دســتگاه ابدا هیچ شباهتی در 
مشــخصات و کاربری نداشــته و برای دو 
گروه کامــلا متفاوت از کاربــران طراحی و 
ساخته شــده اند. مک مینی اپل در حقیقت 
ساده ترین و ابتدایی ترین تجربه از سیستم 
عامل macOS اپل به شمار می رود که برای 
کاربران مبتدی طراحی شــده؛ درحالیکه 
ویندوز 365 لینــک عموما بــرای ادارات، 
دفترها و محیط های اداری ساخته شده است. 
با معرفی مینی کامپیوتر ابری مایکروسافت 
بســیاری کاربران از خود می پرســیدند که 
اگر این دستگاه قرار اســت در نهایت رابط 
بین کاربــر با یک کامپیوتر ابری باشــد چه 
نیازی به سخت افزار و قطعات فیزیکی دارد؟ 
مایکروسافت در پاسخ به این سوالات اعلام 
کرده که سرویس ها و دســتگاه های کنونی 

که برای اتصــال به رایانه های ابــری به کار 
می روند عموما مشکلاتی از قبیل عدم اتصال 
مناسب، لاگین نشــدن صحیح سرویس ها 
و یا حتی تاخیر در دسترســی به اطلاعات 
روبه رو هستند. این دســته مشکلات دلیل 
اصلی رونمایی مینی کامپیوتر ویندوز 365 
لینک از ســوی ردموندی ها عنوان شده اند. 
این دستگاه مایکروســافت قرار است اتصال 
ســریع تر و بی دردســرتری را برای کاربران 
فراهم کرده و تجربــه کار در فضای ابری را 
راحت تر کند؛ به خصوص بــا در نظر گرفتن 
این نکته که کاربران یک کامپیوتر ابری اجازه 
نصب اپلیکیشن یا ذخیره داده روی کامپیوتر 
اصلــی را ندارند. مایکروســافت هنوز نامی 
از پردازنده به کار رفتــه در مینی کامپیوتر 
جدیدش نبرده؛ اما برخی گزارش ها حاکی از 
حضور تراشه اینتل در این محصول هستند. 
از سوی دیگر، طراحی جمع و جور و سبک 

این دستگاه کاملا بدون فن طراحی شده و پر 
از درگاه های ارتباطی و پورت های گوناگون 
 Windows 365 ،اســت. به طور خاص
Link دو درگاه USB-A 3.2 داشــته و 
از یک پورت USB-C 3.2 در پشــت بهره 
 USB-A 3.2 می برد. همچنین یک پورت
نیز در قســمت جلوی آن قرار گرفته است. 
از طــرف دیگر، پانل پشــتی این دســتگاه 
دربرگیرنده پورت اترنت بوده و برای اتصال 
سیمی به اینترنت به کار گرفته خواهد شد. 
از سوی دیگر، در قســمت پشت همچنین 
شاهد حضور یک پورت HDMI و یک درگاه 
DisplayPort هســتیم که هر دو وظیفه 
اتصال دســتگاه به مانیتورهــای خارجی را 
بر عهده دارند. ویندوز 365 لینک از قابلیت 
اتصال همزمان به دو نمایشــگر الترا اچ دی 
نیز پشــتیبانی کرده و قابلیت اتصال بیسیم 
از طریق وای فای 6E و بلوتــوث 5.3 را نیز 

خواهد داشــت. این محصــول از ماه آوریل 
2025 )فروردین-اردیبهشــت 1404( به 
بازار عرضه شده و با قیمت حدود 350 دلار 
به فروش خواهد رسید. البته که باید در نظر 
گرفت این محصول از همین حالا که به شکل 
رسمی معرفی شده با حواشی مختلفی همراه 

بوده و بســیاری آن را در میــان محصولات 
مایکروسافت قرار می دهند که مشخصا آینده 
خوبی ندارد و بعد از چند ماه زجر کشــیدن 
در بازار بالاخره تبدیل به یک محصول از رده 
خارج می شود. موضوعی که برای رسیدن به 

جواب آن نیاز به زمان زیادی نداریم.

ذرهبین
سیناسپهریان

 
  آتلیه

هرسالشایدبیشازهزاربازیدرنقاطمختلفدنیامنتشرمیشود.بازیهاییکهبرخیازآنهاراشایدحتیاسمشانراهمنشنویدامامخاطبهایخاصخودرابههمراهدارند.هرهفتهدربخشآتلیهسعیمیکنیمبهجدیدترینبازیهایمنتشرشدهدریک
هفتهاخیربپردازیم.ازآثارپرهزینهوجدیبرایکنسولهاوکامپیوترگرفتهتابازیهاییکهبرایپلتفرمهایهمراهمنتشرمیشوند. این هفته چی بازی کنیم؟

GoatSimulator:Remastered
CoffeeStainStudios           سازنده

65          متوسط امتیاز
GoatSimulatorنسلپیشکهبانام

وهزاراننکتهعجیبدرآنآشنا
شدیم.اینبازیکنترلیکبزدیوانه
رابرعهدهگیمرقراردادهووظایفی
رابرعهدهاوقرارمیدهدکههدفی

جزمردمآزاریندارند.بهشکلخاص
اینجاخبریازیکشبیهسازواقعی

نیستوبازیبهشکلیاحمقانهوطنز
جلومیرود.


SnakeAttack

RedApp           سازنده
100هزار          متوسط امتیاز

برایسالهاگیمرهانقشماریرا
برعهدهمیگرفتندکهمجبوربود

درمحیطیبستهتاجاییکهممکن
استرشدکنداماحالاهمانمار
بازگشتهواینباربایدبهمبارزهبا

SnakeAttackآنبرویم.دربازی
ماباهمانساختارهمیشگی

بازیهایTowerDefenseروبرو
هستیمکهطیآنهابایددرمقابل
موجهایطولانیدشمنمقاومت

کنید.

تقلید ناشیانه مایکروسافت از اپل
  بررسی کوتاه

نوستالژی با چاشنی قهرمان های مارول


GemGrowthQuest
AxxBone           سازنده
10هزار          متوسط امتیاز

بازیهایمچتریهنوزهمطرفدارانزیادیداشتهودرهمین
راستا،توسعهدهندگانبسیاریبهسراغتولیدآنمیروند.یکی
ازاینبازیهاGemGrowthاستکهساختاربهدستآوردن
جواهراتگرانقیمتراپشتمراحلپازلیقراردادهکهنکته
جدیدینداشتهوهمانساختارهمیشگیگیمپلیایندست

بازیهاراپیگیریمیکند.


Slitterhead

BokehGameStudio           سازنده
62          متوسط امتیاز

،SilentHillوقتیمشخصشدکهخالقبازیتحسینشده
استودیوییجدیدراهاندازیکردهوقصدداردروییکبازی
ترسناککارکند،بسیاریانتظارداشتندتابانتیجهایقابل
توجهروبروشویماماحالتکهSlitterheadمنتشرشده،

میدانیمکهاینبازینتوانستهانتظاراتموجودرابرآوردهکند
ودرسطحیکبازیمعمولیباقیمانده.

نام کمپانی کپــکام با ژانــر بازی های مبــارزه ای گره 
خورده اســت. نه تنها این کمپانی با مجموعه پرطرفدار

Street Fighter  در صحنــه حرفه ای این ژانر حضور 
دارد، بلکه بازی هایی را منتشــر کرده که بخش مهمی 
از تاریخ بازی های مبارزه ای اســت. برخی از این آثار در 
همکاری با کمپانی مارول  و با استفاده از شخصیت های 
آن صورت گرفتــه و حاصــل کار، آثاری بــوده که در 
خاطر بســیاری از گیمرهای قدیمی ثبت شــده است. 
 Marvel vs. Capcom: Clash بازی هایی نظیــر
 Marvel vs. Capcom 2: و of Super Heroes
New Age of Heroes  برخی از این آثار درخشــان 
و پرطرفدار هســتند که روی کنسول هایی از نسل های 
متفاوت، از Sega Genesis  گرفتــه تا PS3، و حتی 
دستگاه های آرکید عرضه شده اند. در سال های 2013 و 
2014، این بازی های پرطرفدار که به صورت دیجیتال 

روی کنســول های نســل هفتم عرضه شــده بودند، از 
فروشگاه ها جمع آوری شــدند. دلیل این امر خریداری 
شدن Marvel توسط کمپانی دیزنی بود که حداقل در 
آن زمان، تمایلی به ســپردن لایسنس شخصیت هایش 
به کمپانی های دیگر برای ســاخت بــازی از روی آن ها 
نداشت. این سبب شد تا برخی از محبوب ترین بازی های 
ســاخته شــده در همکاری مارول و کپکام، در معرض 
نابودی قرار بگیرند و تنها شــانس تجربه مجدد آن ها، 
تهیه نسخه های فیزیکی شان روی کنسول های قدیمی 
باشــد. برخی از هواداران این بازی ها برای دسترسی به 
این آثار، صدها دلار پرداخت می کردند. اما پایان تلاش 
کمپانی دیزنی برای تولید بازی های خود و ازسرگیری 
سپردن لایســنس شــخصیت ها به دیگر کمپانی ها از 
یک طرف و فشــار هواداران این بازی ها از طرف دیگر، 
به پایانی خوش منتهی شــد. حالا می توان آثاری که با 

همکاری کپکام و مارول ساخته شــده  را دوباره تجربه 
 Marvel vs. Capcom Fighting کرد. آیا کپکام با
Collection: Arcade Classics  در بازنشــر این 
بخش درخشــان از تاریخ  خود، موفق عمــل کرده یا با 
فرشــی کهنه و نخ نما طرف هســتیم که طرفداران این 
بازی ها را از کمپین های شان برای زنده کردن این آثار، 
پشــیمان می کند؟هفت بازی در ایــن مجموعه وجود 
دارند که شــامل برخی از مهم ترین آثاری می شوند که 
کپکام با استفاده از شخصیت های مارول ساخته است. 
این بازی ها از سال 1993 تا 2000  به جز دستگاه های 
آرکید روی کنســول های مختلف نیز عرضه شده اند و 
حتی تعدادی از آن ها، رنگ و روی کنســول های مدرن 
 X-Men را نیز به خود دیده اند. از تقابل شخصیت های
با بازی Street Fighter گرفته تا بازی هایی وسیع تر 
که دیگر شــخصیت های کمیک های مارول و کمپانی 
کپکام را شامل می شوند، در این مجموعه قرار گرفته اند. 
کپکام حتی قابلیت بازی با برخی شــخصیت ها که در 
نسخه های اصلی بازی شــان در هنگام عرضه غیر قابل 

بازی بودند را نیز اضافه کرده اســت. به عنوان مثال در 
بازی X-Men: Children of the Atom، قابلیت 
بازی با Magneto اضافه شــده که در نســخه اصلی، 
در باس فایت انتهایی بازی ایفــای نقش می کرد. بدون 
 Marvel شــک نگین درخشــان این مجموعه، بازی
vs. Capcom 2: New Age of Heroes اســت 
که برای اولین بار در ســال 2000 میلادی عرضه شد و 
عرصه بازی های مبارزه ای را لرزانــد. این اثر را می توان 
حاصل تجربه کپکام از بازی های پیشــینی دانست که 
در این عنوان به کمال رســیده است. این روند صعودی 
 Marvel vs. و اوج قله، هنگامی که از اولین بــازی از
 Capcom Fighting Collection: Arcade
Classics شــروع کرده و بــه این اثر می رســیدم، به 
خوبی برایم قابل درک بود. کمپانی کپکام موفق شده تا 
هفت بازی دوست داشتنی از همکاری اش با مارول را در 
مجموعه ای ارزشمند گرد آوری کند. رابط کاربری ساده 
که همه چیز را بدون هرگونه پیچیدگی خاصی کنار هم 
قرار داده، دسترسی به عناوین مورد نظر و ایجاد تغییرات 

برای شخصی سازی تجربه در هر بازی را آسان می کند. 
 Rollback کیفیت مسابقات چندنفره، به لطف وجود
Netcode بالا رفته و یافتن مبارزات آنلاین، ســریع 
و بدون دردســر اســت. وجود انواع مختلف مسابقات 
چندنفره آنلاین، در کنار لیدربردهای آنلاین و آفلاین، 
تجربه غنی چندنفره را عرضــه می کند. با این حال افت 
جزئی فریم و لکنت در برخــی بازی های این مجموعه 

و عدم وجود کراس پلی، دلســرد کننده است، اما روی 
جایگاه این مجموعه و عناصر مثبتی که عرضه می کند، 
 Marvel vs. Capcom Fighting .سایه نمی اندازد
Collection: Arcade Classics، بخش مهمی از 
تاریخ درخشان کمپانی کپکام است که نیاز طرفداران 
برای تجربه بازی های این مجموعه روی کنســول های 

مدرن را به خوبی پاسخ می دهد.


Mario&Luigi:Brothership

Nintendo           سازنده
78          متوسط امتیاز

بااینکهبهروزهایآخرکنسولنینتندوسوییچ
نزدیکمیشویماماهنوزهمنینتندوازانتشار

نسخههایجدیدمجموعهماریودستبرنداشته.
جدیدترینقسمتازاینمجموعهکهتحتعنوان
Mario&Luigi:Brothershipشناختهمیشود،
کنترلایندوبرادررابرعهدهشماقراردادهوازدید

گیمپلیبهشکلنوبتیدنبالمیشود.

  بی سیم

اپل به خفه کردن نوآوری متهم شد
 ،)CMA( طبق یافته هــای اولیه ســازمان رقابــت و بازارهــای انگلســتان
محدودیت های اپل بر مرورگرهای موبایل درحال »خفه کردن« نوآوری و عقب 
نگه داشتن ویژگی های جدیدی اســت که می تواند به نفع کاربران آیفون باشد. 
در گزارش CMA، گروه تحقیقات مستقل به این نتیجه رسید که سیاست های 
مرورگر سفارشــی اپل، مرورگرهای رقیب را از اجرای برخــی ویژگی ها مانند 
فناوری  های سرعت بخشــیدن به بارگذاری صفحات وب باز می دارد. تحقیقات 
نشان داده که بسیاری از توســعه دهندگان بریتانیایی ترجیح می دهند به جای 
انتشار اپ هایشان در اپ استور، اپلیکیشــن های تحت وب پیشرفته ارائه دهند؛ 
اما محدودیت هــای فعلی iOS، مانع این کار می شــود. افزون بــر دغدغه های 
رقابتی، CMA به توافق تقســیم سود بین اپل و گوگل اشــاره کرده که به طور 
چشمگیری انگیزه های مالی این دو شــرکت برای رقابت در حوزه مرورگرهای 
موبایل با سیستم عامل iOS را کاهش داده است. به گزارش زومیت، CMA به 
این نتیجه رسید که هر دو شرکت قادرند نحوه ارائه گزینه های مرورگر به کاربران 
را به گونه ای دستکاری کنند که محصولاتشان در نزد کاربران، گزینه هایی مسلم  
 ،CMA و ساده تر به نظر برســند. مارگوت دالی، رئیس گروه تحقیقات مستقل
می گوید: »ما موقتاً دریافتیم که رقابت بیــن مرورگرهای موبایل به خوبی پیش 
نمی رود و این موضوع نوآوری را در بریتانیا محدود می کند.« رگولاتوری بریتانیا 
توصیه کرده که یافته هایش در چهارچوب لایحــه بازارهای دیجیتال، رقابت و 
مصرف کننده بریتانیا )DMCC( مورد بررســی قرار بگیرنــد؛ لایحه ای که در 
آغاز سال 2025 به قانون لازم الاجرا تبدیل خواهد شد. سازمان CMA بریتانیا 
با تکیه بر قانون جدید می تواند برچسب »وضعیت استراتژیک بازار« را به برخی  
از شرکت ها نسبت دهد و با اعمال قوانین، بازار را رقابتی تر کند. سازمان رقابت و 
بازارهای انگلستان تا تاریخ 13 دسامبر )23 آذر(، از عموم مردم برای ارائه نظرات 
در خصوص یافته های اولیه تحقیق خود دعــوت می کند. انتظار می رود تصمیم 
نهایی در این خصوص در مارس 2025 )اسفند 1403 و فروردین 1404( اتخاذ 
شود. اپل ادعا می کند که با ارائه طیف گسترده ای از مرورگرهای متفرقه مبتنی بر 
موتور رندر وب کیت )WebKit( در اپ اســتور که به صورت همزمان با مرورگر 
سافاری به رقابت می پردازند و همچنین با فراهم کردن امکان تغییر آسان مرورگر 
پیش فرض در iOS، محیطی رقابتی و پویا را در بازار مرورگرهای اینترنتی ایجاد 

کرده است.

پرچمداری برای گیمرها
معرفی راگ فون 9، جدیدترین تلفن قدرتمند ایسوس

سونیبهدنبالخرید
سازندگانالدنرینگ

درگزارشیاختصاصیکهامروز
توسطرویترزمنتشرشد،ادعاشد
کهسونیدرحالمذاکرهبرایخرید
Kadokawaاست،شرکتیکهمالک
،FromSoftwareاکثریتشرکت
،EldenRingتوسعهدهندهبازی
است.دراینگزارشادعاشدهبود

کهسونیمیخواهدقدرترسانهای
راتصاحبکندوممکناستدر

هفتههایآیندهقراردادیامضاشود.
علیرغمتاییداینادعاهاتوسطدو

منبعمعتبرنزدیکبهرویترز،سونی
وKadokawaهردوازاظهارنظردر
مورداینخبرخودداریکردهاند.این
خبربهشدتموردتوجهمطبوعات
قرارگرفتوتنهاچندماهپساز

ShadowoftheErdtreeانتشار
ازسویFromSoftwareمنتشر

شد،بستهالحاقیکهبهقدریخوب
استکهبهعنوانبهترینبازیسال
TheGameAwardsدررویداد

درنظرگرفتهمیشود.درحال
حاضر،Kadokawaتقریبا70درصد
ازسهامFromSoftwareرادراختیار
داردوسونینیزحدود14درصدسهام

ازایناستودیورادراختیاردارد.

گ
الو

آن

کیوانجهانبانی|شایدباورشبرایخیلیهاسختباشد،ولیآثارشبیهسازساختن
ومدیریتکردن-بهویژهساختشــهرِبازیها-جزومحبوبترینعناویندربین
گیمرهایامروزیهستندواینسبکهوادارانپرشماروخاصخودشرادارد.حالابا
عرضهجدیدتریننسخهازسریPlanetCoaster،ایندستهازگیمرهامیتوانندیک
باردیگرطعمخوشساختترنهایهواییوچرخوفلکهایجذابوپرازآدرنالینرا
Frontierتجربهکنندویکباردیگرپابهجهانجذابآنبگذارند.ساختهاستودیوی
Developmentsسعیدارددرمســیریقدمبگذاردکهچنددههپیششروعشد
وهنوزطرفدارانبســیاریدارد.طرفدارانیکهبهاینژانروفادارماندهوبازیهای
مختلفیازآنراطیاینسالهاتجربهکردهوبهموفقیتآنهاکمککردهاند.حالااما
نوبتبهدومینقسمتازمجموعهPlanetCoasterرسیدهتااینژانرکلاسیکرابا

تکنولوژیروزهمراهکند.

امیرپایدار|ایسوسبالاخرهازدوگوشیگیمینگجذابخودیعنیراگفون
9وراگفون9پرو)AsusROGPhone9وPro9(باپردازندهاسنپدراگون
8الیترونماییکرد.تلفن9AsusROGPhoneوPro9باچیپاسنپدراگون
8الیت،باتریهایبزرگتروسیستمخنککنندهپیشرفتهتربهبازارآمدهاند.
پرچمدارهاییکهآمدهاندتاتجربهبازیوعملکردکلیرابهسطحجدیدیارتقا
دهند.ایسوسمثلهمیشهاینسریازگوشیهارابهطورویژهبرایگیمرهایی
کهبهدنبالعملکردبینظیروقابلیتهــایمنحصربفرددربازیهایموبایلی
هستند،طراحیکردهاســت.اززمانیکهسریROGفون8درسالگذشته
Asus،ودوربینتلهفوتوبهبازارآمدIP68باویژگیهاییهمچوناستاندارد
نشاندادکهبهنیازهایکاربرانعادیهمتوجهدارد.اماهمچنانبرتمرکزاصلی
خودکهبازیاست،وفادارماندهاست.بااینحال،اینگوشیهایجدیدحتی

بهبودهایبیشتریرادرهمهجنبههادرمقایسهباقبلداشتهاند.

 ،Planet Coaster2 در اولین مواجهه با بازی  
اگر تجربــه کافی با آثار شبیه ســاز و مدیریت یک 
پروژه بزرگ را نداشــته باشید، ممکن است خیلی 
زود یک ترس عجیبی به سراغ شــما بیاید؛ ترسِ 
از آشنا نبودن ســاز و کار پیچیده این بازی، دقیقاً 
همان چیزی است که خود من هم در ساعات اولیه 
بازی با آن درگیر بودم و اگر نکات آموزشــی بازی 
نبودند، قطعاً هیچ وقت نمی توانســتم با آن ارتباط 
برقرار کنم. ســازندگان بازی با درک این موضوع، 
در همان ابتدا یک بخش تمرینی و آموزشی خیلی 
جالب و جذاب را در اختیــار بازیکنان می گذارند 
و با شــخصیت های مختلف و بامزه ای مثل دکتر 
یوجین - مهندس پارک که تخصــص او طراحی 
ترن های هوایی اســت - راه و چــاه مدیریت یک 
پارک تفریحی را به شما یاد می دهند. البته ناگفته 
نماند که در بعضی بخش های آموزشی، سازنده ها 
فرض کرده اند که شما قبلًا بازی های این سبک را 
تجربه کرده اید و پایه  ای ترین موارد را به شــما یاد 
نمی دهند! در کنار این موضوع، داســتان بازی نیز 

از زبان همین شخصیت ها روایت می شود که البته 
خیلی داستان مهم و کلیدی ای نیست و صرفاً رقابت 
بین دو تا پارک تفریحی را برای شما روایت می کند؛ 
در واقع هدف شما این است که با ساخت یک شهر 
بازی تمام عیار و ســرگرم کننده، گــوی رقابت را 
از رقیب تان بدزدید و مشــتری بیشــتری را برای 

خودتان جمع کنید.
 Planet Coaster با این که نسخه قبلی سری  
هنوز هم یک اثر کامل به شــمار می رود و بازیکنان 
زیــادی دارد، اســتودیوی Frontier که تجربه 
طولانی ای در ساخت این بازی ها دارد و با مجموعه 
RollerCoaster Tycoon از ســال 2003 به 
این سبک پا گذاشــته اســت،  ایده های جدیدی 
را به Planet Coaster 2 آورده اســت و ســعی 
کرده تا معنای جدیــدی را به مدیریــت پارک ها 
اضافه کند. این نســخه با اضافه کردن یک بخش 
جدید برای ســاختن پارک آبی و سرسره های آبی 
هیجان انگیــز، کاری کرده تا حــالا پارک تفریحی 
شــما به یکی از کامل ترین مناطق تفریحی ممکن 

تبدیل شود و مردمی که به پارک می آیند بتوانند از 
تجربه بازی های آبی نیز نهایت لذت را ببرند. بخش 
 ،)Career( داســتانی بازی یا همان بخش کریر
شامل چهار ســناریو مختلف می شود که هر کدام 
از آن ها چالش های ســخت و البته سرگرم کننده 
خودشــان را دارند. از آنجایی کــه می توانید این 
سناریو ها را به صورت جداگانه بازی کنید، حتی اگر 
در یکی از آن ها نتوانید هدف ها را به درستی انجام 
دهید، می توانید به ســراغ یکی دیگر از بخش های 
بازی برویــد؛ حقیقتاً ایــن اتفاق را در بــازی قرار 
است زیاد تجربه کنید، چرا که مدیریت یک پارک 
تفریحی خیلی پیچیده تر از این حرف هاست که در 

ادامه درباره آن صحبت می کنیم.
بــازی در  کــه  می کنیــد  فکــر  اگــر    

 Planet Coaster2  قرار اســت فقط یک سری 
وسایل را کنار هم قرار بدهید و با چند تا چرخ و فلک 
و رولر کوستر سر ر کار داشته باشید، باید بگوییم که 
سخت در اشتباه هستید. تک تک اجزای این بازی با 
جزئیات فوق العاده ریز و مهمی طراحی شده اند که 

کار شما را به شدت پیچیده می کنند و در عین حال 
کمک می کنند تا واقعا حس کنید دارید یک پارک 
را مدیریت می کنید. اجازه دهیــد تا با چند تا مثال 
این موضوع را بیشــتر توضیح دهیم؛ هر وسیله ای 
که می ســازید، باید یک گیــت ورودی، یک گیت 
خروجی و دو تا صف برای تجمع مردم داشته باشد 
و اگر این مســیرها با هم برخورد داشته باشند، باید 
طراحی خودتان را عوض کنید. بعد از ســاختن این 
موارد، حالا باید این ترن هوایی را از نظر ایمنی تست 
کنید. اگر مهندس های شما تایید نهایی را بدهند، 
حالا بالاخره می توانید این ترن را افتتاح کنید. کار 
شما ولی اینجا به پایان نمی رسد؛ ممکن است یکی 
از ترن ها دچار خرابی شود یا یکی از ریل ها درست 
کار نکند یا برق لازم به این وسیله نرسد و دچار یک 
شرایط اورژانسی شوید. همه این ها را نیز شما باید 
کنترل نمایید و با استخدام مهندس ها یا نیروهای 
متخصص لازم، شرایط نگه داری هر وسیله را مدام 
بررسی کنید. در این بازی شما باید بارها دکمه ایست 
اورژانسی و کمک رسانی را فشار دهید تا خیلی سریع 

به شرایط بد رسیدگی کنید تا مردم راضی بمانند و از 
پارک شما خارج نشوند. از طرفی ممکن است به طور 
ناگهانی آبی که در استخرها و سرسره ها هست، سبز 
شود و یک ماده شیمیایی به درستی کار نکند. یا مثلًا 
افرادی که برای شما کار می کنند از شرایط ناراضی 
باشند و کار خودشان را به درستی انجام ندهند. همه 
این ها مواردی هستند که بازی را پیچیده می کنند و 
این پیچیدگی بعضی وقت ها تجربه بازی را به شدت 
اذیت کننده می کند. با در نظر گرفتن تمام خوبی ها 
و کاستی های Planet Coaster 2، باید گفت که 
این بازی نسبت به نســخه قبلی خودش پیشرفت 
بسیار چشم گیر و رو به جلویی داشته است و با اضافه 
کردن ویژگی های جدیــد مثل بخش پارک آبی، به 
یک اثر کامل تر تبدیل می شــود. این بازی مطمئناً 
برای کسانی که عاشق آثار شبیه ساز هستند می تواند 
اثری سرگرم کننده باشد، اما برای گیمرهای معمولی 
که شاید عادت به پیچیدگی بالای آن نداشته باشند، 
می تواند به تجربه ای ســردرگم کننده و نه چندان 

جذاب تبدیل شود.

بازی در نقش مدیر شهربازی
نقد و بررسی دومین قسمت از مجموعه فوق محبوب 

Planet Coaster
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مهمتریناخبارتکنولوژیدرهفتهایکهگذشت
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بهترین روزهای امیر روی نیمکت
قلعه نویی سابقه و تجربه زیادی در مربیگری دارد. در خیلی از تیم هایش هم خوب کار کرده و نتایج خوبی گرفته است. 
اما فارغ از سبک بازی و ضعف های موجود، به نظر می رسد بهترین دوران مربیگری او در تیم ملی رقم خورده است. 
او در اولین حضورش در تیم ملی 18 بار روی نیمکت نشست و میانگین 2.28 امتیاز از هر بازی را ثبت کرد. در دوره 
جدید عملکرد او بهتر هم شده و میانگین 2.59 امتیاز از هر بازی در تیم ملی برای او ثبت شده است. او در تیم های 

باشگاهی اش اگرچه گاهی به میانگین دو امتیاز از هر بازی نزدیک شد اما هرگز به این عدد نرسید.

   گزارش

هانسی فلیک موفق شد بارسلونا را بار دیگر احیا کند. 
این مربی در اوایل فصل حتی نیــاز به فرصتی برای 
سازگار شــدن با شــرایط و رقابت جدید نخواست و 
بلافاصله توانست نتایج بسیار خوبی را در رقابت های 
لالیگا و همچنین لیگ قهرمانان اروپا به دست آورد و 
این موضوع از اهمیت بسیاری برای آنها برخوردار بود.

پس از پیــروزی در دیدارهــای بزرگــی مانند رئال 
مادرید یا بایرن مونیخ، بارســا نشــان داده است که 
تکیه بســیاری به ســبک بازی و همچنین عملکرد 
بازیکنانش به خصوص در خط حمله با حضور مثلث 
روبرت لواندوفسکی، رافینیا و لامین یامال دارند و به 
نظر می رســد که پاداش این نمایش خوب را خواهند 
گرفت چون داده های اوپتا نشان می دهد شش تیم از 
هفت تیمی که پیش از این موفق شده بودند در هفته 
سیزدهم 33 امتیاز به دست آورند، در نهایت قهرمان 

لیگ شدند.
تیم فلیک در حال حاضر با کسب 33 امتیاز از 13 بازی 
در صدر جدول رده بندی رقابت های لالیگا قرار دارد و 
شــش امتیاز جلوتر از رئال مادرید است که یک بازی 
عقب افتاده به دلیل اتفاقات رخ داده در والنسیا دارد. 
داده ها معتقد هستند که شانس قهرمانی بارسلونا ۶9 
درصد است. این شانس برای رئال مادرید 29.8 درصد 

و برای اتلتیکو مادرید 1.1 درصد است.

در واقع بیشــترین شانس برای کســب عنوان نایب 
قهرمانی متعلق به رئال مادرید با ۶1.9 درصد است و 
پس از آنها هم اتلتیکو مادرید با ۶0.5 درصد بیشترین 
شــانس را برای قرار گرفتن در جایگاه ســوم جدول 

رده بندی این مسابقات دارد.
بارسلونا به لطف کســب 11 پیروزی در 13 دیدارش 
در رقابت های لالیگا توانسته است این درصد را از اوپتا 
دریافت کند. این تیم در این فصــل تنها در دو بازی 
شکســت خورده که آخرین دیــدارش پیش از وقفه 
دیدارهای ملی برابر رئال سوسیداد بود و پیش از این 
در هفته هشتم هم با نتیجه 2-4 برابر اوساسونا باخت.
علاوه بــر این، نباید یــک نکته را فرامــوش کرد که 
بارسلونا موفق شده با 40 گل زده بهترین خط حمله 
لیگ را به خودش اختصاص دهد و این در حالی است 
که رئال مادرید پس از آنها قرار دارد و تنها 25 بار موفق 

به باز کردن دروازه حریفان شده است.
ناکامی رئــال در رقابت های این فصل هــم به بهبود 
عملکرد بارسا کمک کرده و شانس آنها را افزایش داده 
اســت. این تیم در چهار بازی اخیر شــرایط خوبی را 
تجربه نکرده است. تغییر سبک بازی آنچلوتی، جدایی 
تونی کروس و کاهش قــدرت خلق موقعیت بعضی از 
بازیکنان و از دست دادن بازیکنان مهم در خط دفاعی 
بــا مصدومیت طولانی مــدت دنی کارواخــال و ادر 

میلیتائو باعث شده است که شرایط در نیم فصل اول 
برای رئال بسیار دشوار شود.

با این حال، بیش از این یک استثنا هم وجود داشته که 
تیمی که در هفته سیزدهم موفق به کسب 33 امتیاز 
شده نتوانسته است در انتهای فصل عنوان قهرمانی را 
از آن خود کند. امید رئالی ها حالا به بخش منفی این 
داستان اســت. در فصل 15-2014 که آنچلوتی در 
اولین دوره حضورش در رئال مادرید بود، آنها به این 
الگوی آماری رسیده و به کسب قهرمانی امیدوار بودند.

این تیم در هفته سیزدهم 33 امتیاز داشت، اما راهش 
برای رسیدن به قهرمانی در هفته بیست و ششم قطع 
شــد. رئال دو امتیاز بیشتر از بارســلونا داشت اما در 
دیدار برابر اتلتیک بیلبائو شکســت خورد و شاگردان 
لوئیس انریکه موفق شــدند 1-۶ مقابل رایو وایه کانو 
با هت تریک مسی، دو گل از لوئیس سوارز و یک گل 
از جرارد پیکه به پیروزی برســند و این بارسا بود که 
برتری را تا هفتــه آخر حفظ کرد و با کســب عنوان 

قهرمانی تاریخ ساز شد.
در انتهای جدول هم اوپتا پیش بینی کرده اســت که 
رئال وایادولید با شانس 41.3 درصدی تیم قعر جدول 
خواهد بود. اسپانیول هم با 15 درصد و ختافه با 14.3 
درصد دیگر تیم هایی هستند که احتمالا در قعر جدول 

رده بندی لالیگا قرار خواهند گرفت.

تیم ملی ایران در راه رسیدن به جام جهانی 202۶ قدم بر 
می دارد و با توجه به افزایش شمار تیم های شرکت کننده 
در جام جهانی از 32 به 48 و افزایش ســهمیه تیم های 
آسیایی به عدد 8.5، ملی پوشان مســیر دشواری برای 
رسیدن به مسابقات جام جهانی ندارند و به نظر می رسد 
که چهارمین صعود پیاپی تیم ملی قریب الوقوع باشــد 
و احتمالًا اگر اتفــاق غیرمنتظــره ای رخ ندهد، صعود 
ملی پوشان در فیفادی بعدی قطعی خواهد شد؛ جایی که 
شــاگردان امیر قلعه نویی باید به مصــاف تیم های ملی 

امارات و ازبکستان بروند.
شــاگردان قلعه نویی البته حدود 3 ماه درگیر مسابقات 
باشگاهی هســتند و فیفادی بعدی در ماه مارس 2025 
خواهد بود که طبق برنامه ریزی انجام شده از سوی فیفا، 
دوئل با امارات روز سی ام اسفندماه 1403 برگزار می شود 
و مصاف با ازبکستان هم روز پنجم فروردین ماه 1404 به 

انجام می رسد. 
این برنامه نشان می دهد که پرونده کار تیم ملی ایران در 
سال 2024 بسته شده و هر چند مرور کارنامه تیم ملی در 
این سال میلادی نشــان می دهد که شاگردان قلعه نویی 
توانسته اند اکثریت دیدارهای خود را با برد به پایان ببرند 
اما یک شکست برای تمدید حسرت تاریخی فوتبال ایران 

کافی بوده است.

   عبور از دی با 4 برد پیاپی
تیم ملی ایران کار خود در ســال 2024 را در حالی آغاز 
کرد که شــاگردان امیر قلعه نویی بــرای حضور در جام 
ملت های آسیا 2023 آماده می شــدند و در این مسیر، 
آن ها 2 بازی دوستانه پیش از شــروع جام ملت ها انجام 

دادند که موفق شــدند با نتیجه 2 بر یک از بورکینافاسو 
بگذرند و با 5 گل هم اندونــزی را در کوبیدند. بعد از آن 
نوبت به کسب پیروزی 4 بر یک مقابل فلسطین و برتری 
یک گله برابر هنگ کنــگ در مرحله گروهی جام ملت ها 

رسید تا صعود به مرحله حذفی رقابت ها مسجل شود.

   برد دراماتیک مقابل ژاپن، شیرین ترین خاطره سال
ملی پوشان فوتبال ایران ادامه راه خود در جام ملت های 
آسیا 2023 را با برد مقابل امارات در آخرین بازی مرحله 
گروهی پیــش بردند و بعد از آن، در مرحله یک هشــتم 
نهایی برابر ســوریه در وقــت قانونی متوقف شــدند اما 
در ضربات پنالتی ایــن تیم را از پیش برداشــتند و اوج 
درخشش شاگردان قلعه نویی در مرحله یک چهارم نهایی 
بود که ژاپن را از گردونه رقابت ها حذف کردند که می توان 
گفت پیروزی 2 بر یک مقابل ژاپن، مهم ترین برد فوتبال 
ملی ایران در ســال اخیر میلادی بود.  اگر مصاحبه های 
اخیر قلعه نویی را مرور کنیــد خواهید دید که او بارها در 
پاســخ به منتقدان، از این پیروزی هم یاد کرده است که 
البته با شناختی که از او داریم، اصلا چیز عجیبی نیست.

   از حسرت موفقیت در جام ملت ها تا قدم زدن در 
راه جام جهانی

شاگردان قلعه نویی با وجود رسیدن به جمع 4 تیم برتر، 
نتوانستند در مرحله نیمه نهایی جام ملت ها موفق عمل 
کنند و برابر قطر شکست خوردند تا حسرت قهرمان شدن 
در جام ملت های آسیا ادامه دار باشد و به نیم قرن برسد. 
بعد از کنار رفتن از جام ملت ها، تیم ملی در مسیر حضور 
در جام جهانی 202۶ قرار گرفت و کار خود را در مرحله 

مقدماتی پیش برد که شاگردان امیر قلعه نویی از دور دوم 
رقابت ها به ســلامت عبور کردند و در دور سوم هم فعلًا 
صدرنشین گروه خود هستند و فاصله چندانی تا کسب 
ســهمیه جام جهانی 202۶ ندارند. آنها کارشان را با دو 
پیروزی حداقلی مقابل قرقیزستان و امارات آغاز کردند، 
سپس با ازبکستان به تساوی بدون گل رسیدند، در ادامه 
قطر قهرمان آسیا را با یک نتیجه خوب شکست دادند و 
در ادامه دو پیروزی دشوار و انتقادآمیز مقابل کره شمالی 

و قرقیزستان به دست آوردند.

   موفقیت 77/77 درصدی در سال 2024
تیم ملی ایران در سال میلادی اخیر، 18 مسابقه داشت 

که فقط 2 دیدار از این 18 تقابل، دوســتانه بود و سایر 
دیدارها در رقابت هایی چون جام ملت های آسیا 2023 
و انتخابی جام جهانی 202۶ بود که 14 برد، 3 تســاوی 
)در وقــت قانونی( و فقط یــک باخــت در کارنامه تیم 
ملی دیده می شــود که این مســئله نشــان از موفقیت 
 77/77 درصدی شــاگردان قلعه نویی در مســیر کسب

 پیروزی دارد.
41 گل زده، 15 گل خورده و ثبت فقط 8 کلین شــیت 
در 18 بازی در کارنامه تیم ملی ایران در ســال 2024 
دیده می شود که با وجود ثبت این کارنامه، نمایش های 
پرنوسان ملی پوشــان باعث شــده تا همچنان انتقادات 

پرشماری نسبت به تیم ملی مطرح باشد.

مسابقات مرحله یک شانزدهم نهایی با یک 
شگفتی غیرمنتظره در تبریز آغاز شد

 جایی که تراکتور، در روزی که با تمام قوا به میدان آمده و فقط علیرضا بیرانوند 
جای خود را به حسین پورحمیدی داده بود، برابر گل گهر سیرجان کامبک 

خورد و با پذیرش شکست 2 بر یک از گردونه رقابت های جام حذفی کنار رفت.
فصل03-1402:ناکامیدررسیدنبهنیمهنهایی

سرخ پوشان تبریزی در سالیان گذشته با چالش موفقیت در جام حذفی مواجه 
بودند؛ به طوری که آن ها فصل گذشته مرحله یک شانزدهم نهایی را بدون انجام 
مسابقه و با انصراف چوکا تالش، با کسب پیروزی انضباطی پشت سر گذاشتند 

و بعد از آن هم موفق شدند در مرحله یک هشتم نهایی مقابل ذوب آهن 
اصفهان در ضربات پنالتی پیروز شوند اما معادلات در مرحله یک چهارم نهایی 
خلاف خواسته تراکتوری ها رقم خورد و آن ها با یک گل در خانه مغلوب مس 

رفسنجان با هدایت محرم نویدکیا شدند.
   فصل02-1401:حذفمقابلاستقلالِساپینتو

تراکتور در جام حذفی در فصل 02-1401 هم تجربه ای مشابه فصل جاری 
داشت. در آن فصل هم سرخ پوشان تبریزی در قدم اول با قرعه ای دشوار مواجه 

شدند و در گام نخست برابر استقلال در تهران قرار گرفتند که با وجود آنکه 
گل اول مسابقه به سود تراکتور به ثبت رسید اما استقلالی ها با هدایت ریکاردو 
ساپینتو کامبک زدند و توانستند تراکتور را از گردونه رقابت ها حذف کنند تا 
به مانند فصل جدید جام حذفی، سرخ پوشان در فصل 02-1401 هم اولین 

حذف شده بزرگ جام لقب گیرند.
   فصل01-1400:بازهمحذفدرمرحلهیکشانزدهمنهایی

تراکتوری ها در فصل 01-1400 هم با رویای قهرمانی و کسب موفقیت در 
این تورنمنت پا به عرصه رقابت های جام حذفی گذاشتند اما معادلات بر 

علیه خواسته های آن ها رقم خورد؛ چرا که سرخ پوشان تبریزی در قدم اول 
میزبان مس رفسنجان بودند اما در برابر حریفی از استان کرمان در ضربات 

پنالتی مغلوب شدند تا تقریباً در شرایطی مشابه فصل جاری، بازهم برابر یک 
نماینده از استان کرمان در تبریز از گردونه رقابت های جام حذفی در مرحله 

یک شانزدهم نهایی کنار بروند!
   فصل1400-1399:رویایدفاعازقهرمانیبهبادرفت

سرخ پوشان تبریزی در فصل 99-1398 توانستند با هدایت ساکت 
الهامی فاتح جام حذفی شوند و دومین قهرمانی خود در این رقابت ها را با 

شکست دادن استقلال در مشهد به دست آوردند اما در مسیر دفاع از این عنوان 
قهرمانی ناکام بودند. تراکتوری ها در فصل 1400-1399، گام نخست را با برد 

مقابل شهرداری ماهشهر برداشتند اما در ادامه راه، شکست برابر آلومینیوم 
در اراک باعث حذف سرخ پوشان تبریزی از گردونه رقابت های جام حذفی 
شد تا آن ها نتوانند در دفاع از عنوان قهرمانی خود موفق عمل کنند و نکته 

جالب توجه اینکه تراکتور در 5 فصل اخیر و در دوران پسا قهرمانی اش در جام 
حذفی، 3 بار در مرحله یک شانزدهم نهایی از گردونه رقابت ها کنار رفته است!

منبع: فوتبال 3۶0
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حالا نظرتان درباره آبروریزی و آبروداری چیست؟
باخت تراکتور مقابل گل گهر آن هم در تبریز و حذف زودهنگام از جام حذفی، بزرگ ترین غافلگیری مرحله 
یک شانزدهم نهایی این مسابقات بود. حالا تراکتور فقط می تواند امیدوار باشد که در لیگ برتر قهرمان شود. 
البته لیگ قهرمانان آسیای دو هم هست که تراکتور توان قهرمان شدن در این تورنمنت را هم دارد. اما نکته 
مهم باخت تراکتور، درسی است که باید بعضی از بازیکنان، مدیران و حتی سیاسیون علاقمند به این تیم 
باید بگیرند. بعد از باخت  های پرسپولیس و استقلال و سپاهان در لیگ نخبگان و لیگ قهرمانان آسیا بود 
که مدیر رسانه ای تراکتور توئیتی منتشــر کرد با این مضمون که دوران پرسپولیس و استقلال تمام شده 
و اکنون دوران تراکتور است! عارف غلامی بازیکن این تیم هم توئیت زد: »پرسپولیسی ها به استقلالی ها 
میخندن، استقلالی ها به پرسپولیســی ها، تیم های عربی و هواداراشون به جفت تیم های ایرانی.« یکی از 
اعضای شورای شهر تبریز هم در جلسه این شورا مدعی شد که اســتقلال و پرسپولیس و سپاهان آبروی 
فوتبال ایران را برده اند و این تراکتور است که آبروی برباد داده این 3 تیم را با بردهایش در آسیا می خرد! در 
نهایت بیرانوند هم در چتی که با یکی از آشنایانش داشت و منتشر شد مدعی شد که انشالله جواب منتقدان 
را با گرفتن سه گانه در اخر فصل خواهد داد! اما حالا با یک باخت در جام حذفی همه این ادعاها زیر سوال 
رفته است. البته تراکتور همین حالا هم بهترین تیم فعلی ایران است اما خیلی دوست داریم حالا و بعد از 
حذف از جام حذفی، نظر مدیر رسانه ای این باشگاه و همچنین عضو محترم شورای شهر را درباره آبروریزی 

یا آبروداری بدانیم!

ما در تیم خیابانی و خداداد نیستیم!
این هم از بد روزگار است و از شــانس بد ما که در دعوای بین تیم ملی و امیر قلعه نویی و علیرضا بیرانوند 
و جواد خیابانی و خــداداد عزیزی نمی توانیم طرف هیچ کدام بایســتیم و به هیــچ کس نمی توانیم حق 
بدهیم. مثلا خداداد که ســابقه تعریف و تمجید از ســعید الهویی را هم در کارنامه دارد، مشــخص است 
که نمی شــود خیلی روی حرف هایش حســاب کرد و به او اعتبار داد. یا جواد خیابانی که خودش یکی از 
ول نکن ترین ها در حوزه خودش اســت و در پایین ترین اســتانداردها کار می کند و توجهی به انتقادات و 
تلاشی برای رفع اشــتباهاتش نمی کند، مشخص اســت که نمی تواند به بازیکنان پا به سن گذاشته تیم 
ملی خرده بگیرد که چرا کنــار نمی روند تا جا برای جوان ترها باز شــود. وقتی یادمــان می آید که با چه 
جمله بندی اشــتباه و خنده داری سعی داشت با ســرمربی بولیوی به زبان انگلیســی صحبت کند اما در 
همان وضعیت کتابی را از زبان انگلیسی به فارسی ترجمه کرده بود، دیوانه می شویم. باور کنید می دانیم 
که بعضی از انتقادها به قلعه نویی و بیرانوند هم دلایل دیگری دارد، اما این دلیل نمی شــود که ما از روی 
دلســوزی و نگرانی حرف مان را نزنیم. منطقی نیســت که چون نمی خواهیم با خیابانی و خداداد در یک 
 جبهه قرار بگیریم، ســکوت کنیم و ضعف ها را گوشــزد نکنیم یا برویم و رودرروی این دو نفر بایســتیم. 
کوتاه آمدن درباره تیم ملی به بهانه اینکه فلانی هم دارد انتقاد می کند، یک اشــتباه است. ما به وظیفه و 
رسالت مان عمل می کنیم. تحت تاثیر خیابانی و خداداد و البته زرنگ هایی که فکر می کنند خیلی زرنگند 

قرار نمی گیریم. 

 قهرمانی لالیگا
را به بارسلونا 

تبریک بگویید
ابررایانه اوپتا پس از 13 هفته 

از لالیگا و بر اساس سوابق 
تاریخی قهرمان و نایب 

قهرمان این فصل فوتبال 
اسپانیا را پیش بینی کرد

 ایران در 2024؛
حسرت خاص موفق با یک 

 شاگردان قلعه نویی بیشتر دیدارهای خود را با برد به پایان 
بردند اما یک شکست برای تمدید حسرت تاریخی فوتبال 

ایران کافی بود

مهارنشدنی: کین رکورد هالند را شکست
هری کین ستاره بی چون و چرای بایرن در جریان بازی برابر آگزبورگ 
بود و موفق شد هر سه گل تیمش را در این بازی به ثمر برساند تا بار دیگر 
نشان دهد که هنوز هم یکی از بهترین مهاجمان حال حاضر فوتبال اروپا 
و البته دنیا به حساب می آید. این ستاره انگلیسی تا به حال موفق شده 
است در ۶2 بازی ۶4 گل برای این تیم به ثمر برساند و امیدوار است که 
بتواند در این فصل اولین عنوان قهرمانی اش را به همراه بایرن به دست 
آورد. سه گلی که این بازیکن در بازی برابر آگزبورگ به ثمر رساند به این 
معنا بود که توانسته است تعداد گل هایش را در رقابت های بوندسلیگا 
به عدد 50 برساند و این کار را تنها در 43 بازی انجام داد و به این ترتیب 
رکورد هالند را که پیش از این توانسته بود در 50 بازی این تعداد گل را 
برای دورتموند بزند شکست و به اولین بازیکنی تبدیل شد که چنین 
رکوردی را به ثبت رسانده اســت. کین پیش از این هم موفق شده بود 
با 33 گل در 45 بازی به عنوان بهترین گلزن انگلیســی در رقابت های 

لیگ قهرمانان برسد و از رکورد 30 گل زده وین رونی عبور کرده بود.

پایان کار کاسمیرو در منچستر یونایتد؟
روبن آموریم هنوز حتی اولین بازی خود را با منچســتریونایتد، امروز 
مقابل ایپسویچ تاون، پشت سر نگذاشته، اما بازنشر یک مصاحبه قدیمی 
زنگ خطری برای کاســمیرو بود. آموریم گفته بود: »همیشه زیدان را 
خیلی دوست داشتم و از بازی ژابی آلونسو لذت می بردم. وقتی به عنوان 
شماره شش بازی می کردم، به کارهای ژابی و بوسکتس توجه داشتم«.

مشکل در بخش دوم اظهارات اوست: »معمولًا با همکلاسی های دوره 
کارشناسی ارشد خود جنگ و جدل دارم، زیرا همه کاسمیرو و بازیکنان 
مشابه او را خیلی دوســت دارند، ولی برای آن پست، من بازیکنانی را 
دوست دارم که بیشــتر از ســرعت برای بازپس گیری توپ و تهاجم، 
هوشــمند باشــند.« اکنون هیجان به طور منطقی، در دیدن ترکیب 
آموریم در اولین بازی اوست. در خط میانی، مانوئل اوگارته، که قبلًا در 
اسپورتینگ با او بوده، به نظر می رسد بازیکن ثابت است. خواهیم دید 
که آیا کاسمیرو، همان طور که با فن نیستلروی چنین بود، او را در میانه 
زمین همراهی می کند یا خیر. بازیکن سابق رئال مادرید، در هر صورت، 
یکی از بازیکنان روی فرم منچستریونایتد در این فصل است. او حتی 
سه گل به ثمر رسانده است: دو گل در جام اتحادیه مقابل لستر و یکی 

در لیگ برتر مقابل وستهم.

 تا جام جهانی با اینترمیامی: 
مسی تمدید می کند

لیونل مســی پس از پایان مهلت قراردادش با پاری سن ژرمن تصمیم 
گرفت که به دوران حضورش در فوتبال اروپــا خاتمه دهد و با امضای 
قراردادی راهی اینترمیامی شد تا حضور در لیگ فوتبال آمریکا را هم 
تجربه کند. قرارداد این ســتاره آرژانتینی با اینتر میامی در پایان سال 
2025 به اتمام خواهد رسید اما به نظر می رسد که مدیران این باشگاه 
نگران این وضعیت نیستند و اطمینان دارند که او قرارداد جدیدی را با 
آنها به امضا خواهد رســاند و همچنان به حضورش در این تیم تا زمان 
رســیدن به جام جهانی 202۶ ادامه خواهد داد. ماس در گفت وگو با 
خبرنگاران در پاسخ به سوالی درباره قرارداد مسی اظهار داشت: »لئو 
و من جلسه ای خواهیم داشــت و درباره آینده صحبت خواهیم کرد. 
همان طور که پیش از این گفته بــودم و حالا تکرار می کنم، من انتظار 
دارم که در مراسم افتتاحیه ورزشگاه جدید در میامی در سال 202۶ و 
پس از فصل 2025 که با درخشش و موفقیت به پایان رسید، مسی به 
عنوان بازیکن شماره 10 ما حضور داشته باشد. او رهبری فوق العاده در 
این تیم است و ما به دنبال ادای احترامی به او هستیم. او یک هیولای 

جنگجو است که همیشه به دنبال کسب پیروزی و قهرمانی است.«

کاکوتا به پاختاکور نرسید
تیم فوتبال اســتقلال که برای آماده ســازی دیدار مقابــل پاختاکور 
ازبکســتان در لیگ نخبگان آســیا در امارات حضور دارد، این روزها 
تمریناتش را در ورزشگاه مکتوم بن راشد پیگیری می کند. گائل کاکوتا 
بازیکن کنگویی استقلال مصدومیت جزئی دارد و بازی با پاختاکور را از 
دست داده است. او در بازی تیمش مقابل مس رفسنجان مصدوم شده 
اما به دیدار بعدی آبی پوشان می رسد. ابوالفضل جلالی، علیرضا کوشکی 
و ایمان سلیمی سه مصدوم دیگر استقلال هستند که جلالی و کوشکی 
هنوز مصدومیت شان به طور کامل برطرف نشده است و احتمال حضور 
آنها در بازی با پاختاکور کم است. دیدار استقلال - پاختاکور در هفته 
پنجم لیگ نخبگان آسیا از ســاعت 19:30 روز دوشنبه هفته جاری 
در ورزشگاه راشد دبی برگزار خواهد شد. اســتقلال با 3 امتیاز در رده 
هشتم جدول لیگ نخبگان ایستاده و پاختاکور دو امتیازی، هم امتیاز با 

پرسپولیس در رده دهم قرار دارد.

پرسپولیس در دوحه می ماند
سایت رسمی باشگاه پرسپولیس نوشــت: سرخپوشان ایران که پیش 
از این قرار بود بعــد از بازی با الریان به تهــران بازگردند و مجدد برای 
میزبانی از تیم الشرطه راهی دوحه شــوند، برنامه خود را تغییر دادند 
و بعد از بازی روز پنجم لیگ نخبگان که دوشــنبه برگزار می شود، در 
کشور قطر ماندگار خواهند شد. تیم فوتبال پرسپولیس، به خاطر عدم 
امکان میزبانی کشــورمان از تیم های خارجی با توجه به دستورالعمل 
کنفدراسیون فوتبال آسیا، باید از میان دشواری های سفر رفت و برگشت 
مضاعف و ورود به یک اردوی بلندمدت، یکی را انتخاب می کرد. باشگاه 
پرسپولیس با توجه به خواست کادر فنی و اعضای تیم این برنامه را برای 
فراهم آوردن بهترین شرایط ممکن، تغییر داد. پرسپولیس روز دوشنبه 
5 آذرماه به مصاف الریان خواهد رفت و دوشنبه 12 آذر ماه به مصاف 

الشرطه عراق می رود.

 ایران هجدهمین تیم رده بندی فیفا پس از
 19 سال

در حالی که انتظــار می رفت رنکینگ ایــران در رده بندی جدید فیفا 
تغییری نداشته باشد اما حالا محاسبات سوپرکامپیوتر فوتی رنکینگز 
نشــان می دهد که مکزیک با امتیاز منفی حاصل از شکســت مقابل 
هندوراس، ســقوطی آزاد را تجربه خواهد کرد و سه رده در رنکینگ 
جهانی پایین خواهد آمد. تیم ملی مکزیــک در دو دیدار فیفادی یک 
بازی با هندوراس را بُرد و در یک مســابقه نیز شکست تلخی را تجربه 
کرد که با 19 امتیاز منفی برای این تیم همراه بود. آنها همچنین حدود 
۶ امتیاز مثبت از برد خود به دست آوردند تا در مجموع 13 رده در فیفا 
صعود کنند. به این ترتیب تیم مکزیک 1۶27 امتیازی شد و پایینتر از 
ایران 1۶35 امتیازی قرار گرفت. ایران با دو پیروزی مقابل کره شمالی 
و قرقیزســتان در مجموع 7 امتیاز بر شمار امتیازاتش افزود تا احتمالا 
در رنکینگ رسمی فیفا نیز از مکزیک پیشی بگیرد و برای اولین بار در 
سال های گذشــته به رتبه هجدهم صعود کند. نکته جالب اینکه اگر 
سنگال و آمریکا نمیتوانستند این تعداد امتیاز مثبت را کسب کند، حالا 

ایران به رتبه شانزدهم صعود می کرد و در کنار ژاپن قرار می گرفت. 

    گوشه و کنار مستطیل سبز



   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 
یکشنبه | 4  آذر  1403 | شماره 3923 صفحات 13 تا 16
13

قصاص، مجازات زیر گرفتن عمدی پسرخاله با نیسان آبی
ساعت ۷ صبح بیستم فروردین ماه سال ۱۴۰۱ به ماموران 
پلیس پاکدشت خبر رســید مرد جوانی به نام هومن نیمه 
جان  در حوالی پارچین  کنار خیابان رها شده است. شواهد 
نشان می داد این مرد در تصادف رانندگی به شدت مجروح 
شده. هومن به بیمارستان منتقل شد  اما به خاطر جراحات 
تسلیم مرگ شد. ماموران در نخستین گام است تحقیقات  
به  بررسی دوربین های مداربسته پرداختند و دریافتند یک 
نیسان آبی که پلاک آن پوشانده شده بود عمدی با هومن 
برخورد کرده و گریخته است. همسر قربانی به ماموران گفت 
:شوهرم چند روزی بود با همسر موقت دختر خاله اش به نام 
امین اختلاف داشت. امین صاحب یک نیسان آبی است. با 
اظهارات این زن امین بازداشت شد و به زیرگرفتن عمدی 
پسرخاله همسرش اعتراف کرد.  متهم گفت : همسر موقتم 
به نام نگین مدتی بود با پســر خاله اش اختلاف داشــت. 
همســرم از من خواســته بود او را از زندگی حذف کنم.  با 
اظهارات متهم،نگین نیز بازداشت شد اما ادعا کرد دستور 

قتل پسر خاله اش را صادر نکرده است .
با تکمیل تحقیقات برای امین به اتهام قتل و برای همســر 
موقتش به اتهام معاونت در جنایت کیفرخواست صادر شد 

و هر دو در شعبه دهم دادگاه کیفری یک استان تهران پای 
میز محاکمه ایستادند.

   در دادگاه 
 در ابتدای جلسه همسر قربانی که قیم  دو فرزند صغیر اوست 

درخواست قصاص را مطرح کرد.
 وقتی امین روبه روی قضات ایســتاد اتهام قتل عمدی را 
نپذیرفت و مدعی شــد ناخواسته با پســرخاله همسرش 

برخورد کرده است .
او در تشریح جزئیات ماجرا گفت : سوار بر نیسان به سمت 
تهران حرکت می کردم که با یک وانت برخورد کردم. راننده 
با من درگیر شد و دعوا میان ما بالا گرفت. من سوار ماشین 
شدم اما راننده وانت مرا تعقیب کرد. نرسیده به پارچین به 
انتهای خیابانی رفتم  که در آن  کانال آب بود و تردد در آن 
کم بود. من نیم ساعتی آنجا ماندم تا راننده وانت مرا گم کند. 
من در ماشین نشسته بودم که یکباره پسرخاله همسرم را  
اتفاقی دیدم که از خانه اش خارج شــد. چون شب قبل با او 
درگیر شده بودم به ســمتم حمله ور شد .او سنگی از روی 
زمین برداشت و می خواست آن را به سمت شیشه ماشینم 
پرتاب کند که سوار ماشین شــدم تا فرار کنم .اما ماشین 

ناخواسته منحرف شد و با او برخورد کرد.
 قاضی گفت :چرا بعد از برخورد با هومن فرار کردی و او را به 

بیمارستان نرساندی؟
 متهم پاســخ داد: من از ترســم فرار کردم .همان موقع با 
همسرم تماس گرفتم و به او گفتم  با پسر خاله اش برخورد 
کرده ام و سه روز بعد همسرم گفت شنیده پسر خاله اش در 

بیمارستان فوت شده  است.
قاضی :چرا در بازجویی ها به زیر گرفتن عمدی پســرخاله 

همسرت اعتراف کرده بودی؟
 متهم: من آنجا تحت فشار روانی بودم.

سپس نگین به اتهام معاونت در قتل از خود دفاع کرد .
زن جوان گفت: پسر خاله ام پشت سر من حرف های نامربوط 
زده بود. او با شوهر سابقم رابطه داشت و به خانه فساد شوهر 
ســابقم می رفت و آنجا مواد مخدر مصرف می کرد تا اینکه 
یک روز چندین پیامک از شوهر سابقم دریافت کردم که در 
آن نوشته بود متوجه شده صیغه امین که پسر جوانی بود 
شده ام.  من اصلًا نمی خواستم ماجرای ازدواج موقتم با امین 
را بستگانم بدانند .به همین خاطر با برادر هومن تماس گرفتم 
و گلایه کردم و از او خواستم برادرش را نصیحت کند تا پشت 

سرم حرف نزند. او هم قبول کرد. اما چند دقیقه بعد شوهر 
سابقم بار دیگر برایم پیامک ارسال کرد. او شماره تلفن هومن 
را به من داد  و گفت هومن این اطلاعات را به او داده است.

من همان موقع با هومن تماس گرفتم تا از او گلایه کنم .اما او 
شروع به فحاشی کرد .در حال بحث تلفنی با هومن بودم که 
امین تماس گرفت و ماجرا را برایش تعریف کردم.اما من از 

شوهرم نخواسته بودم که پسر خاله ام را بکشد.«
 در پایان جلســه قضات وارد شــور شــدند و بــا توجه به 
مدرک های موجود در پرونده امیــن را به قصاص محکوم 

کردند. اما نگین از اتهام معاونت در قتل تبرئه شد.
این حکم در دیوان عالی کشور تحت رسیدگی قرار گرفت و 
قضات دیوان عالی کشور حکم قصاص امین را تایید کردند. 
اما حکم تبرئه نگین در دیوان عالی کشــور شکسته شد و 
قضات عالی رتبه خواستند تا او بار دیگر در شعبه هم عرض 
به اتهام معاونت در قتل از خود دفاع کند.متهم بار دیگر در 
دفاع از خود همان دفاعیات قبلی را عنوان کرد و در حالی 
که شمارش معکوس رای قصاص همسر او آغاز شده است،  
قضات برای صدور رای در خصوص اتهام نگین وارد شــور 

شدند.

به دنبال قتل مرد جوان در پــارک قیطریه تهران، یک 
سناریوی جنایی مقابل تیم تحقیق قرار گرفت. عقربه ها 
ساعت پنج بامداد روز جمعه دوم آذرماه را نشان می داد 
که مأمــوران کلانتری ۱۰۱ تجریــش از طریق تماس 
تلفنی با قاضی محمدجواد شفیعی، بازپرس ویژه قتل 
شعبه پنجم دادسرای امور جنایی، مرگ مشکوک پسر 

جوانی را داخل پارک قیطریه، گزارش کردند.
طولی نکشــید که ماجــرای این مرگ مشــکوک در 
بیســیم های کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی تهران 
بزرگ پیچید و خیلــی زود تیم بررســی صحنه جرم 
به همراه بازپــرس جنایی راهی محل حادثه شــدند و 

تحقیقات ابتدایی را آغاز کردند.
این ماجرا از ســوی زنی جوان که همــراه مقتول بود و 
همچنین از ســوی تعدادی از رهگذران که موقع وقوع 
جنایت در آن محل حضور داشتند به مرکز فوریت های 
پلیس ۱۱۰ اعلام شــده بود. به این ترتیب درحالی که 
رسیدگی به سناریوی جنایی کلید خورده بود ماموران 

رازگشایی از موضوع را دستور کار خود قرار دادند.

تیم جنایی به  محض ورود به ضلع جنوبی پارک قیطریه 
با جسد پسری حدودا 23ســاله مواجه شدند که هدف 
ضربه چاقو قرار گرفته و به قتل رسیده بود؛ بررسی های 
اولیه نیز نشان می داد که مقتول از ســوي چهار  فرد، 
قربانی جنایت خیابانی شده و نامزدش لحظه به لحظه 

این حادثه هولناک را مشاهده کرده است.
بدین ترتیب نامزد مقتول هدف تحقیــق قرار گرفت و 
ماجرا را این طور توضیح داد: من و نامزدم داشــتیم در 
پارک پیاده روی می کردیم. در شب تعطیل برای تفریح 
و ورزش به پارک آمده بودیم و علی رغم اینکه دیروقت 
بود خیلی افراد دیگر مثل ما برای تفریح در پارک بودند 
و آنجا تقریبا شــلوغ بود؛  ما هم برای بازگشت به خانه 
عجله نکرده و در پارک قــدم می زدیم تا از هوای خوب 

بهره ببریم.«

   اظهارات شاهد عینی
این زن جوان در ادامه گفت:»در طول مســیر درحالی 
که داشتیم دور پارک قدم زده و صحبت می کردیم، به 

یک آلاچیق رسیدیم  که چهار مرد جوان در آنجا حضور 
داشــتند، یکی از آنها به من متلک گفت. همین باعث 
شــد که نامزدم به او تذکر بدهد و خیلی از این رفتارش 
ناراحت شد. اما مرد جوان از جایش بلند شد و به سمت 
ما آمد. در ابتدا درگیری لفظی بین آنها رخ داد و من قادر 
نبودم ماجرا را فیصله دهم چون نامزدم خیلی عصبانی 
بود و انگار هردو طرف اصلا صدای من را نمی شنیدند. 
هر لحظه صدای آنها بالاتر می رفت و من خیلی ترسیده 
بودم تا اینکه باهم دست به یقه شــدند.« زن جوان در 
ادامه گفت:»به  دلیل همین موضوع درگیری شدیدي 
در پارک رخ داد. همسرم با آن مرد جوان گلاویز شده بود 
و دوستان او نیز به نامزد من حمله کردند. چهار نفری به 
جان نامزدم افتاده بودند و در جریان این نزاع نامزدم با 

ضربه چاقو و چوب به قتل رسید.«
زن جوان در آخر گفت:»از دیدن ایــن صحنه جنایت 
به حدی وحشت زده شــده بودم  که اصلا نفهمیدم آن 
چند نفر چطور از صحنه جنایت متواری شــدند. پس 
از این حادثه، متهمان قبل از رســیدن پلیس پارک را 

ترک کردند.«

   فرار جنایتکاران
تحقیقات ابتدایی نیز حکایت از آن داشت که در جریان 
این درگیری یک نفر دیگر به شدت زخمی شده است و 
یکی از افرادی که در درگیری مرگبار حاضر بوده، توسط 
مردم زمینگیر شــده و در اختیار عوامل کلانتری قرار 

گرفته است.
پــس از پایــان تحقیقات میدانــی در صحنــه جرم، 
کارآگاهــان اداره دهــم پلیس آگاهی تهــران بزرگ، 
مأموریت یافتند با اقدامات اطلاعاتی گســترده، ابتدا 
مخفیگاه متهمان را شناســایی و ســپس نســبت به 

دستگیری آنها در کوتاه ترین زمان ممکن اقدام کنند.
با دســتور قاضی شــفیعی از شــعبه پنجم دادسرای 
امور جنایی ، جســد مقتول برای معاینــات دقیق تر به 
پزشکی قانونی منتقل شد و تحقیقات کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ جهت دستگیری عاملان 

این جنایت هولناک ادامه دارد.

به دليل متلک گفتن پارک قيطریه  در  درگيری مرگبار 
چهار مرد جوان که در جریان درگیری یک نفر را به قتل رسانده اند از صحنه جنایت متواری شدند

اعدام، پایان جنایت فجیع در دامداری
رسیدگی به این پرونده قتل مرد جوان به نام افشین از یکم دی ماه سال 
۱۴۰۰ با ناپدید شدن او آغاز شــد. پدر فرد گم شده که به پلیس آگاهی 
رفته بود به ماموران گفت: پسرم از مدتی قبل با یکی از دوستانش به نام 
احسان اختلاف مالی داشت. آخرین بار احسان با پسرم تماس گرفت و 

با او قرار ملاقات گذاشت. افشین از خانه بیرون رفت و دیگر باز نگشت.
درحالی که تلاش برای افشــای راز ناپدید شــدن مرد جوان آغاز شده 
بود مامــوران خودرو بدون سرنشــین افشــین را مقابل یــک کارگاه 
موزاییک ســازی در پاکدشــت یافتند.  به این ترتیب به بررســی فیلم 
دوربین های مداربسته پرداختند و متوجه شدند احسان آخرین نفری 
بوده که خودرو افشــین را مقابل کارگاه موزاییک سازی پارک کرده و 

گریخته است.
 با به دست آمدن این سرنخ، احسان تحت نظر گرفته و بازداشت شد و به 
قتل دوستش با همدستی دو مرد افغان اعتراف کرد. متهم در بازجویی ها 
گفت : افشین از من اسناد و مدارک سفیدامضا داشت. به همین دلیل از 
من باج می گرفت. از این وضعیت خسته شده بودم و می خواستم اسناد را 
از او پس بگیرم. به همین علت به فکر قتل او افتادم. من از دو مرد افغان 
کمک گرفتم و به هر کدام از آنها مبلغ هفت و نیــم میلیون تومان پول 
دادم، بعد به بهانه ای افشین را به دامداری کشیدم. به محض ورود یکی 
از افغان ها به نام عزیز با چوب به کمر افشین زد. من هم ضربه ای با چوب 
به سرش کوبیدم و وقتی او روی پاهایش نشست فیض الله ضربه آخر را به 
او زد. چون با دو نفر که در کارگاه موزاییک سازی پاکدشت کار می کردند 
اختلاف داشتم، ماشین افشین را به آنجا بردم و پارک کردم تا آنها را به 
دردسر بیندازم. سپس با کمک دو مرد افغان جسد را در دامداری دفن 
کردیم. با اطلاعاتی که این مرد به پلیس داده بود، بقایای جسد در حالی 

کشف شد که بررسی ها نشان می داد گلوی وی بریده شده است.
 کارشناسان پزشــکی قانونی علت مرگ را ضربه مغزی اعلام کردند.اما 
تلاش پلیس برای به دست آمدن ردی از دو مرد افغان بی نتیجه ماند و  

احسان مدعی شد دو همدستش به مکان نامعلومی گریخته اند .
با تکمیل تحقیقات احسان در شــعبه دهم دادگاه کیفری یک استان 
تهران به اتهام مشارکت در قتل و هشــت مورد انتقال مال غیر پای میز 
محاکمه ایستاد. در این جلســه اولیای دم درخواست قصاص را مطرح 
کردند. ســپس متهم در جایگاه دفــاع قرار گرفت و با انــکار اعترافات 
قبلی خود گفت: من افشین را نکشــتم.آخرین بار یکی از مردان افغان 
سراغم آمد و گفت افشــین از او خواسته تا ماشــینش را مقابل کارگاه 
موزاییک سازی ببرد چون می دانســتم مرد افغان رانندگی بلد نیست 
خودم ماشــین افشــین را به آنجا بردم. به همین دلیــل دوربین های 
مداربســته فیلم مرا ضبط کردند. من  اصلا از ماجــرای قتل اطلاعی 
نداشتم و نمی دانستم دو مرد افغان افشین را کشته اند.آنها حالا متواری 
هستند و من نشانی از آنها ندارم.  قاضی گفت: بررسی پیامک های ارسال 
شده به گوشی قربانی نشــان می دهد با تو قرار ملاقات داشته است.چه 

دفاعی داری؟
که متهم پاســخ داد: من قبول ندارم. من تحت فشــار روانی در پلیس 

آگاهی به قتل اعتراف کرده بودم.
در پایان جلسه قضات وارد شور شدند  و باتوجه به مدرک های موجود در 

پرونده  احسان را به قصاص محکوم کردند.

  خرده حادثه 
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  گالری   

روز پنجاه و هشتم جنگ لبنان؛ 
حمله هوایی اسرائیل به مرکز بیروت

در ساعات اولیه بامداد شــنبه مرکز بیروت هدف حمله هوایی اسرائیل قرار گرفت. به 
گزارش رویترز و به گفته منابع امنیتی، در این حمله که به محله البسطا انجام شد، حداقل 
چهار بمب ازجمله بمب های سنگرشکن پرتاب شده است. به گزارش شبکه المنار وابسته 
به حزب الله و به نقل از وزارت بهداشت لبنان، این حمله به کشته شدن دست کم چهار نفر 
و زخمی شدن ۲۳ نفر دیگر  منجرشد. آژانس ملی خبر لبنان نیز اعلام کرد که این حمله 
یک ساختمان هشت طبقه را به طور کامل تخریب کرده و باعث آسیب جدی به چندین 
ساختمان دیگر در اطراف شده است. تصاویر پخش شده از شبکه تلویزیونی الجدید نیز 

تخریب گسترده در این منطقه را نشان می دهد. 

 چهارمین حمله به مرکز بیروت در هفته جاری 
این حمله هوایی، چهارمین حمله اســرائیل به مناطق مرکزی بیروت طی هفته اخیر 
است. پیش از این، اسرائیل عمدتا مناطق تحت کنترل حزب الله در حومه جنوبی بیروت 
را هدف قرار می داد. شنیده ها حاکی از آن است که هدف این حمله، محمد حیدر، یکی از 
مهم ترین چهره های امنیتی و استراتژیک حزب الله بوده اما هنوز این خبر توسط حزب الله 
تایید نشده است. حیدر که ملقب به شبح است، پیش تر نماینده مجلس لبنان بوده و از 
بنیان گذاران دستگاه های امنیتی حزب الله محسوب می شود و مسئولیت های امنیتی 
رده بالایی را برعهده داشــته، او همچنین عضو »شورای جهاد« حزب الله و از نزدیکان 
محمد عفیف و وفیق صفا، دیگر فرماندهان ارشد این گروه، بوده است. )آسوشیتدپرس(

    زندایا به همراه رابرت پتینسون در حال خروج از یک گالری هنری در ماساچوست دیده 
شد. )ایکس(

   

کاروانی متشکل از حدود ۱۵۰۰ 
مهاجر روز پنجشنبه اول آذر 

از جنوب مکزیک به راه افتادند 
به این امید که در جست وجوی 

رویای آمریکایی به مرز مشترک 
این کشور با ایالات متحده 
برسند. به نظر می رسد این 

آخرین تلاش های مهاجران 
غیرقانونی برای ورود به مرزهای 
آمریکا باشد چراکه ترامپ قصد 

دارد نظارت و کنترل سنگینی 
روی مرزهای جنوبی داشته 
باشد و علاوه بر جلوگیری از 
ورود مهاجران جدید به این 

کشور، مهاجرانی را که در طول 
دوران بایدن به آمریکا آمدند هم 

اخراج کند. )آسوشیتدپرس(

   

اروپا و بلژیک آرام آرام به استقبال 
سال نو میلادی می روند. به همین 

مناسبت یک درخت عظیم الجثه۲۰ 
متری در میدان مرکزی »گراندپلاس« 

بروکسل، پایتخت بلژیک نصب شد. 
نکته مهم اینکه این درخت قرار 
نیست در نهایت زباله شود بلکه 

بناست پس از پایان یافتن نمایش آن 
در ۵ ژانویه، به مبلمان تبدیل شود. 

به این ترتیب، این درخت زندگی 
دیگری نیز خواهد داشت. این درخت 

از منطقه ریکسانسارت در والون 
برابانت، ۳۲ سال پیش در مقابل یک 
خانه کاشته شده بود و با دقت برای 

جشن های سال نو و کریسمس امسال 
انتخاب شده است.  )رویترز(

    در جریان اعتراضات کشاورزان در پاریس، یکی از معترضان در اقدامی که مورد توجه 
رسانه های خبری و شبکه های اجتماعی قرار گرفت، پرچم اتحادیه اروپا را به عنوان پوششی 

برای فضولات گاو استفاده کرد. )گتی ایمیجز(

    سلما هایک یک روز پس از فروش موز با چسب خاکستری مشهور در یک گالری هنری در 
آمریکا به قیمت 6/۲ میلیون دلار، با یک موز در دست در فرودگاه آتن دیده شد و کاربران مجازی 
با طرح یک شوخی این سوال را پرسیدند که این موز چقدر ارزش هنری و مادی دارد؟ )بک گرید(

ک 
کمی

 
   

پوتین و فرماندهان روسی، نقشه ای جدید برای اوکراین کشیده اند و در این نقشه باید شبح مرگ یا همان استفاده از بمب هسته ای را 
نیز جدی بگیریم. کارتونی از کارتون موومنت

  سایت نگار جهان

مجبور کردن گوگل به فروش مرورگر کروم 
چه معنایی دارد و پیامدهای آن چیست؟

وکلای ضدانحصار ایالات متحده از یک قاضی درخواست 
کرده اند که گوگل را مجبور به فروش مرورگر کروم کند تا 
نفوذ این شرکت در بازار محدود شود؛ اقدامی که می تواند 
برای این غول اینترنتی تکان دهنده باشد. در پی یک روند 

چهارساله، حالا وزارت دادگستری ایالات متحده پیشنهادش 
برای تجزیه گوگل را به یک قاضی فدرال به نام آمیت مهتا 
ارائه کرده و او قرار است سال آینده اقداماتی برای مقابله با 

قدرت انحصاری گوگل در زمینه جست وجوی آنلاین اعمال 
کند. پس از آن که یک دادگاه در آمریکا استدلال کرد که 
گوگل در یک دهه گذشته با تکیه بر چیرگی و محبوبیت 
موتور جست وجویش مانع گسترش فضای رقابتی شده و 
جست وجوی اینترنت را در انحصار خود نگه داشته، این 

نهادهای نظارتی به یک قاضی فدرال متوسل شدند. وزارت 
دادگستری ایالات متحده، عصر چهارشنبه ۳۰ آبان ماه، با 

تسلیم یک سند ۲۳ صفحه ای،  خواستار اعمال تدابیر تنبیهی 
گسترده علیه گوگل از جمله اجبار به واگذاری مرورگر کروم 
و اقداماتی برای جلوگیری از ادامه استفاده اندروید از گوگل 

به عنوان موتور جست وجوی پیش فرض شد. این وکلا اگرچه 
در این مرحله خواهان فروش و جدایی اندروید از گوگل 

نشده اند،  اما تأکید کرده اند که قاضی فدرال باید برای گوگل 
روشن کند که اگر کمیته ناظر همچنان شاهد »سوء رفتار این 

شرکت در زمینه انحصارطلبی« باشد، ممکن است کار به 
اجبار به واگذاری اندروید هم برسد.

 آیا این اقدام به شرکت گوگل ضربه می زند؟
دن آیوز، تحلیلگر شرکت ودبوش سکیوریتیز که یک شرکت 
معتبر خدمات مالی و سرمایه گذاری در ایالات متحده است، 
می گوید فروش کروم »می تواند یک ضربه مهلک به گوگل 
باشد«. گوگل خدمات جست وجوی رایگان ارائه می دهد و 
از طریق تبلیغات هدفمند و امکاناتی که تجارت آنلاین را 

گسترش می دهند، درآمد کسب می کند. بت ایگان، استاد 
دانشگاه سیراکیوز، نیز گفته است جدا کردن کروم از گوگل 

»مدل کسب وکار شرکت گوگل را به شدت تغییر خواهد 
داد«. فروش کروم همچنین گوگل را از یک منبع غنی 
اطلاعات محروم می کند که برای آموزش الگوریتم ها و 

گسترش خدمات دیگر مانند نقشه ها استفاده می شود.  کروم 
که در سال ۲۰۰۸ راه اندازی شد، مدت ها است که در بازار 

مرورگرها حرف اول را می زند و رقبایی مانند اج مایکروسافت 
و سافاری اپل را با فاصله بسیار پشت سر گذاشته است. بت 
ایگان باور دارد که اگر گوگل مجبور به فروش کروم شود، 

راهی برای جبران پیدا خواهد کرد: »فکر نمی کنم جدا 
کردن مرورگر، گوگل را به عنوان یک شرکت نابود کند.« با 

این حال، به گفته این استاد تبلیغات دانشگاه سیراکیوز، شاید 
این کاربران گوگل باشند که آسیب می بینند، به ویژه با توجه 

به استدلال هایی که گوگل در این زمینه مطرح کرده است.
  مرورگر کروم چقدر ارزش دارد؟

یک تحلیلگر بلومبرگ هم تخمین زده است که مرورگر 
کروم، که بیش از سه میلیارد کاربر در سراسر جهان دارد، 

به قیمت حداقل ۱۵ میلیارد دلار فروخته خواهد شد. با این 
حال، به دلیل بی سابقه بودن این ماجرا، پیش بینی دقیق 

ارزش مرورگر کروم در بازار دشوار است. )فردا(

»کاپ ۲۹« در پی اختلاف درباره کمک اقلیمی 
۲۵۰ میلیارد دلاری به وقت اضافه رفت

آخرین روز کنفرانس اقلیمی »کاپ ۲۹« در پی اختلاف ها بر 
سر پیش نویس توافقی که از کشورهای پیشرفته می خواست 

سالانه ۲۵۰ میلیارد دلار به کشورهای فقیرتر کمک کنند، 
به وقت اضافه کشیده است. این پیش نویس که ریاست 

کنفرانس در حال برگزاری در شهر باکو، پایتخت جمهوری 
آذربایجان، روز جمعه دوم آذر منتشر کرد، با انتقاد هر دو 
گروه کشورها مواجه شد. بر اساس این سند، کشورهای 

توسعه یافته باید تا سال ۲۰۳۵، سالانه مبلغ ۲۵۰ میلیارد 
دلار را برای کمک به کشورهای فقیرتر تأمین کنند. در این 
پیش نویس همچنین هدف گسترده تری نیز برای افزایش 
سالانه ۱.۳ تریلیون دلار در سال ۲۰۳۵ برای تأمین مالی 
اقلیم تعیین شده است. رویترز در گزارشی اعلام کرد که 

این پیش نویس با انتقاد همه طرف ها همراه شده اما مختار 
بابایف، رئیس کاپ ۲۹ آن را به عنوان »انعکاس اولیه« 

نظرات کشورها معرفی کرده و گفته است: »ما به تعامل با 
طرف ها ادامه خواهیم داد تا توافق نهایی را در مورد چند 

موضوع مهم باقی مانده به دست آوریم«. آنتونیو گوترش، 
دبیرکل سازمان ملل متحد نیز که روز پنجشنبه از نشست 
گروه ۲۰ در برزیل به باکو بازگشت خواستار فشار اساسی 

برای دستیابی به توافق شد و هشدار داد که »شکست گزینه 
پیش رو نیست«. دولت های جهان که در این کنفرانس 

اقلیمی در باکو، پایتخت جمهوری آذربایجان، حضور دارند، 
موظف اند تا پایان این نشست به یک طرح جامع مالی برای 

مقابله با تغییرات اقلیمی دست یابند. با این حال اختلاف 
نظر کشورهای ثروتمند، که از تعهدات مالی سنگین پرهیز 
می کنند، و کشورهای در حال توسعه، که خواستار حمایت 
بیشتری هستند، این مذاکرات را با چالش هایی روبرو کرده 

است. هرچند برخی طرف ها مبلغ پیشنهادی را زیاد ارزیابی 
کرده اند اما برخی انتظار دارند که حتی رقم ۲۵۰ میلیارد 

دلاری باید افزایش یابد. اما آنچه مشخص است این اختلاف 
نظر ها باید تا پایان این کنفرانس دو  هفته ای حل شود. 

خوان کارلوس مونتری گومز، نماینده پاناما، یکی از این 
افراد و منتقدان که اعلام کرده بسیار عصبانی است، رقم 

پیشنهادی در پیش نویس توافق مالی را کم می داند و گفته 
»این مضحک است. به نظر می رسد کشورهای توسعه یافته 

می خواهند کره زمین بسوزد«. دانیل لاند، مذاکره کننده 
فیجی نیز در گفت وگو با رویترز، رقم ۲۵۰ میلیارد دلار را 
بسیار پایین تر از نیاز واقعی و شواهد موجود دانسته است. 
اما یکی دیگر از مذاکره کنندگان اروپایی که رویترز به نام 
او اشاره نکرده، گفته است رقم پیشنهادی بسیار بالاست و 

موجب می شود شمار کشورهای مشارکت کننده در تامین 
مالی کمتر شود. بر اساس گزارش رویترز، اتحادیه اروپا و 
کشورهای استرالیا، ایالات متحده آمریکا، بریتانیا، ژاپن، 

نروژ، کانادا، نیوزلند سوئیس کشورهایی هستند که انتظار 
می رود موافق تامین مالی باشند. )فردا(

پوتین: پرتاب آزمایشی موشک 
»اوریشنیک« موفقیت آمیز بوده از آن 

انبوه سازی خواهیم کرد
روسیه در پاسخ به نگرانی های غرب از پرتاب موشک 

»اوریشنیک« در جریان عملیات نظامی آن در اوکراین، بر 
ادامه طرح خود برای کاربرد، توسعه و انبوه  سازی این نوع از 
تسلیحات موشکی بالستیک برای مقابله با تهدیدات تاکید 
کرد. ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روسیه، جمعه دوم 
آذر دستور داد که موشک بالستیک جدید هایپرسونیک 

»اوریشنیک« در عملیات رزمی مورد کاربرد و انبوه سازی 
شود و آزمایش های آن در شرایط جنگی ادامه یابد. این 

دستور پوتین درباره موشک »اوریشنیک« پس از آن صادر 
شد که در پاسخ به کاربرد موشک های دوربرد غربی در 

اختیار اوکراین از جمله »آتاکمز« آمریکا و »استورم شادو« 
بریتانیا علیه اهدافی در خاک روسیه، برای اولین بار از این 

موشک بالستیک روسی در حملات ارتش روسیه به اوکراین 
استفاده شد. پوتین در جلسه ای با مقامات نظامی کشورش 

که از تلویزیون دولتی روسیه پخش شد، تأکید کرد که 
بسته به تحولات وضعیت و ماهیت تهدیداتی که امنیت 

روسیه را هدف قرار می دهند، آزمایش ها به ویژه در شرایط 
جنگی ادامه خواهد یافت. ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری 
روسیه پنج شنبه یکم آذر اعلام کرد که کشورش حمله ای با 
موشک های بالستیک »هایپرسونیک« با برد متوسط به یک 
تاسیسات نظامی اوکراینی انجام داده است. رئیس جمهوری 

روسیه، به غرب هشدار داد که مسکو می تواند تاسیسات 
نظامی هر کشوری را که از سلاح های خود علیه روسیه 
استفاده کند، هدف قرار دهد. پوتین، در سخنرانی خود 

خطاب به ملت روسیه تصریح کرد که غرب با اجازه دادن به 
کی یف برای حمله با موشک های دوربرد به خاک روسیه، 

تنش ها در جنگ اوکراین را تشدید کرده است و افزود: »این 
درگیری به جنگی جهانی مبدل شده است«. در همین 
راستا دیمیتری مدودف، معاون رئیس شورای امنیت 

روسیه، تأکید کرد که حمله اوکراین به عمق خاک روسیه 
بی پاسخ نمی ماند. مدودف، جمعه دوم آذر در مصاحبه ای 

با »العربیه« ضمن دور از دسترس دانستن مذاکرات درباره 
اوکراین، افزود که موشک بالستیک اوریشنیک شلیک 

شده مسیر عملیات نظامی در اوکراین را تغییر خواهد داد. 
معاون رئیس شورای امنیت روسیه، همچنین افزود که 

واشینگتن در مورد موشک »اوریشنیک« طبق تعهدات بین 
دو کشور مطلع شده است تا از بروز درگیری های بین المللی 

جلوگیری شود. )العربیه(

دولت چپ گرای اسپانیا روز 
سه شنبه با اعمال اصلاحیه ای در 
قانون مهاجرت خود از پذیرش 

سالانه ۳۰۰ هزار نفر مهاجر جدید 
خبر داد. )یورونیوز(
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پنتاگون در آخرین روزهای دولت 

جو بایدن تسلیحاتی نظامی به 
ارزش دست کم ۲۷۵ میلیون دلار 

در اختیار کی یف می گذارد که 
شامل شمار اعلام نشده ای مین 
زمینی ضدنفر می شود.  )فردا(

  کیوسک

لیبراسیون فرانسه با تصویری از 
پوتین، او را دیوانه ای خواند که با 
تغییر رویکرد در حمله نظامی به 

اوکراین، قصد دارد از بمب هسته ای 
استفاده کند. 

نیویورک پست از هزینه ۲6۷ میلیون 
دلاری دولت بایدن برای جلوگیری از 
انتشار اطلاعات غلط در فضای مجازی 
خبر داد و گفت که برخی از این 
اطلاعات حذف شده درست بودند.

شِر، پیتر باگدانوویچ را یک خوک مغرور خواند

شــر در مصاحبه جدیدی با تایمــز از کتاب خاطرات جدیدش »شــر: بخش اول 
خاطرات« می گوید و به یکی از تحسین شده ترین فیلمســازان آمریکا می تازد. او 
در بخشــی از این گفت وگو می گوید همکاری با دو فیلمســاز را ناخوشایند یافته 
است: »فقط دو کارگردان را دوســت نداشــتم: پیتر باگدانوویچ و آن یارو از فیلم 
»ماپت ها«)منظور فرانک آز است(.« شر با باگدانوویچ در »ماسک« که در سال ۱۹۸۵ 
اکران شد همکاری کرد و برنده جایزه بهترین بازیگر زن از جشنواره شد. باگدانوویچ 
که ژانویه سال ۲۰۲۲ از دنیا رفت در مصاحبه ای گفته بود که همکاری با شر بسیار 
دشوار بوده و »به هیچ کس به خصوص مردها اعتماد« نمی کرده است. شر در مورد 
باگدانوویچ می گوید: »او یک خوک کثیف بود. با دختران فیلم خوش برخورد نبود 
و بسیار مغرور و لعنتی بود. خیلی خیلی از او بیزار بودم.« رابطه فرانک آز و شر هم به 
همین منوال بود. دعوای شر با آز در نهایت به اخراج آز از این فیلم منجر شد. شر در 
خاطرات خود نوشته است که: »در واقع من بودم که آن کارگردان »ماپت ها« را اخراج 
کردم. گفتم، یا تو می روی یا من و این خیلی ناراحت کننده بود چون کارگردان بسیار 
خوبی است، اما مشکلی با من داشت. شر می گوید که آز در نهایت برای اینکه حسابش 

را با من تسویه کند گفت: »حداقل همسرم دوستم دارد!« )۳۰نما(

ون
و ز

یل

خشــونت های خیابانی در هائیتی در پی حمله افراد 
مسلح به یک محله اعیان نشین در پایتخت

مردان مسلح یک گروه تبهکار اوایل روز سه شنبه تحت رهبری جیمی چریزیر، که تحت نام 
»باربیکیو« نیز مشهور است، به پتیون ویل منطقه ای مجلل و اعیان نشین در پورتو پرنس 
حمله کردند. در جریان این حمله، ساکنان و پلیس با هم متحد شدند و ۲۸ فرد مظنون 
به عضویت در این باند را کشتند. گروه های تبهکار اکنون ۸۵ درصد از پایتخت هائیتی را 
تحت کنترل دارند و بیش از ۲۰ هزار نفر نیز در نتیجه خشونت ها از خانه خود آواره شده اند. 
علیرغم حضور سربازان کنیایی که از سوی سازمان ملل حمایت می شوند، وضعیت در این 
شهر بدتر شده و ساکنان خواستار تشکیل یک نیروی بین المللی حافظ صلح برای رسیدگی 
به بحران و بازگرداندن ثبات در هائیتی شده اند. هائیتی یکی از کشورهایی است که فقر 
مفرط در آن سبب شده تا شیرازه کشور از هم بپاشد و گروه های  تبهکار بسیار در آن قدرت 
گرفتند. تعداد انبوهی از ساکنان این کشور نیز به امید زندگی در صلح و آرامش با پای پیاده 

به سمت آمریکا رهسپار شدند. )یورونیوز(

  ینگه دنیا  انتخابات آمریکا  حادثه روز

خوان مرچان، قاضی دادگاه عالی نیویورک، صدور 
حکم مربوط به پرونده ســوابق تجاری ترامپ را 
به درخواســت وکلای رئیس  جمهور منتخب تا 
مدتی نامعلوم به تعویق انداخته است. این قاضی 
آمریکایــی روز جمعه، ۲۲ نوامبر با درخواســت 
دونالد ترامپ، رئیس جمهــور منتخب برای کنار 
گذاشــتن اتهامات علیه او موافقت کرد و تاریخ 
صدور حکم بــرای ترامپ را تا مــدت نامعلومی 
تعلیق و از برنامه کاری دادگاه حذف کرد. صدور 
حکم اولیه قرار بود در ماه ژوئیه انجام شود اما به 
۲۶ نوامبر موکول شد. در حکمی که در تاریخ ۲۲ 
نوامبر صادر شد، مرچان درخواست تعویق تاریخ 
صدور حکم را پذیرفــت. دونالد ترامپ هرگز این 

اتهامات علیه خود را نپذیرفته است.
پس از پیروزی ترامپ در انتخابات اوایل این ماه، 
مرچان مهلت هــای این پرونده را تــا ۱۹ نوامبر 
تمدید کرد. در این تاریخ، دفتر دادستان منطقه 
منهتن، آلوین براگ، حمایت خــود را از تعویق 
تاریخ صدور حکم اعلام کرد. اســتیون چونگ، 
مدیر ارتباطات دولت ترامپ در کاخ ســفید، در 
گفتگو با فاکس نیوز ایــن تصمیم خوان مرچان 
را یک »پیــروزی قاطع« بــرای ترامپ خوانده و 
افزوده است: »تمام حملات حقوقی جعلی علیه 

ترامپ اکنون از بین رفته است و ما دوباره عظمت 
آمریکا را برمی گردانیم.« تاد بلانش، وکیل مدافع 
ترامــپ و نامزد معاونــت دادســتان کل در روز 
چهارشنبه، ۲۰ نوامبر در نامه ای به قاضی دادگاه 
عالی نیویورک، خواســتار لغو این پرونده شده و 
خاطرنشــان کرده بود که مردم در روز ۵ نوامبر 
با انتخاب رئیس جمهور موردنظرشــان، حکمی 
صادر کردند که جایگزین انگیزه های سیاسی شد، 

این پرونده اتهامات علیه ترامپ باید فورا لغو شد.
از سوی دیگر، واشنگتن پست از قول منبعی مطلع 
نوشــت، ترامپ می خواهد تیم هــای تحقیقاتی 
وزارت دادگستری را برای تحقیق درباره شواهدی 
مربوط بــه انتخابات ریاســت جمهوری ۲۰۲۰ 
منصوب کند. این روزنامه همچنین نوشت، دونالد 
ترامپ به دنبال این است که گروه های تحقیقاتی 
در وزارت دادگســتری را برای تحقیق شواهدی 
مربوط به ایالت های کلیدی که در انتخابات ۲۰۲۰ 
به اعتقاد وی با تقلب همراه بود، منصوب کند. به 
نقل از خبرگزاری رویترز، ترامپ که در انتخابات 
۲۰۲۴ پیروز شــد اما انتخابــات ۲۰۲۰ را به جو 
بایدن باخت، مدعی اســت که انتخابات ۴ سال 
پیش را به دلیل »تقلب گسترده« نبرده؛ دیدگاهی 
که مورد حمایت میلیون ها نفر از هوادارانش است. 
پیش از این رئیس جمهور منتخب آمریکا به اتهام 
تلاش های فدرال برای بی اعتبار کردن انتخابات 
متهم شــده بود. این اتهامات ناشی از تحقیقات 
بازرس ویژه جک اسمیت است. واشنگتن پست 
از قول دو فرد نزدیک به تیم انتقال ترامپ گزارش 
کرد که رئیس جمهور منتخــب به دنبال اخراج 
تمامی تیمی اســت که با اســمیت کار کرده اند. 

)اپوک تایمز و ایسنا(

رامتیــن لطیفی| تنهــا یــک هفته پس قاضی دادگاه عالی نیویورک صدور حکم درباره دونالد ترامپ را تا مدت نامعلوم به تعویق انداخت
از پیروزی در انتخابات و کســب اکثریت آرا 
در چندین شــهر بــزرگ با جمعیــت عرب، 
رئیس جمهــور منتخــب، دونالــد ترامــپ، 
پســت های کلیدی دولت خــود را با حامیان 
سرسخت اسرائیل پر کرد، از جمله انتخاب یک 
سفیر برای اسرائیل که ادعا کرده است »چیزی 
به نام فلســطینی ها وجود ندارد.« در همین 
حال، دو مشاور ترامپ که مســئول برقراری 
ارتباط با اعراب آمریکایی  بودند، هنوز موفق به 
کسب مقام در دولت نشده اند. این انتخاب ها 
واکنش های متفاوتی را در میان آمریکایی های 
عرب و مسلمانان میشــیگان به دنبال داشته 
اســت؛ جایی که ترامپ به همراه شش ایالت 
دیگر در میدان های نبرد پیروز شد. برخی به 
حمایت طولانی مدت ترامپ از اسرائیل اشاره 
کردند و اعلام امیــدواری کردند که وعده اش 
برای پایان دادن بــه درگیری ها در خاورمیانه 

را محقق کند.
البرت عبــاس، یک رهبــر لبنانی-آمریکایی 
که بــرادرش صاحب رســتورانی در دیربورن 
میشیگان اســت که ترامپ در روزهای پایانی 
کمپین به آنجا مراجعه کرده بود، در آن بازدید 
در کنار رئیس جمهور ســابق ایســتاد و از او 

حمایت کرد. اکنون، عباس می گوید که »هنوز 
برای قضاوت درباره ترامپ زود است« و افزود: 
»ما همه نیاز داریم تا نفس عمیقی بکشیم، یک 
قدم به عقب برداریم و اجازه دهیم او کارهایی 
را که باید برای دســتیابی به این صلح انجام 
دهد.« علاوه بر وعده صلح در خاورمیانه، ترامپ 
جزئیات مشخصی درباره چگونگی دستیابی 
به آن ارائه نکرده اســت. تیم انتقال او هم به 
درخواست برای اظهارنظر پاسخ نداد. در طول 
دوران انتخابات، نمایندگان او بیشتر بر انتقاد 
از هریس تمرکز داشتند تا ترسیم برنامه های 
او. تصاویر جنایات اسرائیل با ده ها هزار کشته 
در غزه و لبنان، خشم بسیاری از جوامع عرب 
و مســلمان را نســبت به حمایت جو بایدن و 
هریس از اســرائیل برانگیخت. امین هاشمی، 
یک پاکستانی-آمریکایی در میشیگان که به 
ترامپ رأی داده اســت، از او خواست به رغم 
انتخاب تیمی توسط ترامپ که محافظه کاران 
حامی اسرائیل آن را »تیم رویایی« می نامند، 
به وعده های انتخاباتی خود برای آوردن صلح 

وفادار بماند.
اعراب نگران به طور خاص بــه مایک هاکبی، 
فرماندار ســابق آرکانزاس، اشــاره کرده اند 
که به عنوان ســفیر ترامپ در اسرائیل نامزد 

شده است. هاکبی همواره ایده تشکیل دولت 
فلسطینی در ســرزمین های اشغالی اسرائیل 
را رد کرده و به شــدت از بنیامیــن نتانیاهو، 
نخست وزیر اسرائیل، حمایت کرده و مخالف 
راه حل دو دولتی است و ادعا می کند »چیزی 
به نام فلسطین وجود ندارد« و این را در اشاره 
به نسل های افرادی که قبل از تأسیس اسرائیل 
در فلســطین زندگی می کردند بیان می کند. 
در حالی کــه هاکبی بیشــترین نگرانی را در 
میان اعضای جامعه برانگیخته اســت، دیگر 
انتخاب هــای کابینه ترامپ نیز به شــدت از 
اسرائیل حمایت کرده اند. برای مثال، سناتور 
مارکو روبیو از فلوریدا، نامزد برای سمت وزیر 
امور خارجه، با آتش بــس در جنگ مخالفت 
کرده و اظهار داشــته اســت کــه می خواهد 
اســرائیل، حماس را نابود کند حتــی اگر به 
نابودی غــزه بیانجامد. انتخــاب ترامپ برای 
سفیرش در ســازمان ملل، الیز استفانیک نیز 
مورد توجه بوده است چرا که او رهبری مواخذه 
از رؤســای دانشــگاه ها درباره اعتراضات ضد 
اسرائیلی در دانشگاه ها را بر عهده داشته است. 
استفانیک همچنین با تأمین مالی برای آژانس 
امداد و کار سازمان ملل که نظارت بر کمک ها 

به غزه را بر عهده دارد، مخالفت کرده است.

آیا ترامپ به اعراب ساکن آمریکا خیانت خواهد کرد؟فرار از تله به سبک ترامپ

از    آمریکا    فرار    کن    و    به   ایتالیا بیا
روستایی در ایتالیا به آمریکایی هایی که در پی پیروزی ترامپ 

کشور را ترک می کنند، خانه  یک دلاری می فروشد
رامتین لطیفی| در حالی که جوامع مختلف در سراسر 
جهان به پیامدهای انتخاب مجدد دونالد ترامپ به عنوان 
رئیس جمهور جدیــد ایالات متحده فکــر می کنند، یک 
روستای کوچک در جزیره ساردنیای ایتالیا پیشنهاد یک 
راه فرار احتمالی را مطرح کرده است. همانطور که بسیاری 
از مناطق روستایی در ایتالیا با کاهش جمعیت و مشکلات 
اقتصادی دست و پنجه نرم می کنند، روستای »اولولای« 
تلاش می کند تا با جذب ســاکنان جدید، اقتصاد خود را 
احیا کند. به گفته شبکه سی ان ان، این روستا پس از دهه ها 
کاهش جمعیت، خانه های قدیمــی و متروکه را با قیمت 
تنها یک یــورو )کمتر از یک دلار( به فروش می رســاند تا 
این پیشنهاد را جذاب تر کند. حالا، پس از نتایج انتخابات 
۵ نوامبر، این روستا وب سایتی را راه اندازی کرده است که 
هدف آن جذب آمریکایی های مهاجر است. این وب سایت 
خانه های ارزان  را به فروش می گذارد و امیدوار است افرادی 
که از نتیجه انتخابات ناامید شده اند، برای خرید یکی از این 

خانه ها اقدام کنند.

   تبلیغ برای جذب آمریکایی ها
این وب سایت این طور به تبلیغ این معامله شیرین می پردازد: 
»از سیاســت های جهانی خســته اید؟ می خواهید سبک 
زندگی متعادل تری داشته باشــید و فرصت های جدیدی 
پیدا کنید؟... وقت آن اســت که فرار اروپایــی خود را در 
بهشت زیبا و دل انگیز ساردینیا بسازید.« فرانچسکو کلمبو، 
شهردار روستای اولولای، در گفت وگو با سی ان ان اعلام کرد 
که این وب سایت به طور خاص برای جذب رأی دهندگان 

آمریکایی بعد از انتخابات ریاســت جمهوری طراحی شده 
اســت. او علاقه فراوانی به ایالات متحده داشــت و معتقد 
بود که آمریکایی ها بهترین گزینه ها برای کمک به احیای 
جامعه اش هستند. او اضافه کرد: »ما با تمام قوا می خواهیم 
توجه خود را به آمریکایی ها معطوف کنیم. البته نمی توانیم 
از درخواست های افراد از کشورهای دیگر جلوگیری کنیم، 
اما درخواســت های آمریکایی ها در اولویت قــرار دارند و 
فرایندهای اداری برای آنها تسهیل می شود. ما به آنها برای 

احیای روستا اعتماد داریم، آنها برگ برنده ما هستند.«

   ماجرای خانه های ارزان ایتالیا
در سال های اخیر، تعداد روســتاهای ایتالیا که خانه های 
متروکه یا خراب شده را با قیمت های بسیار پایین به فروش 
می رســانند، افزایش یافته اســت. این اقدام ها به ویژه در 
مناطقی مانند ساردینیا، سیسیل، و برخی نواحی جنوبی 
و مرکزی ایتالیا دیده می شــود. هدف این برنامه ها جلب 
ساکنان جدید، به ویژه کسانی است که از وضعیت اقتصادی 
کشورهای خود ناراضی هستند و در پی فرصتی برای زندگی 
متفاوت در یک مکان آرام و طبیعی می گردند. برای بسیاری 
از افرادی که به دنبال خانه ای با قیمت پایین هستند، این 
پیشنهادات جذاب به نظر می آید. اما برای خرید این خانه ها، 
به طور معمول به تعهدات خاصی نیاز است؛ به عنوان مثال، 
خریداران باید خانه را طی مدت معین تعمیر کنند و به طور 
کلی آن را به یک ملک قابل سکونت تبدیل کنند. جالب است 
بدانید، این روستاها به خریداران جدید به عنوان بخشی از 
فرآیند احیای خود، تســهیلات و کمک های ویژه ای ارائه 

می دهند. برخی از آن ها حتی به خریداران کمک می کنند 
تا مجوزهای ساخت و ساز و بازسازی را دریافت کنند و در 
برخی موارد، به آن ها کمک مالی نیز ارائه می شود. بنابراین، 
برای آمریکایی ها و سایر افراد علاقه مند به زندگی در ایتالیا، 
این پیشــنهادات می تواند فرصتی بی نظیر برای آغاز یک 

زندگی جدید در محیطی زیبا و پر از تاریخ باشد.

   توسکانی، مقصد اروپایی ها
دولت ایتالیا بــه منظور احیای مناطق روســتایی منطقه 
توسکانی، طرحی را با عنوان »اقامت در کوهستان ۲۰۲۴« 
اعلام کرده است که بر اساس آن افراد برای زندگی در این 
مناطق تا ۳۲ هزار دلار مشوق مالی دریافت می کنند. این 
طرح به افرادی که مایل به نقل مکان به جوامع روســتایی 
هستند، مشوق های مالی ارائه می دهد. بر اساس این برنامه، 
دولت ایتالیــا کمک هزینه هایی بیــن ۱۰.۷ تا ۳۲.۱ هزار 
دلار برای خرید و بازســازی خانه بــه متقاضیان پرداخت 
می کند. هدف اصلی این طرح، تشویق به افزایش جمعیت 
و احیای اقتصادی-اجتماعی مناطق کوهستانی است که با 
حاشیه نشینی مواجه شده اند. توسکانی در مجموع بودجه ای 
معادل ۳ میلیون دلار برای این طرح اختصاص داده است. 
این کمک هزینه ها تا ۵۰ درصد هزینه های مربوط به خرید 
و بازسازی خانه در شهرهایی با جمعیت کمتر از ۵ هزار نفر 
را پوشش می دهند. متقاضیان باید ملک را به عنوان محل 
اقامت دائمی خود انتخاب کنند. شرایط لازم شامل داشتن 
تابعیت ایتالیایی، شهروندی اتحادیه اروپا یا اقامت بلندمدت 

حداقل ۱۰ ساله برای شهروندان غیر اتحادیه اروپا است.

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

مسابقه فوتبال بین تیم های النصر و قادسیه

مسابقه فوتبال بین تیم های اورنبورگ و زنیت

مسابقه فوتبال بین تیم های پاری سن ژرمن و تولوس

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

مسابقه فوتبال بین تیم های فورتالزا و فلومیننس

انتشار آلبوم جدید موسیقی کندریک لامار

   شاخص

عربســتان ســعودی برای میزبانی از رویدادهــای متعدد 
بین المللی در سال های آینده آماده می شود و میزبانی جام 
جهانی بخشی از چشم انداز ۲۰۳۰ این کشور است. در حالی 
که فیفا هنوز تاییدیه نهایی را به طور رسمی ارائه نکرده است، 
عربستان ســعودی تنها نامزد میزبانی جام جهانی ۲۰۳۴ 
است. به نظر می رســد که تصمیم نهایی روز ۱۱ دسامبر در 
جلســه ای با حضور ۲۱۱ عضو فدراسیون فیفا اعلام شود. با 
اعطای میزبانی به عربستان سعودی، این کشور در نظر دارد 
مسابقات را در ۱۵ ورزشگاه و در پنج شهر ریاض، جده، الخبر، 
ابها و نئوم برگزار کند. به گفته کارشناسان، میزبانی عربستان 
سعودی از جام جهانی ۲۰۳۴ نه تنها توانایی های فرهنگی و 
ساختاری پادشــاهی را به نمایش می گذارد، که برای ایجاد 
شغل و توسعه زیرساخت های این کشــور همچون عاملی 

شتاب دهنده عمل می کند.
عرب نیوز در گزارشی به نقل از کارشناسان اقتصادی نوشت 
که با برگزاری جام جهانی ۲۰۳۴ در عربســتان ســعودی، 
می توان پیش بینی کرد که تولید ناخالص داخلی این کشور 
بین ۹ تا ۱۴ میلیارد دلار افزایش یابد، ۱.۵ میلیون شــغل 
جدید ایجاد و مجموعه هتل هایــی با ۲۳۰ هزار اتاق در پنج 
شهر میزبان ساخته شود. یاسین غلام، دانشیار اقتصاد و مدیر 

تحقیقات دانشگاه الیمامه در ریاض، تاکید کرد که جام جهانی 
بستری بی همتا برای جذب سرمایه گذاری مستقیم خارجی، 
تنوع بخشیدن به منابع درآمد و رونق گردشگری و هم سویی 
یکپارچه با اهداف چشم انداز ۲۰۳۰ عربستان سعودی فراهم 
می کند. او خاطرنشــان کرد که این رویداد مســتلزم تعهد 
ساخت سریع امکانات و تجهیزات ازجمله استادیوم ها، هتل ها 
و جاده ها و همچنین امکانات آموزشی، شبکه های حمل ونقل 
و جاذبه های گردشگری اســت. این کارشناس توضیح داد 
که میزبانی جام جهانی فواید مستقیم و غیرمستقیم دارد و 
اقتصاددانان سود کوتاه مدت از هزینه های بازدیدکنندگان و 
حقوق پخش مسابقات را حدود یک درصد از تولید ناخالص 

داخلی جهانی تخمین می زنند.
او گفــت: »در جریان جــام جهانی قطر، درآمــد حاصل از 
گردشــگری و برنامه های مربوط به رویدادهای این رقابت، 
بین ۲.۳ تا ۴.۱ میلیارد دلار برآورد شده بود. با در نظر گرفتن 
ارزش افزوده ناخالص، این رقم بــه ۱.۶ تا ۲.۴ میلیارد دلار 
می رســد که ۰.۷ درصد تا یک درصد تولید ناخالص داخلی 
قطر در سال ۲۰۲۲ اســت.« او همچنین در ادامه افزود که 
قطر حدود یک میلیون تماشــاگر را جذب کرده و عربستان 
سعودی، با توجه به پتانسیل گردشگری مذهبی در کنار تنوع 

جغرافیایی اش، می تواند این تعداد را دو برابر کند.
 انتظار می رود جام جهانی عربستان ســعودی بیش از ۱.۵ 
میلیون شغل جدید ایجاد کند، که معادل ۱۰ درصد نیروی 
کار فعلی اســت. عبدالله المغلوث، یکــی از اعضای انجمن 
اقتصادی عربســتان ســعودی، نیز به عرب نیــوز گفت که 
میزبانی جام جهانی ۲۰۳۴ فرصتی اســتثنایی برای ریاض 
فراهم می کند تا نقاط قوت پادشاهی را به کشورهای جهان 
ارائه کند.او با اشــاره به اینکه همه استادیوم های عربستان 
سعودی برای پاسخ گویی به نیازهای زیرساختی بلندمدت 
پادشاهی طراحی شــده اند، خاطرنشــان کرد: »عربستان 
سعودی همچنین در حال توســعه برنامه های راه آهن برای 
ارتباط با کشــورهای حاشــیه خلیج فارس است که انتقال 
هواداران و تیم ها را تسهیل می کند.« این اقتصاددان همچنین 
خاطرنشــان کرد که این رویداد نقشــی محوری در جذب 
سرمایه گذاری مستقیم خارجی خواهد داشت، زیرا برنامه های 
میزبانی شامل ساخت ۱۱ استادیوم جدید در سطح جهانی 
و توسعه ۱۵ ورزشگاه موجود است. به گفته او، انتظار می رود 
این پروژه ها ســرمایه گذاری خارجی قابــل توجهی را در 
ساخت وســاز و خدمات مرتبط مانند حمل و نقل، اقامت، 

سرگرمی و فناوری جلب کنند. )ایندیپندنت(

افزایش اشتغال و رشد تولید ناخالص داخلی عربستان سعودی با میزبانی جام جهانی ۲۰۳۴
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
1-جمع مطلب- نان  آبگوشتی- شادی و 

خوشحالی
2- هادی- ایالتی در آلمان

3- ویتامیــن انعقــاد خــون- جاوید و 
همیشه- بخشنده- شما و من

4- رنگ پوست موز- ذکاوت و هوشیاری- 
ترسانیدن

5- کشیک- گیاه کتیرا- میز کار آهنگر
6-  خوردنــی بیمــار- موجــود خیالی 

ترسناک- معین
7- نشانه ها- پایین آمدن- شهر خراسان 

قدیم
8-  چه وقتــی؟ - کلفت نیســت- تمام 

کننده- خاندان و قوم
9- آرزو- گوش کــردن- بخش متحرک 

دست
10- توانایی خواندن و نوشتن- نظریات و 

عقاید- حرف مثلثی شکل یونانی
11- سختی ها- مزاح و شوخی- نشست

12- هنر هفتم- پســت الکترونیکی- از 
ملعونین ابدی تاریخ

13-  واحد سطح- پرچم- زره ساز- گندم
14- نام شهر یونانی باستانی است- لاک 

پشت کارتونی
15- نام یکی از تابعان امام علی)ع( - تخم 

کتان- پاره شده

عمودي
 1- بانک ناشر اسکناس- هنرمند دوربین 

به دست- پیشین
2- پاکــی- از مرکبات که حــاوی مقدار 

زیادی ویتامین C می باشد  
3-  اشاره به دور- خدمتکار پیر- از گل ها- 

رایگان
4- دســت  مالیدن-  این شــهر به دلیل 
زعفران و زرشک مرغوب آن دارای شهرت 

جهانی است-  صاحب گله
5- آشــکار و پدیــدار- داســتان بلند- 

پایتخت نائورو
6- ملخ دریایی- کم نیست- جوانمرد

7- افراطی- اندیشمند- چیزها
8-  چهار من تبریزی- صمغی ســفید و 
نرم- از سبزیجات- درخت  زبان گنجشک

9- وســیله احتیاطی اضافی- شهری در 
آریزونا- سخن زیرلب

10- مرواریدها- ورودی خط تلفن- شجاع
11- ضرر- از جهات اصلی- کاشف اتر

12- بد رفتار و بدخلــق- نتیجه  دهنده-  
بشقاب دراز و بزرگ

13-  دودلی و تردید- شــکننده- کفش 
لاستیکی-  گرداگرد لب و دهان

14- ساختمان بســیار بلند- پافشاری و 
یکدندگی
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از حیوانات 
فرودگاهى بیمارى قرنخزنده

نهادى در در تهران
سازمان ملل 

متحد  شرمندگى 
از قصور

 پسوند 
شباهت

 آواى 
موزون

بى آلایش

زهر

بانوان

وزیر فرعون

صحرایى در   نفس بلند
مغولستان

بینایىتشنه فریب

برگ برنده
ظاهر و 
هویدا

برخورد کننده

 لقب شهر افتتاح
رشت

 یکاى پول 
کانادا

 بندرى در 
آلمان

جاى 
آموزش هنر
فتنه و بدى

واحد پول 
ساموآ

دردمند
 صداى  
کلفت

 اهلى و 
دست آموز

فضاپیماى 
 پایتخت پروبالدار

پروردگار

مخفف نگاه
 رودى در 

 واحد پول آلمان
ژاپن جهانگیر

معادل 
فارسى 

ویدئوکلیپ

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.

بل
ه ق

مار
 ش

ای
خ ه

اس
پ    

تن
رم

ح د
شر

ل 
دو

ج  
  

بی
ت یا

لغ  
  

  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 احمد
 داکا

 شاهو
 عمار

 قریش
 کروم
یوسف
 یونس

5 حرفي : 
 اسلاو
 ایلیا

 بغداد
 چراغک

 ربابه
 رودسر

 شهرری
 صدوقی
 کشمیر

 لائوس
 ماموم

 مراکش
 هگزان
 یلملم

6 حرفي : 
خروشچف 

 دمندان
 ریحانه
 لوساکا

7 حرفي : 
 شهربانو
نخودپلو

8 حرفي : 
 آووگادرو

 سراب گیان
 قلعه گبری
 هولونیاک 

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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روش ساواک برای مقابله با 
جنبش های مسلحانه

بعد از ســرکوب قیام 15 خرداد 1342 توســط رژیم پهلوی برخی از 
جریان های سیاسی به این نتیجه رسیدند که مبارزه قانونی با حکومت 
نتیجه ای ندارد؛ ازاین رو به مبارزه مســلحانه روی آوردند. این مسئله 
سبب شد در دهه های 1340 و 1350 فعالیت گروه هایی با خط مشی 
مســلحانه در ایران افزایش یابد. حکومت هم با تقویت ساواک درصدد 
برآمد تهدیدهای این گروه ها را خنثی کند. در این نوشتار بر آن هستیم 
تا روش های مختلف ساواک برای مهار گروه های چریکی را مرور کنیم.

 ایجاد شبکه های مبارزاتی وابسته یکی از روش هایی بود که ساواک از آن 
برای به دام انداختن سازمان های چریکی استفاده می کرد. در این روش 
به طور معمول ساواک فرد یا افرادی از گروه های چریکی را که دستگیر 
شده بودند جذب و سپس آنها را آزاد می کرد، اما وانمود می کرد که آنها 
فرار کرده اند. این افراد موظف بودند تحت کنترل ســاواک گروه هایی 
ایجاد و از طریق آن مخالفان را شناســایی و به سازمان امنیت معرفی 
کنند. یکی از افرادی که چنین مأموریتی را برعهده داشــت سیروس 

نهاوندی بود.
 سیروس نهاوندی، از اعضای کنفدراسیون دانشجویی و فعالان چپ در 
اروپا بود که بعد از مدتی فعالیت در کنفدراسیون، عضو سازمان انقلابی 
حزب توده ایران شد؛ سپس در ســال 1344 برای آموزش دوره های 
چریکی به چین رفت. او پس از بازگشت به ایران سهم مؤثری در تشکیل 
سازمان رهایی  بخش خلق ایران داشت. ساواک نهاوندی را در آذر 1350 
دستگیر کرد. او در بازداشتگاه با ساواک به شرط اینکه از گروه او کسی 
اعدام نشود، وارد معامله شد. علت این تقاضا وجود برخی از خویشاوندان 
او در گروه بود. در بازداشتگاه نهاوندی همکاری با ساواک و جاسوسی 
برای این سازمان را قبول کرد. بر این اساس او با نقشه ساواک، به بهانه 

بیماری به بیمارستان نظامی منتقل شد و به ظاهر فرار کرد.
 نهاوندی بعد از فرار ساختگی با کمک ســاواک، سازمان آزادی بخش 
خلق های ایران را بنیان گذاشت و از این طریق سعی کرد در دانشگاه ها 
و شهرستان ها مخالفان رژیم پهلوی را شناسایی کند. بااین حال برخی از 
اعضای سازمان به او شک کردند و خواستار پیگیری این موضوع شدند. 
قرار بر این شد که در جلســه ای با حضور نهاوندی، این مسئله بررسی 
شود. جلال دهقان، یکی از اعضای ســازمان، این مسئله را با نهاوندی 
در میان گذاشت. نهاوندی اســحله خودش را به او داد و گفت: اگر فکر 
می کنی من با ســاواک ارتباط دارم، من را بکش. در روز جلسه، همگی 
منتظر آمدن نهاوندی بودند، اما پیش از آنکه پای او به جلســه برسد، 
ساواک به محله برگزاری جلسه یورش برد و همه افراد حاضر را دستگیر 
کرد. در این یورش همه حاضران بازداشــت و البته یازده نفر از جمله 

جلال دهقان کشته شدند.
عباس شــهریاری، از اعضای حزب توده که توسط ساواک جذب شده 
بود، از دیگر افرادی است که در دســتگیری گروه های چریکی به رژیم 
بســیار کمک کرد. تعدادی از چریک های فدایی خلق در مرداد ســال 
1347 تصمیم گرفتند از طریق مرز عراق از ایران فرار کنند. آنها برای 
این منظور با عباس شــهریاری تماس گرفتند تا او از طریق ارتباطاتی 
که با قاچاقی های انسان در خوزستان داشت، ترتیب فرار آنها را بدهد. 
شهریاری برای جلب اعتماد آنها، یک گروه از این عده را از مرز عبور داد، 
اما گروه دوم را به کلبه ای در حوالی اروندرود هدایت کرد و در آنجا این 

افراد توسط ساواک دستگیر شدند. )پژوهشکده تاریخ معاصر(

آیا قهوه برای سلامت 
قلب مفید است؟ 

از هر 7 مرگ در سراســر جهــان یک مورد 
مربوط به بیماری های عروق قلب اســت. از 
سوی دیگر می دانیم که این روزها قهوه زیاد 
مصرف می شود. در این شــرایط سوال این 
است که آیا قهوه برای ســلامت قلب مفید 

است؟ 
مدیکال نیوز تودی، ســه پژوهــش را با هم 

مقایسه کرده است. 
1. مطالعــه اول مربوط به 360 هــزار نفر در 
بریتانیا اســت که بین 37 تا 73 ســال ســن 
داشــتند. نتیجه این شــد که مصرف بیشتر 
کافئین - موجود در منابعی مانند قهوه، چای 
و کاکائو - ممکن است به بهبود سلامت عروق 
خونی کمک کند، از سکته پیش گیری کند و 
دیابت نوع 2 را کنترل کند. حالا سوال این است 
که چقدر قهوه مناسب اســت؟ 200 تا 300 

میلی گرم در روز یا تقریباً 2 تا 3 فنجان قهوه.
2. مطالعه دوم در هند انجام شــده و آن هم 
همین امسال ارایه شده است. در آنجا گفته 
شده اگر فردی به صورت افراطی قهوه بنوشد 
یعنی 400 میلی گرم )میلی گرم( کافئین در 
روز یا تقریباً چهار فنجان قهوه، دو نوشیدنی 
انرژی زا یــا 10 قوطی نوشــابه؛ و این کار را 
حداقل پنج روز در هفته انجام می دهند خطر 
جدی برای ابتلای بیماری های قلبی عروقی 
را به جان می خرند حتی اگر دارای وضعیت 

سلامتی خوبی باشند. 
3. مطالعه سوم با تعداد زیادی شرکت کننده 
در 32 کشور انجام شــده است و نتیجه این 
بوده است که نوشیدن بیش از چهار فنجان 
قهوه در روز، احتمال ســکته مغزی را تا 37 
درصد افزایش می دهد. با این حال، نوشیدن 
کمتر از چهار فنجان قهــوه در روز یا مقدار 
متوسط روزانه با افزایش خطر سکته مغزی 

مرتبط نبود.
در میان ســایر نوشــیدنی های کافئین دار، 
محققان دریافتند که نوشــیدن سه تا چهار 
فنجان چای ســیاه در روز - مانند ارل گری 
یا چای صبحانه - خطر سکته مغزی را تا 29 

درصد کاهش می دهد. 
بنابراین نتیجه تحقیقات این است که چای 
و قهوه اگر به صورت متعــادل یعنی تا چهار 
فنجان در روز باشــد؛ خطر ابتلا به سکته را 
کاهش می کنــد ولی مانند هــر چیز خوب 
دیگر اگر به صورت افراطی مورد استفاده قرار 

گیرد؛ برای سلامتی مضر خواهد بود. 

مرتضی کلیلی   سلامت   قاب  

  قاب تاریخ   1
پنج شنبه ۶ آذر سال ۱۳۲۰ شمسی و در یکی از روزهای جنگ جهانی دوم و عکسی از نخستین دفتر 

بخش فارسی رادیو بی.بی.سی. فارسی.  

   
قاب نوستالژی 1

پوستر فیلم روسری آبی با نویسندگی و کارگردانی رخشان بنی اعتماد و با بازیگری 
عزت الله انتظامی و فاطمه معتمدآریا. عکس مربوط به پاییز سال ۱۳۷۳ است. 

   قاب تاریخ 3
نخستین کامپیوترها در ایران. یک روحانی در حال مطالعه قرآن در مدرسه فیضیه قم 

است. عکس از زمستان سال ۱۳۷۳. کاوه کاظمی عکس را گرفته است. 

   
قاب تاریخ 2
یک زن ایرانی در 
حالی که در کیفش 
نسخه ای از مجله 
تایم را دارد و روی 
دیوار، نام گروه 
متالیکا نوشته شده 
است. اینجا خیابان 
شهید بهشتی در 
بهار سال ۱۳۷۴ 
   شمسی است.

قاب تاریخ 4
ثریا، همسر دوم محمدرضا پهلوی در حال قدم زدن در پاریس. عکس از آژانس عکس سیگما و مربوط به 

زمستان سال ۱۳۷۴ است. 
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